
رییسسازمانهواشناسیاعلامکرد

راه اندازی سامانه پیش بینی و هشدار آلودگی هوا برای 
۱۰ کلان شهر

خریدار   رئیس ســازمان هواشناســی کشور از 
راه اندازی ســامانه پیش بینی و هشــدار آلودگی 
هوا برای ۱۰ کلان شــهر خبر داد که غلظت پنج 
آلاینده  هــوا از جمله ذرات معلق و مونوکســید 

کربن را در این شهرها پیش بینی می کند.
بــه گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »ســحر 
تاجبخش مسلمان« درباره مســاله آلودگی هوا 
گفــت: طبق دســتورالعمل قانون هــوای پاک، 
تکالیفی دربــاره آلودگی  هوا بر عهده ســازمان 
هواشناســی قرار دارد، از جمله اینکه ســازمان 
هواشناســی ۹۶ ســاعت معادل چهار روز قبل، 
باید شــرایط پایــدار را در شــهرهایی که دچار 
آلودگی هوا هستند، به وزارت بهداشت اعلام کند 
تا این وزارتخانه کمیته اضطرار را تشــکیل دهد و 
تصمیمات مرتبط با تعطیلی ها و ... در این کمیته 

اتخاذ شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی بیان داشت: در این 
راســتا فعالیت هایی در سازمان هواشناسی انجام 
شــده اســت، از جمله اینکه با کمک پژوهشگاه 
هواشناسی و علوم جو کشــور، مدلی راه اندازی 
شــده که میزان غلظــت آلاینده هــای جوی را 
نشــان می دهد و به عنوان »ســامانه پیش بینی و 
هشــدار آلودگی برای ۱۰ کلان شهر« نامگذاری 

شده است.

سیاهه انتشار مرتبط با منابع آلاینده 
مربوط به سال ۹۶ است

تاجبخش تاکیــد کرد: برای دریافــت داده های 
دقیق تــر از این مدل هواشناســی، باید اطلاعات 
مربوط به سیاهه انتشار که مرتبط با منابع آلاینده 
در شهرهای با تراکم بالای جمعیتی مثل تهران، 
تبریز، اصفهان، مشهد، کرج، اهواز، اراک، شیراز، 
قم و کرمانشاه است، از ســازمان حفاظت محیط 

زیست اخذ شود.
وی ادامــه داد: ایــن اطلاعات باید به روز باشــد، 
در حالی کــه اطلاعات کنونی ما مربوط به ســال 
۹۶ اســت و به طور قطع در این چند ســال منابع 

متحرک و ثابت آلودگی هــوا تغییر یافته اند و باید 
اطلاعات آن ها به روز رسانی شود تا خروجی های 
دقیق تــری از میزان غلظــت آلاینده های جوی 

داشته باشیم.
رئیس سازمان هواشناسی با اشــاره به اینکه این 
سامانه کاملًا بومی و تحت وب در مرکز پیش بینی 
سازمان هواشناسی فعال است، گفت: این سامانه 
در فاز نخســت، غلظت آلاینده های مونوکســید 
 ،)NOx( اکســیدهای نیتــروژن ،)CO( کربن
هیدروکربن های آلی فرار )VOCs(، اکسیدهای 
گوگرد )SOx( و ذرات معلق )PM( را پیش بینی 

می کند.
معاون وزیــر راه و شهرســازی دربــاره تداوم 
شــرایط آلودگی ها با بیــان اینکــه الگوهای 
جوی شــرایط پایدار را تا اوایل دی ماه نشــان 
می دهند، افزود: به طور معمول در این بازه های 
زمانی مشــکلات آلودگی هوا در شهرهایی مثل 
تهران وجود دارد و امسال هم این وضعیت برقرار 

است.
وی اضافه کرد: شــرایط آلاینده های گازی جو در 
کلان شــهرها در همین بــازه رخ داده و همچنان 

ادامه خواهد یافت، اما اگر این بازه رد شــود و این 
شرایط جوی از کشــور عبور کند، الگوهای جوی 
تغییر جدی پیدا می کند که ممکن است با بارش 

همراه باشد یا نباشد.

بارندگی کمتر از نرمال و افزایش دما 
در ماه های آبان و آذر

رئیس ســازمان هواشناســی درباره بارش ها نیز 
توضیح داد: در مهرماه بارندگی بیشــتر از نرمال، 
اما در ماه های آبان و آذر بارش هــا کمتر از نرمال 

بود.
وی افزود: همچنین دمای هــوا هم افزایش یافت 
که ایــن موضوع تبخیــر و تعرق ذخیــره آبی را 
افزایش می دهد، بنابراین شــرایط منابع آبی در 

بسیاری از شهرها پایدار نخواهد بود.

تابستان کم آبی خواهیم داشت
تاجبخش گفت: اگــر همچنان این وضعیت ادامه 
یابد و در زمســتان هم ذخایر برف کافی نداشته 
باشــیم، به طور قطع در تابستان ســال آینده با 

مشکل جدی آب مواجه خواهیم شد.

خریدار  ســازمان امــور مالیاتی 
در پاســخ بــه برخی شــایعات و 
ابهامات در خصــوص مالیات طلا 
اعلام کرد: هیچ مالیــات جدید یا 
افزایــش نرخی در حــوزه مالیات 
ســتانی از صنف طلا وضع نشــده 
و همچنیــن اصل طــلا و جواهر و 
پلاتین به کار رفتــه در مصنوعات 

ساخته شــده از فلزات مزبور معاف 
از مالیات بر ارزش افزوده است. در 
روزهای اخیر سازمان امور مالیاتی، 
مشاغل چهارگانه را ملزم به صدور 
صورت های مالی در سامانه مودیان 
کرد.در پی این اقدام برخی شایعات 
در فضای مجازی مطرح شد مبنی 
بــر اینکه مالیــات ۲۵ درصدی در 

بخش طلا و جواهرات وضع شــده 
است.

در ایــن زمینــه روابــط عمومی 
سازمان امور مالیاتی به ایسنا اعلام 
کرد: هیچ مالیات جدید یا افزایش 
نرخی در حوزه مالیات ســتانی از 
صنف طلا وضع نشده و اخذ مالیات 

۲۵ درصد از طلا کذب است.

طبق اعلام این ســازمان، اصل طلا 
و جواهــر و پلاتین بــه کار رفته در 
مصنوعات ساخته شــده از فلزات 
مزبور معــاف از مالیــات بر ارزش 
افزوده اســت و تنها اجرت ساخت 
و سود فروشنده که سهم کوچکی 
از مبلغ پرداختــی بابت خرید می 

باشد مشمول ارزش افزوده است.
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این گونه درهای دلالی و رانت را باز کردیم
برزو حق شناس  قیمت گذاری دســتوری بزرگ ترین آفت اقتصاد است. این سیاست 
دســتوری مخل ســرمایه گذاری اســت و واحدهای تولیدی را به تعطیلی می کشاند.

سالیان سال اســت که حاکمان و دولتمردان در سراســر دنیا به این نتیجه رسیده اند 
که قیمت گذاری دستوری )کنترل قیمت( یا همان اقتصاد دستوری نه تنها راهگشای 

اقتصاد کشور نیست، بلکه به عنوان بزرگ ترین آفت اقتصاد شناخته می شود.

یادداشت

آب

 شــرکت مدیریت منابع آب و شــرکت توسعه 
گردشــگری ایران با هدف ســرمایه گذاری در 
طرح های مشترک بخش آب کشور، تفاهم نامه 

همکاری امضا کردند.
موضوع رونق گردشــگری در تاسیســات آبی 
کشور شامل دریاچه ســدها از سال های گذشته 

مورد توجه وزارت نیرو قرار گرفته بود.
بر اســاس این طرح کــه موافقت نامــه آن بین 
میراث فرهنگــی،  ســازمان  و  نیــرو  وزارت 
گردشــگری و صنایع دســتی وقــت بــه امضا 
رسیده بود، مقرر شــده بود با تدابیر وزارت نیرو 
و ســازمان میراث فرهنگی امکان گردشــگری 
در منابع آب فراهم شــود.همان زمان اعلام شد 
که ۱۷۰ دریاچه و مخزن ســد و نیز بیش از ۵۰ 
تالاب در کشــور وجود دارد که با رعایت مقررات 
زیســت محیطی امکان اســتفاده از این مواهب 

الهی برای مردم فراهم خواهد شد.
البته بحــث رونق گردشــگری در تاسیســات 
آبی در گذشــته به دلیل نبــود امکانات و وجود 
نگرانی هایــی در باره حفظ کیفیــت منابع آبی 

چندان مورد توجه نبود.

رونــق گردشــگری در منابــع آبــی شــامل 
دریاچه ســدها، تالاب های کم نظیــر و اطراف 
رودخانه هــای بــزرگ و مهم کشــور، علاوه بر 
بهره مندی گردشگران از مناظر طبیعی کم نظیر 
این منابــع، فرصتی فراهــم خواهد کــرد تا با 
شناخت هرچه بیشتر مراحل سخت تامین آب، 

تلاش برای حفاظت از آنها جدی تر گرفته شود.
وجــود ۱۸۴ ســد بــزرگ بــا ویژگی هــای 
منحصربه فرد، ظرفیت قابل  توجهی برای توسعه 
گردشگری در منابع آبی است و از طرفی می تواند 
فرصتی برای حفاظت از منابــع آب و تبدیل به 

یک رویه پسندیده همه گیر باشد.
اکنون بحث رونــق گردشــگری در منابع آبی 
کشــور مجدد موردتوجه وزارت نیرو و شــرکت 

مدیریت منابع آب ایران قرار گرفته است.
طبق اعــلام تــازه وزارت نیــرو، در راســتای 
سیاســت های کلان کشــور و اجرای مفاد سند 
راهبردی توسعه گردشگری، همچنین تسهیل 
ســرمایه گذاری در پروژه های بخش آب کشور و 
توســعه و اجرای طرح های گردشگری پیرامون 
منابع و تاسیســات آبی، تفاهم نامــه همکاری 

مشترک بین شــرکت مادر تخصصی مدیریت 
منابع آب ایران و شــرکت توســعه گردشگری 

ایران برای مدت سه سال منعقد شد.
مطالعــه پتانســیل یابی تامین منابــع مالی و 
ســرمایه گذاری در بخش آب کشــور و اجرای 
پروژه های گردشــگری، رفع موانع و چالش های 
اجرای قــرارداد پروژه های گردشــگری آبی و 
تسریع و تسهیل در فرایند اخذ مجوزهای لازم، 

بخشی از اهداف این تفاهم نامه است.
آشــنایی گردشــگران بــا فرایندهــای تامین 
آب و جلب مشــارکت آنها در حفظ و صیانت از 
منابع تأسیســات و مجاری آبی کشور، بازسازی 
ابنیه و ســازه های تاریخی آبی و اشــتغال زایی 
در طرح های گردشــگری از دیگــر اهداف این 

تفاهم نامه همکاری است.
مقرر شــد پس از ارائه اطلاعــات، ظرفیت های 
شناسایی شده و اعلام فهرست پروژه های دارای 
قابلیت گردشگری، شــرکت توسعه گردشگری 
ایران نســبت به انجــام مطالعــات تکمیلی و 
ســرمایه گذاری و تأمین منابع مالــی موردنیاز 

اجرای پروژه های مذکور اقدام کند.

ونق گردشگری در منابع آبی ر

سازمان امور مالیاتی:افزایش مالیات برای طلا نداریم

اداره كل تعاون ، كار و رفاه اجتماعي استان كردستان

 نوبت اول آگهي مزايده عمومي

نیازسنجی   شماره  وبه  عمومي  مزايده  طرق  از  را  خود  ذيل  مشروحه  اختیار  تحت  مستغلات  و  املاك  دارد  نظر  در  كردستان  استان  اجتماعي  رفاه  و  كار   ، تعاون  كل  اداره 
2002003722000004 با جزئیات جزئیات مندرج در اسناد مزايده  با بهره گیري از سامانه  تداركات الكترونیكي دولت به آدرس)www:setadiran.ir( به فروش برساند.

تاريخ انتشار: 1402/8/24     
مهلت دريافت اسناد مزايده از سامانه: تا ساعت 10:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/10/10     

 مهلت  بازديد از ساختمان ها: از 1402/10/5 لغايت  1402/10/10  ازساعت 09:30الي 1200                                                         
 مهلت ارسال پيشنهاد: از 1402/10/4               لغايت 1402/10/23  ساعت 12:00                                                                     

 زمان بازگشايي:   ساعت 10 صبح روز يكشنبه 1402/10/24  تاريخ اعلام برنده:      1402/10/25    

رديف
متراژ)متر مربع(پلاك ثبتي

آدرسقيمت كارشناسي )ريال(كاربري
اعيانعرصهفرعياصلي

سقز-خيابان جمهوری كوچه 71/655/000/000مختلط1135-229/5337
سجادی

سنندج- مجتمع مسكوني 15/140/400/000مسكوني81---2
ادب، بلوك 18، طبقه 4

ضمناٌ رعايت موارد ذيل الزامي است:
1- برگزاري مزايده صرفاٌ از طريق سامانه تداركات الكترونیكي دولت مي باشد و كلیه فرايند مزايده شامل خريد و دريافت اسناد مزايده )در صورت وجود هزينه مربوطه(، پرداخت تضمین 

شركت در مزايده )وديعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزايده گران محترم از اين طريق امكان پذير مي باشد.
2- كلیه اطلاعات املاك و مستغلات شامل مشخصات، شرايط و نحوه فروش در برد اعلان عمومي سامانه مزايده، قابل مشاهده ،بررسي و انتخاب مي باشد.

3- علاقه مندان به شركت در مزايده مي بايست جهت ثبت نام و دريافت گواهي الكترونیكي )توكن( با شماره هاي ذيل تماس حاصل نمايند:
مركز پشتیباني و راهبري سامانه:  021-41934 

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام  ساير استان ها، در سايت سامانه )www:setadiran.ir  ( بخش » ثبت نام /پروفايل مزايده گر« موجود است.
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نایبرییسکمیسیونامنیتمجلس:
وادید سفر به چین باید لغو شود ر

نایب رییس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، معتقد 
اســت که مؤثرترین اقدام برای تســهیل رفت وآمد ایرانیان به کشــور 

چین، لغو روادید است.
»شــهریار حیدری« نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس، با اشــاره به فرآیند طولانی صــدور روادید چین برای 
ایرانیانی که به دنبال سفر به این کشور هستند، اظهار کرد: وزارت امور 
خارجه کشورمان، متولی اصلی این موضوع اســت و باید برای رفع این 

مشکل، اقدامات لازم را انجام بدهد.
وی افزود: ما با چین، قرارداد ۲۵ ساله منعقد کردیم که این قرارداد باید 
منجر به تقویت روابط ایــران و چین در ابعاد مختلف به ویژه سیاســی 
و اقتصادی بشــود؛ قطعاً یکی دیگر از مصادیق مهــم آن باید مربوط به 

تسهیل رفت وآمد به این کشور باشد.
نماینده مردم قصر شیرین در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: وزارت 
امور خارجه کشورمان باید نسبت به رفع این مشکل و تسهیل اخذ ویزا 

برای آن دسته از ایرانیانی که خواستار سفر به چین هستند، اقدام کند.
وی افزود: مؤثرترین اقدام در این زمینه، آن است که دولت ایران و چین 
لغو روادید کنند تــا دیگر مردم ما برای اخذ ویزای چین، ســاعت ها در 
صف معطل نمانند؛ در واقع باید گفت وگوهایــی با مقامات چین انجام 

بشود تا ایرانی ها برای سفر به این کشور، دیگر ویزا لازم نداشته باشند.
حیدری گفت: به هر صورت، وزارت امور خارجه کشــورمان متولی این 
امر اســت و باید به صورت جدی و تا حصول نتیجه نهایی، پیگیری های 

لازم برای رفع این مشکل را انجام بدهد.

تکذیب سفر رئیس جمهور با ۵۰۰ محافظ به پرند
نماینده مردم رباط کریم در مجلس شــورای اســلامی خبر منتسب 
به وی مبنی بر ســفر رئیس جمهور با ۵۰۰ محافظ بــه پرند و مدیریت 

اشرافی دولت را تکذیب کرد.
حجت الاسلام حســن نوروزی ضمن تکذیب خبری به نقل از خود که 
در سایت خبر آنلاین منتشر شده است، مبنی بر اینکه رئیس جمهور با 
۵۰۰ محافظ به پرند سفر کرده اســت، بیان کرد: این خبر صحت ندارد. 
اینکه گفته شده رئیس جمهور با ۵۰۰ محافظ به پرند سفر کرده است، 
کاملا اشتباه اســت. حتی اینکه ۵۰۰ همراه نیز با رئیس جمهور بودند 

اشتباه است. بنده تذکر دادم خبر اصلاح شود.

وی در ادامه اظهار کرد: اصلا اینگونه نیست که بنده گفته باشم مدیریت 
اشرافی است. مصاحبه اصلا اینگونه نبوده است. مسئولان به دنبال حل 

مشکلات مردم هستند. اصلاحیه مصاحبه منتشر خواهد شد.
برخلاف فضای گفت وگو، این رســانه اصرار داشته است که القا کند که 
رئیســی با ۵۰۰ محافظ به پرند رفت و در دولت رئیسی برخی کارها از 
کنترل خارج می شــود، حتی این رسانه اصرار داشــته که این موضوع 

خلاف واقع را تیتر خبر خود انتخاب کند.

حسینزاده:
 تشکیل مجلس قوی با پشتوانه مردمی ضامن 

حرکت صحیح دولت است
یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: 
حضور باشکوه مردم پای صندوق های رای قطعا دشمن را ناامید کرده و 

آن را وادار می کند تا در برنامه های خود تجدید نظر کند.
حسین حسین زاده، با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری بر مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات مجلس شــورای اسلامی، بیان کرد: مقام 
معظم رهبری همواره در زمان هایی که مســئولان نیاز به روحیه دارند 
نکات کلیدی را مطرح مــی کنند. موضوع انتخابــات از دو جهت حائز 
اهمیت اســت؛ یکی از منظر داخلــی و دیگر از منظــر خارجی. قطعا 
مشارکت بالای مردم در انتخابات می تواند گامی در جهت تشکیل یک 
مجلس مردمی بوده کــه هم رضایتمندی مردم را بــه دنبال دارد و هم 
نشانه اقتدار کشــور اســت. از منظر خارجی نیز زمانی که دشمنان می 
بینند مردم ما از صبح زود پای صندوق رای آمده و ســاعت ها در صف 
می ایســتند تا رای دهند، قطعا در برنامه های خود تجدید نظر کرده و 

مایوس می شوند.
وی در ادامه اظهار کرد: همــان طوری که مقام معظــم رهبری تاکید 
داشتند، تامین سلامت، امنیت، رقابت و مشارکت در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی بسیار مهم است. یک مجلس قوی، متخصص و توانمند 
می تواند ریل گذاری صحیحی برای حرکت دولت داشته باشد. مجلس 
قوی می تواند بازوی کمکی دولت در حل مشکلات مردم باشد. درست 
است که کار مجلس قانون گذاری و نظارت بر اجرای قانون است اما می 

تواند در حرکت دولت بسیار موثر واقع شود.
نماینده مردم لارستان در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: یک 
مجلس قوی می تواند ریل گذاری صحیحی انجام داده و مسیر حرکت 
را برای دولت به درســتی تعریف کند. ان شــاءالله با برگزاری انتخابات 
پرشــور و مشــارکت حداکثری مردم در انتخابات مجلس قوی شکل 
خواهد گرفت. بنده یقین دارم که مردم همانند همیشــه که در صحنه 

حاضر بودند، این بار نیز پای صندوق رای حضور پیدا خواهند کرد.

یزدیخواه:
نظام برنده مشارکت بالا خواهد بود

نماینــده مردم تهــران در مجلــس گفت: بــه احتمال بســیار زیاد، 
لیست های اصولگرایان برای انتخابات مجلس دوازدهم، از تکثر موجود 
خارج می شــود و حداکثر به دو لیست می رسد.»سیدعلی یزدی خواه« 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر لزوم افزایش 
مشــارکت در انتخابات پیش رو، اظهار کرد: ما خوشحال می شویم که 
همه گروه های سیاســی در چارچوب نظام جمهوری اسلامی ایران، در 
انتخابات شــرکت کنند و در ادامه و در صورت کســب رأی، نمایندگی 

بخشی از افکار عمومی را در مجلس شورای اسلامی داشته باشند.
وی افزود: حضور گروه های سیاســی چارچوب دار نظام در انتخابات، به 
افزایش مشــارکت آحاد جامعه در انتخابات کمک شایانی خواهد کرد 
و برنده مشارکت همگانی، نظام جمهوری اســلامی و انقلاب اسلامی 
ایران اســت؛ مشــارکت بالا باعث افزایش قدرت نــرم و افزایش توان 

دیپلماسی و چانه زنی ایران در دنیا خواهد شد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: در برخی رسانه ها 
این گونه مطرح می شود که اصلاح طلبان در تهران به لیست واحد نزدیک 
شده اند اما اصولگرایان چند لیست دارند؛ در پاسخ باید توضیح بدهم که 
این ادعاها، صرفاً گمانه زنی هستند و در انتخابات مجلس یازدهم نیز این 
بحث ها مطرح بود اما در نهایت دیدیم اصولگرایان به اجماع رسیدند و در 

برخی نقاط کشور از جمله تهران، پیروز انتخابات شدند.

تریبون

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: دشــمن دنبال این است تا مشــارکت مردم در 

انتخابات را کاهش داده و در کشور ناامنی ایجاد کند.
هادی بیگی نژاد، با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری 
بر مشــارکت حداکثری مــردم در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، بیان کرد: مشارکت مردم در انتخابات 
امنیت آفرین است. اگر مشــارکت مردم در انتخابات 
بالا باشد امنیت کشور ارتقا پیدا می کند. اگر مشارکت 
مردم در انتخابات پایین باشد، طمع دشمنان افزایش 
پیدا می کند و به دنبال آن نا آرامی ها در کشــور ایجاد 

می شود. این برنامه ای است که دشمن دارد.
وی در ادامه با بیان اینکه دشــمن به دنبال این اســت 

تا مشارکت مردم در انتخابات را کاهش داده 
و به دنبال آن در  کشــور ناامنی ایجاد کند، 
اظهار کرد: مجلس قــوی دارای چند ویژگی 
اســت ویژگی اول این اســت که افرادی که 
انتخاب می شــوند عالم و کارآمد باشند. فرد 
منتخب باید بداند مشــکلات کشور چیست 
و راهکار حل مشــکلات چه هستند. افرادی 

عالم، آگاه و کارآمد برای تشکیل مجلس کارآمد و قوی 
نیاز اســت. نمایندگان مجلس قوی بــه دور از هیاهو و 
حرکت های نمایشــی در مجلس حضور پیدا کرده و به 

دنبال حل مشکلات هستند.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی، تصریح 

کرد: از سوی دیگر مشارکت بالا در انتخابات 
با رقابت ایجاد خواهد شــد. بــرای افزایش 
مشــارکت مــردم در انتخابات باید بســتر 
رقابت را فراهم کنیم اما ایجــاد رقابت نباید 
خودش عامل کاهش مشارکت در انتخابات 
باشد. زمانی که افرادی ناسالم در مسئولیت 
قرار می گیرند، خود به خــود باعث تضعیف 
روحیه مردم می شود. کسی که نشــان داده اهل زد و 
بند و ســوء اســتفاده مالی به نفع خود و به ضرر کشور 

است. 
کسی که  نشــان داده حاضر اســت منافع ملی را برای 
منفعت خود یا گروهی به خطر بیندازد، این قبیل افراد 

در دراز مدت باعث کاهش مشارکت مردم در انتخابات 
می شــوند.بیگی نژاد گفت: فکر نکنیم اگر هر کسی  را 
تایید صلاحیــت کنیم منجر به افزایش مشــارکت در 
انتخابات خواهد شــد. ممکن اســت امروز مشارکت 
افزایش پیدا کند اما چهار ســال دیگر چه می شــود. 
وجود کسی که مفســد یا حامی مفسدان است، آبروی 
نظام اســلامی را می برد. باید بدانیم ســلامت افراد در 
مشــارکت مردم در انتخابات های آتی مهم است باید 
افراد سالم تایید صلاحیت شــوند تا بستر رقابتی سالم 
شکل بگیرد. گذشته افراد نیز مهم است. سلامت افراد 
از روی گذشــته آن تایید می شود هر آدمی گذشته ای 

دارد که قابل پاک شدن نیست.

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: حضور پرشــکوه مردم پــای صندوق های رای 
ســبب می شــود تا نمایندگانی از دل مردم به مجلس 
راه پیدا کنند و مجلســی تشکیل خواهد شد که برآیند 

افکار عمومی جامعه است.
رحمت الله فیــروزی پور، با اشــاره بــه تاکید مقام 
معظم رهبــری بر مشــارکت حداکثــری مردم در 
انتخابات مجلس شورای اســلامی، بیان کرد: قطعا 
مشــارکت در انتخابــات یــک امــر لازم و ضروری 
است. در طول چهل و چهار ســالی که از عمر انقلاب 

اســلامی می گذرد، مشــارکت مردم در 
انتخابات یکــی از موضوعات بســیار مهم 
است. رهبر انقلاب نیز بارها بر این موضوع 

تاکید داشتند.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری روز گذشته 
بار دیگر ابعاد برگزاری یک انتخابات باشکوه 
را تبیین کردند. مسئولان موظف هستند که 

بستر مناســبی را برای مشــارکت حداکثری مردم در 
انتخابات فراهم کنند.

وی در ادامه اظهار کرد: باید همه اقدامات در این راستا 

باشــد که انگیزه مردم افزایــش پیدا کرده و 
مشــارکت مردم در انتخابــات افزایش یابد. 
مشارکت حداکثری مردم در انتخابات منجر 
به تثبیت پایه های نظام شــده و دشمنان و 
مخالفان نظام اســلامی نیز متوجه خواهند 
شــد که نظام ما مردمی و متکــی به حضور 
مردم است. تاکنون مردم همراهی خود را با 
نظام در صحنه های مختلف نشــان داده اند. ان شاءالله 
این بار نیز با حضور حداکثری در پای صندوق های رای 

این اتفاق رقم خواهد خورد.

نماینده مردم نطنز در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: حضور پرشــکوه مردم در پای صندوق های رای 
ســبب می شــود تا نمایندگانی از دل مردم به مجلس 
راه پیدا کنند و مجلســی تشکیل خواهد شد که برآیند 

افکار عمومی جامعه است.
فیــروزی پور گفــت: قطعــا مشــارکت حداکثری 
مردم در انتخابات ســبب می شــود تا مجلس قوی 
تر و کارآمدتری تشکیل شــود. بدین  ترتیب از تفکر 
جمعی مردم در مسیر حل مشــکلات کشور استفاده 

خواهد شد.

مجلس

مجلس

خریدار  مشــاور فرمانده معظــم کل قوا 
در امور ارتش، با هشــدار نسبت به فناوری 
جنگ های آینــده، گفت: آیا در ۲۰ ســال 
آینده تهدید واقعی مــا هواپیماها، پهپادها 
و موشــک ها هســتند یــا ریزپرنده هایی 
که از ترکیــب این فناوری هــا نظیر هوش 
مصنوعــی، قــدرت انفجــاری، ارتباطات 
کوانتومی به یکبــاره بــا ۵۰۰۰ ریزپرنده 

مواجه خواهیم بود؟
 امیر ســرتیپ امیر حاتمی - مشاور فرمانده 
معظم کل قوا)مدظله العالی( در امور ارتش 
در جشــنواره دانش و پژوهــش امام علی 
)ع( نیروی پدافنــد هوایی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران، با بیان فراز هایی از  اندیشه 
و تدابیر مقام معظم رهبــری در باب دانش 
و پژوهش در بیانیــه گام دوم گفت: در بیان 
معظم له به صراحت آمده اســت که این راه 
طی شــده با همه  اهمیتش فقــط یک آغاز 
بوده اســت و نه بیشــتر. ما هنوز از قلّه های 
دانش جهان بســیار عقبیم؛ بایــد به قلّه ها 
دســت یابیم. باید از مرزهای کنونی دانش 
در مهم ترین رشــته ها عبور کنیم. ما از این 
مرحله هنوز بســیار عقبیم؛ ما از صفر شروع 
کرده ایم. عقب ماندگی شــرم آور علمی در 
دوران پهلوی ها و قاجارهــا در هنگامی که 
مســابقه  علمی دنیا تازه شروع شــده بود، 
ضربه  ســختی بر ما وارد کرده و ما را از این 
کاروان شتابان، فرسنگ ها عقب نگه داشته 

بود.
وی با اشــاره بــه اهمیــت قدرت مندی در 
راهبردهــای دفاعــی فرماندهــی معظم 

کل قوا تصریح کــرد: اینکه اگر تــا دیروز 
اهمیــت پدافند هوایی بــرای متخصصان 
و فرماندهان روشــن بود، امــروز با توجه 
به تحــولات اخیر منطقــه، اهمیت قدرت 
دفاعی برای همه دنیا مشخص تر و محرزتر 

شد.
وی اظهار داشــت: شــرایطی کــه امروز با 
جنایت علیه مردم  غزه بوجود آمده اســت، 
جای تردیــدی باقی نمی گــذارد که نظام 
سلطه و اســتکبار جهانی، شــورای امنیت 
سازمان ملل متحد را از درجه اعتبار ساقط 
کرده اند؛ درحالی که شــورای امنیت باید 
برای مردم دنیا امنیــت و آرامش به ارمغان 
آورد، اما قوانین ضدبشــری و ضدانســانی 
و همچنین مســائلی مانند حق وتو، ســاز 
و کارهــای شــورای امنیت ســازمان ملل 
را به اندازه ای تنزل داده کــه در مقابل این 
جنایات، هیچ کاری از آن ســاخته نیست و 

کاملا منفعل است.
امیر ســرتیپ حاتمی با تأکید بــر اینکه در 
چنین شــرایطی، عاملی که می تواند برای 
کشــورها توازن و تعادل ایجاد کند، قدرت 
دفاعی اســت و در این بین، قــدرت پدافند 
هوایی جایگاه بســیار ویژه ای دارد، افزود: 
اگر رزمندگان مقاومت فلسطین از تعدادی 
سامانه پدافند هوایی برخوردار بودند و رژیم 
صهیونیستی  احساس می کرد که تعدادی 
از هواپیماهــای آنها می توانــد هدف قرار 
گیرد، شرایط دیگری در غزه حاکم می شد؛ 
اما با ایــن وجود رزمندگان فلســطینی در 
جبهه زمینی، توانســته انــد، جنایتکاران 

رژیم صهیونیستی را زمین گیر کنند.
مشاور فرمانده معظم کل قوا با اشاره به روند 
پیشرفت و رشــد جوامع طی قرن های اخیر 
گفت: تا به امروز در دنیا سه انقلاب صنعتی 
اتفاق افتاده اســت که در حال حاضر ما در 

آستانه انقلاب صنعتی چهارم هستیم.
وی خاطرنشــان کــرد: انقــلاب صنعتی 
اول قرن هجدهم میلادی آغــاز و مکانیزه 
شــدن صنایع را در نوردید و در زندگی بشر 
تغییــرات اساســی ایجاد شــد. در انقلاب 
صنعتــی دوم نیز اتفاقات بزرگــی رخ داد و 
کشاورزی، بهداشت و درمان پیشرفت کرد؛ 
درحالی که از ابتــدای انقلاب صنعتی اول، 
کشور ما دچار درگیری های داخلی بود و از 
آن چیزی که در دنیــا اتفاق می افتاد غافل و 

بی خبر بودند.
امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه زمانی که 
انقلاب صنعتی دوم در جهان اتفاق افتاد، در 
ایران اواخر دوره قاجاریه بود؛ لذا باز هم ما در 
عقب افتادگی و غفلــت کامل بودیم و جنگ 
جهانی اول نیز ایران را در معرض فروپاشی 
کامل قرار داده بود افــزود: جهش در حوزه 
دیجیتال و پردازش اطلاعات، قلب انقلاب 
صنعتی ســوم است و خوشــبختانه در این 
حوزه، مــا بخشــی از عقب افتادگی خود را 
خصوصاً پس از پیروزی شــکوهمند انقلاب 

اسلامی با سرعت جبران کردیم.
مشــاور فرمانده معظم کل قوا بــا تاکید بر 
اینکــه امروز در آســتانه انقــلاب صنعتی 
چهارمی هستیم که ویژگی ها و فناوری های 
برجســته آن در حال آشــکار شدن است، 

تصریح کــرد: امــروز پدیدآورنــده هوش 
مصنوعــی ابــراز نگرانی می کنــد که این 
فناوری چه اتفاقــی را را رقــم خواهد زد و 
حوزه های دیگری نیز نظیر روباتیک، زیست 
فناوری، فراصوت، فضایی و... از ماحصل ها 
دســتاوردهای انقــلاب صنعتــی جدید 

هستند.
امیر ســرتیپ حاتمی با بیــان اینکه امروز 
عمق و دامنه تأثیر ایــن تحولات در زندگی 
بشر فزاینده است، گفت: ما در حوزه پدافند 
هوایــی نمی دانیم کــه در ۱۰ تا ۲۰ ســال 
آینده با چه فناوری هایــی مواجه ایم؟ و در 
بحث موشک ها با چه ســرعت و چه قدرت 
انفجاری مواجه هســتیم؟ ریزپرنده ها چه 
نقشــی ایفا خواهند کرد؟ آیا تهدید واقعی 
ما هواپیماها، پهپادها و موشــک ها هستند 

یا ریزپرنده هایی هســتند که از ترکیب این 
فناوری هــا نظیر هــوش مصنوعی، قدرت 
انفجاری، ارتباطات کوانتومی و... به یکباره 

با ۵۰۰۰ ریزپرنده مواجه خواهیم بود؟
وی تأکیــد کرد: ایــن موضوعات نشــان 
می دهد که چه رسالت و ماموریت خطیری 
بــر دوش پژوهشــگران، دانشــمندان و 
محققین عرصــه های دفاعی نهاده شــده 
اســت ؛ چراکه از یــک  جهــت دارای یک 
عقب ماندگــی تاریخی هســتیم و از طرفی 
دیگر ســرعت تحولات بســیار بالاست و از 
بعدی دیگر نیز عمق این تأثیرات بسیار زیاد 

است.
در پایــان ایــن مراســم از جمعــی از 
پژوهشــگران، محققین، نویسندگان برتر  

نیروی پدافند هوایی تجلیل شد.

مشارکت حداکثری در انتخابات امنیت آفرین است

با مشارکت حداکثری در انتخابات نمایندگانی از دل مردم به مجلس راه خواهند یافت

خریدار  امیــر دریادار ایرانــی گفت: در 
سواحل زیبای مکران و بندر کنارک شاهد 
الحاق و رونمایــی از آخرین دســتاوردها 
به حوزه نیــروی دریایی ارتــش در بخش 
سامانه های موشکی برد بلند و سامانه های 
پهپــادی در حوزه هــای مختلف شــامل 
شناســایی، انهدامی و جنگالی و همچنین، 

بالگردی هستیم.
به نقل از ارتش، امیر دریادار شهرام ایرانی، 
فرمانده نیــروی دریایی ارتــش گفت: در 
سواحل زیبای مکران و بندر کنارک شاهد 
الحاق و رونمایــی از آخرین دســتاوردها 
به حوزه نیــروی دریایی راهبــردی ارتش 
جمهــوری ایــران در بخش ســامانه های 
موشــکی برد بلند و ســامانه های پهپادی 
در حوزه های مختلف شــامل شناســایی، 

انهدامی و جنگالی هستیم.
وی افزود: ســامانه های بالگــردی که برای 
اولین بار به سامانه های جنگالی و اطلاعاتی 
تجهیز شده اند و یک یدک کش بندرگاهی و 
لنگرگاهی نیز امروز به نیروی دریایی ارتش 

الحاق می شود.
امیر دریادار ایرانی بیان کرد: این دستاوردها 
امروز با حضور سرلشکر ســید عبدالرحیم 
موســوی فرمانده کل ارتش به توان رزمی 
و عملیاتــی ناوگان جنوب نیــروی دریایی 
ارتــش و منطقه ســوم دریایــی نبوت در 

کنارک الحاق شد.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش با اشــاره به 
الحاق موشــک کروز دریایی »طلائیه« به 
نیروی دریایــی ارتش اظهار کرد: ســامانه 

موشــکی طلاییه با بــرد بیــش از ۱۰۰۰ 
کیلومتر بــه عنــوان یک موشــک کاملًا 
هوشــمند در طول عملیات پــروازی خود 
امکان این را دارد تا به صورت هوشــمندانه 
و از طریق سامانه مادر، اهداف جدیدی برای 

آن تعریف شود. 
یعنی امکان تغییر هــدف اولیه پیش بینی 
شده برای موشــک هنگام عملیات پروازی 
وجود دارد و طلائیه در طول مسیر می تواند 
برنامه پرواز پیچیده ای را انتخاب و به سمت 
هدف حرکت کند. بــه نحوی که غافلگیری 

را در بالاترین ســطح ممکن انجام داده و با 
دشمن درگیر شود.

وی افزود: سلاح دیگری که امروز به منطقه 
سوم دریایی نبوت الحاق شد، موشک کروز 

دریایی »نصیر« است.
 این موشــک با برد بیــش از ۱۰۰ کیلومتر 
یک موشــک کاملًا هوشــمند اســت و از 
توانمندی بسیار بالا در زمینه عملیات های 
انهدامی برخوردار اســت. این موشــک بر 
روی یگان های موشــک انــداز در ترکیب 
مختلف ســاختاری و یگانی در حال نصب 

اســت که امروز یک فروند از آن که بر روی 
ناو موشک انداز مستقر در بندر کنارک نصب 

شده، رونمایی خواهد شد.
امیــر دریــادار ایرانی با اشــاره به ســایر 
تجهیزاتی که امروز به منطقه ســوم دریایی 
ارتش الحاق می شود، عنوان کرد: در حوزه 
خود حفاظتــی قطعاً ســامانه های جنگ 
الکترونیک بیشترین کمک را به ما می کنند. 
ما این حوزه را در بخش بالگردی در اختیار 
نداشــتیم و برای اولین بــار صنایع دفاعی 
کشورمان موفق شدند تا تجهیزات کاملًا به 

روز در ابعاد مختلف آماده شده و بر روی این 
بالگرد نصب شــده و بر روی همه بالگردها 

نصب خواهد شد.
وی ادامه داد: یک بخش هم فریب و مقابله با 
انواع موشــک ها با حساسه های مختلف نیز 

روی این بالگرد نصب است.
فرمانده نیروی دریایی ارتــش تاکید کرد: 
در خصوص بالگــرد اطلاعاتی از آنجایی که 
اطلاعات نقش مهمی در حوزه های مختلف 
دارد. در حــوزه اطلاعاتــی بخش اطلاعات 
ســفید را داریم که یکــی از وظایف نیروی 
دریایی راهبردی ارتــش در عمق اقیانوس 
اســت که در حوزه تامین امنیــت و ایمنی 
دریانوردان عزیز فعال بوده و بســیار کمک 

کننده است.
وی افــزود: مــا از فواصــل دورتــر امکان 
شناســایی و رهگیری را در اختیار خواهیم 
داشت. همچنین در عملیات های مختلفی 
به طور تخصصی در حــوزه رزم دریایی در 
عمق دریــا می تواند بیشــترین کمک را به 
ماه انجــام داده و اطلاعات را در ســه حوزه 
چشمی، سامانه ای و تشــخیص دوست از 

دشمن دریافت کند.
امیر دریــادار ایرانی در پایــان گفت: همه 
این تجهیزات توســط صنایع دفاعی کشور 
طراحی و تولید شده اســت که قطعاً نقش 
جوانــان، دانــش بنیان ها، دانشــمندان و 
متخصصان و همچنیــن صنایع دفاعی که 
شــبانه روزی در این حوزه فعال هســتند، 
موثر بــوده اســت و بــا افتخار همــه این 

تجهیزات ایرانی است.
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این گونه درهای دلالی و رانت را باز کردیم
برزو حق شــناس  قیمت گذاری دســتوری بزرگ ترین آفت اقتصاد 
است. این سیاســت دستوری مخل ســرمایه گذاری است و واحدهای 

تولیدی را به تعطیلی می کشاند.
سالیان ســال اســت که حاکمان و دولتمردان در سراســر دنیا به این 
نتیجه رسیده اند که قیمت گذاری دســتوری )کنترل قیمت( یا همان 
اقتصاد دستوری نه تنها راهگشای اقتصاد کشور نیست، بلکه به عنوان 

بزرگ ترین آفت اقتصاد شناخته می شود.
در قیمت گذاری دســتوری منافع همه ذینفعان لحاظ نمی شــود. این 
روزها حتی در کشورهای سوسیالیســتی شبه جزیره اسکاندیناوی که 
نظام تامین اجتماعی حرف نخست را می زند، دیگر از اقتصاد دستوری 
خبری نیســت؛ چراکه این افراد معتقدند قیمت گذاری دســتوری به 
مرگ نوآوری منجر می شــود. در اینگونه کشــورها به جای استفاده از 
سیاســت اقتصاد دســتوری، نرخ مالیات را با هدف تقویت نظام تامین 
اجتماعی و تقویت اقشــار آســییب پذیر افزایش می دهند. در حقیقت 
اقتصاددانان و دولتمردان این کشــورها به این تجربه و باور رسیده اند 
که قیمت گذاری دســتوری، ســبب تضعیف قشر آســیب پذیر یک 
جامعه خواهد شد.قیمت گذاری دســتوری مخل سرمایه گذاری است 
و واحدهای تولیدی را به تعطیلی می کشــاند. متاسفانه با وجود تجربه 
شکست خورده سیاست اقتصاد دســتوری در سراسر دنیا، دولتمردان 
ما همچنان اصرار بر اجرای این سیاســت دارند؛ کمااین که امروز شاهد 

نتیجه منفی این سیاست در تمام ابعاد اقتصاد کشور هستیم.
معمولا دولت ها در دور نخســت خود با هدف کنترل تــورم بر اجرای 
سیاست قیمت گذاری دستوری پافشاری می کنند. به باور دولتمردان، 
کنترل تــورم در کنترل قیمت نمــود پیدا می کند و بــه همین علت با 
حرکت به سمت اقتصاد دســتوری به دنبال احقاق هدف خود هستند، 
درصوتی که تجربه بارها نشان داده اســت این سیاست در نهایت منجر 
به تضعیف بخش تولید می شــود.تولید، نقطه مقابل اقتصاد دستوری 
است. با اجرای سیاست قیمت گذاری دســتوری در یک کشور، تولید 
دیگر صرفه اقتصادی ندارد و به مرور از مدار خارج می شود. در حقیقت 
با اجرای سیاست اقتصاد دستوری درهای دلالی و رانت به سود عده ای 

فرصت طلب گشوده شده و این دلالان هر روز قدرتمندتر می شوند.
طبیعتا در پی تضعیف تولید، عرضه نیز به مراتب ضعیف شــده و همین 
امر در بلندمدت منجر به تشــدید تورم در کشــور می شــود. بنابراین 
رابطه قیمت گذاری دستوری و تشــدید تورم در دنیا ثابت شده و جای 
هیچ گونه مناقشه ای نیست. به همین خاطر است که در اکثر کشورها، 
به جای اجرای سیاســت قیمت گذاری دســتوری، مالیات را افزایش 
می دهنــد و رقمی کــه از مالیات تامین می شــود را بــه بخش تامین 
اجتماعی ســوق می دهند تا این بودجه به نفع اقشار آسیب پذیر مورد 

استفاده قرار بگیرد.
اما آیا لغو سیاست قیمت گذاری دستوری موجب خودکنترلی قیمت ها 
در بازار می شود یا خیر؟ نظام بازار )عرضه و تقاضا( نظامی پویا و خودکار 
اســت و می تواند خود را به تعادل برســاند و قیمت ها را کنترل کند. در 
واقع ما باید به جای حرکت به ســمت قیمت گذاری دســتوری، بخش 
تولید را تقویت کنیم. اگر اقتصاد و رقابت های میان آن ســالم و شفاف 
باشــد، قیمت ها در بازار به تعادل می رسد و سیســتم عاری از هر گونه 

رانت و فساد می شود.

رئیساتحادیهطلاوجواهر:
اخذ مالیات ۲۵ درصدی از طلا صحت ندارد

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران اعلام کرد: اخذ مالیات ۲۵ درصدی 
از معامله گران طلا مطرح نیســت و باید شفاف سازی لازم در این زمینه 
انجام شود، زیرا انتشار شــایعاتی از این دســت موجب رکود بازار طلا 
شده است.»نادر بذرافشــان« درباره شــایعه اخذ ۲۵ درصد مالیات از 
معامله گران اظهار داشــت: از ابتدای دی ماه مقرر شد سامانه مودیان و 

پایانه های فروشگاهی برای همه صنوف اجرا شود.

وی با اشــاره به اینکه برخی به صورت غیرکارشناسی اطلاعات کذب را 
منتشر می کنند، افزود: اهداف سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی، 
شفاف ســازی فعالیت فعالان صنفی، جلوگیری از بی عدالتی مالیاتی و 
ارائه مدارک و اسناد بنگاه های اقتصادی در تکالیف مودیان است و فقط 

برای ایجاد شفافیت از ابتدا تا انتهای معاملات است.
رئیس اتحادیــه طلا و جواهر گفــت: به نظر بنده و فعــالان اقتصادی، 
ســامانه مودیان و پایانه های فروشــگاهی باید در زمــان دیگری اجرا 
می شد، زیرا یک سری ابهاماتی وجود دارد که پاســخ داده نشده و نیاز 

بود بسترهای لازم فراهم و در رسانه ها اطلاع رسانی لازم انجام شود.
وی ادامه داد: پیش از اجرایی شدن سامانه ها در صنایع مختلف، باید از 
فعالان حوزه نیز نظرخواهی انجام شود، اما این اقدام انجام نشد و دست 

اندرکاران به دنبال این بودند که این سامانه با سرعت اجرایی شود.
بذرافشان بیان داشت: همکاران ما در صنوف طلا و دیگر فلزات گرانبها 
نسبت به ثبت سرمایه اولیه در ســامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی 
اعتراض دارند و می گویند که بــه لحاظ امنیتی ثبت اطلاعات معاملات 

خود در سطح شهرهای مختلف درست نیست.
وی در خصوص وضعیــت معاملات در بازار طلا گفت: از ابتدای ســال 
معاملات در بازار داخلی با رکود همراه بود و انتشــار شایعه اخذ مالیات 
۲۵ درصد این رکود را تشدید کرد؛ بنابراین ضروری است صاحبنظران 

و دست اندرکاران اطلاعات لازم را در اختیار عموم جامعه قرار دهند.

 شناسایی ۴۰۰ هزار ملک اجاره ای برای 
دریافت مالیات

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد که با بررســی اطلاعات دریافت شده از 
سامانه املاک و مســتغلات، تعداد ۱۵۰۰ مشاور املاک و بیش از ۴۰۰ 

هزار مودی جدید در منبع مالیات مستغلات شناسایی شده است.
بر اساس ماده ۵۳ قانون مالیات های مســتقیم، درآمد مشمول مالیات 
املاکی که به اجاره گذاشته می شــوند، عبارت است از کل مال الاجاره 
اعم از نقــدی و غیرنقدی پــس از کســر ۲۵ درصد بابــت هزینه ها و 
استهلاکات و تعهدات مالک نســبت به مورد اجاره؛ بنابراین ۷۵ درصد 
درآمد اجاره املاک مشــمول مالیــات بوده و ۲۵ درصــد آن معاف از 

مالیات است.
البته در تهران خانه های با مســاحت کمتر از ۱۵۰ متر و در سایر نقاط 

کشور واحدهای کمتر از ۲۰۰ متر مربع از مالیات معاف هستند.
هشتم خرداد امســال نمایندگان مجلس شورای اســلامی، موجران 
املاک مسکونی را مکلف کردند تا قرارداد اجاره املاک و مستغلات را از 
طریق دفاتر اسناد رسمی در سامانه الکترونیک ثبت اسناد یا در سامانه 

ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور ثبت کنند.

یادداشت

بازار

سمیه رســولی  از آبان ۱۳۹۹ مذاکرات 
بــرای برقراری تجــارت آزاد بیــن ایران و 
اتحادیه اوراسیا شروع شد که در نهایت بعد 
از گذشت حدود ۳ ســال  امروز چهارم دی 
ماه موافقت نامه به امضــای طرفین خواهد 

رسید.
اتحادیه اوراســیا یــک بلــوک اقتصادی 
متشکل از ۵ کشــور ارمنســتان، روسیه، 
قزاقستان، قرقیزســتان و بلاروس است که 
با ۱۸۳ میلیون نفر جمعیــت فعال و تولید 
ناخالص داخلی هــزار و ۹۰۰ میلیارد دلار، 
دارای رتبــه اول در تولید نفــت، رتبه دوم 
در تولیــد گاز و رتبه چهــارم در تولید برق 
اســت که یکی از پر رونق تریــن بازارهای 
ســرمایه گذاری در جهان به شمار می آید. 
این بلــوک اقتصــادی در ژانویــه ۲۰۱۵ 

فعالیت خود را آغاز کرد.
در پی تلاش هــای ایران برای گســترش 
تجارت با ســایر ملل و خلاصی از تنگناهای 
تحریــم، ایران توانســت قــرارداد تجارت 
ترجیحی را با اتحادیه اقتصادی اوراســیا در 
سال ۲۰۱۹ اجرایی کند. این قرارداد که بر 
روی ۸۶۲ نوع کالا تعرفه های کمتری ارائه 
می کرد کــه ۵۰۲ قلم آن شــامل صادرات 
ایران به اوراسیا و ۳۶۰ عنوان شامل واردات 

ایران از اوراسیا است.
 این توافق حجم تجارت ایران و کشورهای 
عضــو اتحادیه را بــه میزان قابــل توجهی 
افزایش داد، بــه طوری که در بــازه زمانی 
اکتبر ۲۰۱۹ تا اکتبر ۲۰۲۰، حجم تجارت 
بیش از ۸۴ درصد افزایش یافت.اما در ادامه 
بحران کرونا منجر به بســته شدن مرزها و 
ایجــاد محدودیت هایی در صادرات شــد و 
این روند رو به رشــد را کاهــش داد. البته با 
پایان همه گیری کرونا و بازگشــایی مرزها، 
حجم مبادلات تجاری بــه تدریج افزایش 

یافت.

جزئیات تجارت با اوراسیا
آخرین آمارهــا نیــز حکایــت از آن دارد 
که از ابتدای ســال جاری تا پایــان آبان ماه 
پنج میلیون و ۱۶۸ هزار تــن کالا به ارزش 
دو میلیــارد و ۳۴۴ میلیــون و ۱۰۰ هــزار 
دلار بین ایران و پنج کشــور عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا تبادل شده که نسبت به 
مدت مشابه پارسال با رشد ۳۳.۵ درصدی 
در وزن و ۱۴ درصدی در ارزش همراه بوده 

است.
از این میزان دو میلیون و ۷۷۸ هزار تن کالا 
به ارزش یک میلیــارد و ۷۴ میلیون دلار از 
ایران به کشــورهای عضو اتحادیه اوراسیا 
کالا صادر شده که نســبت به مدت مشابه 
پارســال ۴۵ درصد در وزن و ۲۰ درصد در 

ارزش افزایش داشته است.

دو میلیون و ۳۹۰ هزار تــن کالا به ارزش 
یک میلیــارد و ۲۷۰ میلیــون و ۴۰۰ هزار 
دلار نیــز از این میــزان تجــارت مربوط 
به واردات ایــران از کشــورهای اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا اســت که نســبت به 
هشت ماه نخست سال گذشته با رشد ۲۲ 
درصــدی در وزن و ۱۰ درصدی در ارزش 

همراه بوده است.
به طــور کلی نیــز ایــران در مــورد چهار 
کشــور عضو اتحادیــه اقتصادی اوراســیا 
یعنی ارمنســتان، بلاروس، قزاقســتان و 
قرقیزستان بیشــتر در نقش صادرکننده به 
میدان می آید ام وضعیت در مورد روســیه 
متفاوت اســت و در اینجا ایران بیشتر نقش 

وارد کننده را دارد.
همچنین بیــش از ۸۴ درصــد وزن و ۷۱ 
درصد ارزش واردات ایران از اوراســیا و ۲۰ 
درصــد وزن و ۳۹ درصــد ارزش صادرات 
ایران به این اتحادیــه، مربوط به محصولات 

کشاورزی، غذایی و دامی بود.
در سال ۱۴۰۱ نیز نســبت به سال ۱۴۰۰ 
صادرات ایران به کشورهای اوراسیا رشد ۲۸ 
درصدی داشته به طوری که از صادرات یک 
میلیارد و ۱۶۵ میلیون دلاری ســال ۱۴۰۰ 
به صادرات یــک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون 

دلاری در سال ۱۴۰۱ رسیدیم.

تجارت آزاد کلید می خورد؟
موافقت نامــه تجارت ترجیحــی بین ایران 
و اتحادیه اورســیا در راســتای رسیدن به 
تجارت آزاد بیــن دو طرف به اجــرا درآمد 
حــال بعد از گذشــت بیــش از ۴ ســال از 
اجرای تجارت ترجیحی و مذاکرات فشرده 
دو طرف برای نهایی شــدن تجــارت آزاد، 

موافقت نامه بــه تأیید ایران و پنج کشــور 
عضو اتحادیه اوراسیا رســیده و طبق اعلام 
قبلی قرار اســت  امروز ۴ دی ماه در حاشیه 
اجلاس سران اتحادیه در سنت پترزبورگ 
روســیه به امضای وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت جمهوری اســلامی ایران و معاونان 
نخســت وزیر پنج کشــور عضــو اتحادیه 

اوراسیا خواهد رسید.
میرهادی سیدی، مشــاور امور بین الملل 
ســازمان توســعه تجارت در این ارتباط 
گفت: از آبــان ۱۳۹۹ مذاکــرات ما برای 
تبدیل تجــارت ترجیحی بــه تجارت آزاد 
آغاز شــد؛ امــروز می توانیــم بگوییم که 
مذاکرات به اتمام رســیده است و ۵ کشور 
بلاروس، قزاقستان، روسیه، قرقیزستان و 
ارمنســتان برای ایجاد تجارت آزاد با ایران 

توافق دارند.
بر اساس این موافقت نامه بیش از ۸۷ درصد 
کالاهای تجاری بین ایران و کشورهای عضو 
اتحادیه از عــوارض گمرکی معاف و تحولی 
عظیم در تجارت ایران با کشورهای اتحادیه 

اوراسیا رخ خواهد داد.
در واقع با توجــه به اینکه ایــران و اتحادیه 
اوراســیا در قالب امضای قــرارداد تجارت 
آزاد به یکدیگر این امــکان را می دهند که 
در ۸۷ درصــد کل اقلام کالایــی، تعرفه ها 
صفر شود، پیش بینی می شود که با اجرای 
ایــن موافقتنامــه، حجم تجــارت ایران با 
کشــورهای عضو اتحادیه را در کوتاه مدت 
بــه ۲۰ میلیــارد دلار و در بلندمدت به ۴۰ 

میلیارد دلار برسد.
در این ارتباط آن دری اسلپنف وزیر تجارت 
اتحادیه اوراســیا با اشــاره به برنامه ریزی 
صورت گرفته بــرای امضــای موافقتنامه 

تجــارت آزاد ایــران و اتحادیــه اقتصادی 
اوراســیا در روز دوشــنبه چهــارم دی ماه 
۱۴۰۲ )۲۵ دســامبر ۲۰۲۳( گفــت: ما با 
توافقنامه موقــت موفق شــدیم مبادلات 
دوجانبه با ایران را در طول سه سال دوبرابر 
افزایش دهیم و اکنون با امضای موافقتنامه 
دائم به طــور منطقی می توانیــم در کوتاه 
مدت در انتظار افزایش میــزان تجارت دو 
کشــور تا ســقف ۲۰ میلیارد دلار در سال 
باشــیم.با توجه به عدم عضویــت ایران در 
ســازمان تجارت جهانی، اسلپنف به برخی 
مشــکلات در حوزه مســائل بانکی و پولی 
اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر ســهم 
بزرگی از تجارت ایــران و اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا با ارزهای ملی انجام می شود و برخی 
کانال های مالی ایجاد شده اند اما با افزایش 
میزان تجــارت دوجانبه بایــد کارایی این 
کانال ها نیز بهبود یابد تا مشــکلات در این 

زمینه به حداقل برسد.
به گفته اســلپنف، عدم توازن مناسب میان 
واردات به ایران و صادرات به روســیه یکی 
از مشــکلاتی اســت که پس از امضای این 
توافقنامه به تدریج و با حضور بیشــتر تجار 

ایرانی در روسیه حل خواهد شد.
 وی تاکید کرد، روســیه ســهمیه بیشتری 
برای واردکنندگان ایرانــی در نظر گرفته تا 
در نبود رقبای غربی که این کشــور را ترک 
کرده اند، فرصت بیشــتری بــرای تجارت 

داشته باشند.

اجرای تجارت آزاد نیازمند
 تصویب مجلس

بر اســاس این گزارش، موافقتنامه تجارت 
آزاد ایران و اتحادیه اوراســیا برای اجرایی 

شــدن نیازمند تصویب در مجلس شورای 
اسلامی و همچنین مجالس پنج کشور عضو 
اتحادیه اوراســیا اســت تا به قانون تبدیل 

شود.
پیش تــر فرایندهــای مربوط بــه تصویب 
موافقتنامه موقت تعرفــه ترجیحی ایران و 
کشورهای اتحادیه اوراسیا بیش از یک سال 
به طــول انجامید، پیش بینی می شــود که 
فرایندهای تصویب موافقتنامه تجارت آزاد 
حدود یک سال طول بکشد که البته با توجه 
به آمادگی بیشتر کشورهای طرف قرارداد 
برای ارتقای سطح مبادلات تجاری، به نظر 
می رســد، در مدت زمان کمتری این اتفاق 

رخ دهد.
در این ارتباط محمد قنــادزاده معاون ارتقا 
کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه 
تجارت ایــران گفت: پس از تصویب ســند 
در مجالس کشــورها، پیش بینی می شود 
تجارت آزاد ایران و کشورهای عضو اتحادیه 
اوراسیا از ابتدای سال شمســی آینده آغاز 

می شود.
وی افزود: با امضای ســند همکاری تجارت 
آزاد ایران و اوراسیا تعرفه کالاهای وارداتی 
بین کشورها صفر می شــود. بر این اساس 
می توانیم جهش بزرگی در صادرات داشته 
باشیم. از ۱۰۰ درصد کالاهای تجاری ما ۸۷ 
درصد در لیســت تجارت آزاد با تعرفه صفر 
قرار می گیرد، اما برخــی کالاهای ممنوعه 
وارداتی مانند برخی محصولات کشاورزی 
و صنایع نســاجی در فهرست تجارت آزاد با 
تعرفه آزاد قــرار نمی گیرد و کالاهایی مانند 
خودرو با همان تعرفه ای که برای آن تعیین 

شده وارد می شود.
قنادزاده بــا بیان اینکه مجمــوع مذاکرات 
ســخت و چند جانبه اســت، یادآور شــد: 
پارسال اســناد پایه توافقنامه تجارت آزاد 
نهایی شد و بعد کشورها وارد تبادل لیست 
شدند؛ بنابراین مدت زیادی درگیر مذاکره 
بر سر لیست کالاها بودیم که بالاخره لیست 

کالاها نهایی شد.
کاظم جلالی ســفیر ایران در روســیه نیز 
پیش از این با بیان اینکــه معمولاً مجالس 
پنج کشور عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا به 
ســرعت توافقنامه های مرتبط را به تصویب 
می رســانند، ابراز امیدواری کــرد که این 
توافقنامه در مجلس شــورای اســلامی با 
فوریــت و در دوره کنونــی فعالیت مجلس 

تصویب شود.
وی با اشــاره به اینکه این توافقنامه در قالب 
لایحه ای از ســوی دولت به مجلس شورای 
اســلامی تقدیم خواهد شد، تصریح کرد: به 
هر میزان که تصویب این توافقنامه با تأخیر 
همراه شود، کشــور از مزایای این توافقنامه 

بی بهره خواهد بود.

در پی محدودیت های مربوط بــه تامین ارز حاصل 
صادرات اشــخاص، وزیر صمت در نامه ای به معاون 
اول رئیس جمهور، از تامین ارز خودروهای مونتاژی 
از محل ســامانه نیما خبــر داده و تاکید اســت که 
مابه التفاوت نــرخ ارز نیمایی و ارز حاصل از صادرات 
اشــخاص از خود خودروســازان مونتاژی دریافت 

شود.
 عباس علی آبادی در نامه ای به محمــد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهوری، ضمن اشــاره بــه اینکه قیمت 
خودروهای مونتاژی براســاس قیمــت ارز حاصل از 
صادرات اشــخاص تعیین می شــود، اعلام کرده است 
که با توجه به محدودیت فعلــی ارز حاصل از صادرات 
اشخاص، در نظر است که تامین ارز این خودروسازان از 

محل سامانه نیما صورت پذیرد.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت در نامه 
خود تاکید کرده اســت که با توجه به وجود 
مابه التفاوت بین قیمت ارز حاصل از صادرات 
و ارز ســامانه نیما، دســتور داده شود تا اخذ 
این مابه التفاوت از خودروسازان مونتاژی در 

دستور ستاد تنظیم بازار قرار گیرد.
یادآوری می شــود که در شهریور ماه ســال جاری، 
پس از نامه مدیــرکل دفتر صنایــع وزارت صمت به 
سازندگان وســائل نقلیه با موضوع بازنگری در تامین 
ارز مورد نیاز کــه خود فکری بــرای آن کنند، معاون 
صنایع حمل  و نقل وزارت صمت، در نامه ای به رئیس 
شــورای رقابت، ضمن تبیین آخرین وضعیت صنعت 

خودرو و بازار آن، ایــن اطمینان را داده بود 
که تغییری در تخصیص ارز خودروســازان 
به وجود نیامده و نگرانــی از این بابت وجود 

ندارد.
شــایان ذکر اســت که ۲۱ مرداد مــاه بود 
که بــه دنبــال اظهــار نظرهای رســمی و 
غیررســمی پیرامــون تامیــن ارز صنایع 
خودروســازی و نامه مدیــرکل دفتــر صنایع خودرو 
وزارت صمت، در نامه ای رســمی با موضوع »بازنگری 
محل تامین ارز« خطاب به ســه انجمن خودروسازان، 
موتورسیکلت ســازان و دوچرخه ســازان در راستای 
تعمیق بخشــی ســاخت داخل اعلام کرد تا شرکت ها 
بیشتر به فکر داخلی ســازی باشــند و از انجمن های 

صنایع مذکور خواســت برای تامین ارز مــورد نیاز به 
فکر صادرات باشند یا اینکه از دیگر صادرکنندگان ارز 

مورد نیاز خود را تامین کنند.
به دنبــال این درخواســت مدیــرکل صنایع خودرو 
وزارت صمــت، معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت 
صمت، ضمن اشــاره به اینکه نامه فوق، در خصوص 
خودروهــای مونتــاژی موضــوع فصــل )۹۸( بوده 
که تاکنــون نیز از محــل ارز غیر از نیمــا نظیر تهاتر، 
صادرات و ارز اشــخاصی استفاده می شــد؛ لذا تغییر 
خاصی در این خصوص به وجود نیامده اســت؛ ضمن 
اینکه در ایــن نامه بر ترجیــح اســتفاده از ارزهای 
صادراتی تاکید شده اســت که باقی سایر محل های 

تأسیس ارز نیست.

وزیر

وسازان مونتاژی تغییر کرد وزیر صمت اعلام کرد؛ منبع تامین ارز خودر

جزئیات منابع و مصارف لایحه بودجه 1403
خریــدار  جمــع منابــع ۱۴۰۳ دولت 
طبق بخش اول لایحه بودجــه ۳ میلیون و 
۷۴۱ هزار میلیارد تومــان و جمع مصارف 
۳ میلیــون و ۷۴۱ هــزار میلیــارد تومان 
پیش بینی شده اســت که در بخش منابع، 
درآمدهای بودجه به میزان ۳ میلیون و ۱۷ 
هزار میلیارد تومــان و هزینه ها ۲ میلیون و 

۸۴۴ هزار میلیارد تومان است.
 ســقف منابع عمومی دولت در سال آینده 
بر اســاس آنچه در بخش اول لایحه بودجه 
مصوب مجلس برای ســال آینــده در نظر 
گرفته شده، در بخش درآمدها یک میلیون 
و ۴۹۸ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
است که نسبت به رقم ســال جاری ۴۲.۱ 

درصد رشد خواهد داشت.
در بخش واگذاری دارایی های ســرمایه ای 
۶۴۴ هزار میلیارد تومان پیش بینی درآمد 
شده اســت که نســبت به رقم مشابه سال 

جاری ۱۲ درصد کاهش خواهد داشت.
در بخش واگــذاری دارایی های مالی ۳۱۹ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است 
که نســبت به رقم مشابه ســال جاری ۷.۸ 

درصد رشــد خواهد کرد و مجمــوع منابع 
عمومی دولت در ســال آینــده ۲ میلیون و 
۴۶۲ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده 
است که نسبت به رقم مشــابه بودجه سال 

جاری ۱۸.۲ درصد رشد خواهد کرد.
جمع کل منابع دولت در سال آینده طبق 
بخش اول لایحه بودجه ۳ میلیون و ۷۴۱ 
هزار میلیارد تومان و جمع مصارف بودجه 
هم ۳ میلیون و ۷۴۱ هــزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده است که در بخش منابع، 
درآمدهــای بودجه به میــزان ۳ میلیون 
و ۱۷ هــزار میلیارد تومــان و هزینه ها ۲ 
میلیون و ۸۴۴ هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته شــده، اعتبارات هزینه ای ۱۲ هزار 
و ۴۶۰ میلیارد تومــان و مصارف مالیاتی 
۲۳ هزار و ۱۰۱ هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته شــده، در بخش اعتبــارات تملک 
دارایی سرمایه ای ۵۲ هزار میلیارد تومان 
منابع پیش بینی شــده اســت، در بحث 
مصارف ســود ویژه ۵۰ درصــد به میزان 
۳۶.۳ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 

است.

همچنین از محل تســهیلات بانکی و سایر 
وام های داخلی درآمــدی معادل ۱۱۰ هزار 
میلیارد تومان برای دولت پیش بینی شــده 
و در بخش مصارف سود سهام به میزان ۱۱ 
هزار و ۳۸۵ میلیارد تومان پیش بینی شده 

است.
در بخش وام هــای خارجی درآمدی معادل 
۵۴.۲ هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی 
شده و در بخش سایر حساب های تخصیص 
سود ۱۶۰ میلیارد تومان در نظر گرفته شده 

است. 
در بخــش دارایی های جــاری ۳۴.۵ هزار 
میلیارد تومان منابع پیش بینی شده و برای 
بازپرداخت تسهیلات بانکی و سایر وام های 
داخلی ۱۲۸ هزار میلیــارد تومان در بخش 

مصارف پیش بینی شده است.
همچنیــن در بخــش مصــارف بــرای 
بازپرداخــت وام های خارجــی ۶۸.۷ هزار 
میلیــارد تومــان پیش بینی شــده، برای 
پرداخت وجوه اداره شــده ۱۱۰۳ میلیارد 

تومان مصارف پیش بینی شده است.
برای بازپرداخــت ودیعه بدهی ها و ســایر 

پرداختی های دولتی ۷۷.۵ هــزار میلیارد 
تومان پیش بینی شده است.

در بخش هزینه های ســرمایه ای ۶۶۴ هزار 
میلیــارد تومان مصارف پیش بینی شــده، 
در بخــش افزایــش دارایی هــای جاری 
۲۷.۶ هــزار میلیــارد تومــان پیش بینی 
شــده، مجموع مصارف دولــت ۳ میلیون و 

۸۸۳ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده 
اســت که از این رقم ذخیره اســتهلاک در 
هزینه های جاری ۱۴۱ هزار میلیارد تومان 
در نظر گرفته شده است و بنابراین مجموع 
منابع و مصــارف دولت در ســال آینده به 
رقم ۳ میلیون و ۷۴۱ هــزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده است.
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موسوی:
بدهی ۷۰ هزار میلیاردی دولت به سازمان 

تأمین اجتماعی پرداخت می شود
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گفت: در ســال جاری ۷۰ هزار 
میلیارد تومــان بدهی دولت به ســازمان تأمیــن اجتماعی پرداخت 

می شود.
میرهاشم موســوی در جریان بازدید از بیمارســتان تأمین اجتماعی 
شهید چمران ساوه با اشــاره به اینکه تادیه بدهی به ســازمان تأمین 
اجتماعی یکی از رویکردهای دولت سیزدهم اســت اظهار کرد: در دو 
ســال گذشــته بالغ بر ۱۷۰ هزار میلیارد تومان از بدهی های دولت به 
سازمان تأمین اجتماعی پرداخت شــده و امسال نیز برای پرداخت ۷۰ 
هزار میلیارد تومان بدهی دولت در قالب واگذاری سهام به این سازمان 
هدف گذاری شده است. بر این اساس طی ۲.۵ سال گذشته مبلغ تادیه 
بدهی دولت به ســازمان تأمین اجتماعی مجموعاً بالغ بر ۲۴۰ تا ۲۵۰ 

هزار میلیارد تومان خواهد بود.
وی در ادامه با اشــاره به دریافت ســهام های خوب در این مدت گفت: 
واگذاری ســهام پتروشــیمی شــازند در قالب تصفیه بدهــی یکی از 
اقدامات بوده است که موجب ایجاد ارزش افزوده و تعهدات بین النسلی 
خواهد شد و در حوزه ســرمایه گذاری ها بازدهی خوبی برای سازمان 

خواهد داشت.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی بیان کرد: احکامی هم در برنامه 
هفتم برای تادیه بدهی دولت پیش بینی شــده است که امیدواریم در 
پنج ســاله برنامه هفتم مســیر واگذاری ها و تادیه بدهی دولت بیش از 

پیش ادامه داشته باشد.
وی در خصوص موضوع متناســب ســازی حقوق بازنشستگان تأمین 
اجتماعی نیز گفت: در پیشنهادات دولت موضوعاتی مطرح شده و باید 

سهم مجلس نیز در این خصوص دیده شود تا بتوان تصمیم گیری کرد.
وی با اشاره به سفر خود به ساوه نیز گفت: توسعه خدمات از برنامه های 
خدمت محور سازمان تأمین اجتماعی است. خدمات مهم این سازمان 
شامل درمان رایگان که با حمایت دولت توســعه یافته است و در ساوه 
نیز در بخش های ویژه بیمارستان چمران با هزینه ای بالغ بر ۳۵ میلیارد 
تومان خدمات توســعه ای انجام شده اســت. همچنین هزار متر مربع 
زمین با اعتباری بالغ بــر ۳۰ میلیارد تومان برای احــداث انبار دارویی 
واگذار شــده که مراحل احداث پایانی را طی می کند و بــا تجهیز انبار 

دارویی این ظرفیت به بیمارستان افزوده خواهد شد.
موســوی افزود: احداث درمانگاه تخصصی و فوق تخصصی در مجاورت 
بیمارســتان در زمینی به وسعت ســه هزار و ۵۰۰ متر مربع در دستور 
کار اســت و با صرف اعتباری بالغ بر ۱۱۰ میلیــارد تومان به یک مرکز 
درمانی فوق تخصصی تبدیل خواهد شد که هم اکنون عملیات اجرایی 
آن پیشرفت ۳۰ درصدی دارد و قرار است تا آبان ماه سال آینده به بهره 

برداری برسد.

وی همچنیــن گفت: تجهیــز بیمارســتان تأمین اجتماعی شــهید 
چمران ساوه در قالب برنامه ســطح بندی انجام خواهد شد و هم اکنون 
بروزترین دستگاه رادیولوژی و سی تی اســکن دیجیتال در این مرکز 
درمانی مســتقر شــده و با بکارگیری نیروی متخصــص کیفی ترین 
خدمات به مــردم داده خواهد شــد. تلاش خواهیم کرد تــا این مرکز 
 MRI درمانی در قالب برنامه سطح بندی و آمایش سرزمینی از دستگاه

هم برخوردار شود.

چرا سبک وزن ها نمی توانند خون اهدا کنند؟
سرپرســت دفتر جذب و نگهداری اهدا کنندگان سازمان انتقال خون 
گفت: بســیاری از جوانان اشــتیاق به اهدای خون دارنــد اما وزن کم 
خصوصا در میان برخی از دختران جوان، ســبب می شــود که قادر به 

اهدای خون نباشند. 
به گزارش روابط عمومی سازمان انتقال خون، هادی نوری افزود: طبق 
دستورالعمل ها و اســتاندارهای اهدای خون کســانی که دارای وزنی 
پایین تر از ۵۰ کیلوگرم باشــند حتی با وجود اینکه از صحت و سلامت 

کافی برخوردارند نمی توانند اهدای خون را تجربه کنند.
وی با تاکید بــر اهمیت رعایــت دســتور العمل های پذیــرش اهدا 
کنندگان، در ســلامت خون و ســلامت اهــدا کننــدگان و دریافت 
کنندگان آن گفت: روند اهدای خون به این ترتیب اســت که داوطلب 
اهدای خون پس از پذیرش، توســط پزشــک اهدا معاینه می شود و بر 
اساس اســتاندارد های بین المللی وضعیت سلامتی وی از جمله نبض، 

فشار خون، درجه حرارت و وزن داوطلب مورد سنجش قرار می گیرد.
وی افزود: یک داوطلب اهدای خون تنها در صورتی که همه شــاخص 
های ســلامتی و اهدای خون وی در محدوده مجاز قرار داشــته باشد، 

برای اهدای خون پذیرش می شود.

سرپرســت دفتر جذب و نگهداری اهدا کنندگان سازمان انتقال خون 
با اشــاره به میزان خون اهدایی گفت: هر واحد خــون کامل در حدود 
۴۵ ±۴۵۰ میلی لیتر است که متناسب با حداقل وزن استاندارد تعریف 
شــده برای یک اهدا کننده در نظر گرفته شــده اســت تا از خطرهای 
احتمالی ناشــی از واکنش کاهش حجم خون متعاقــب اهدای خون 

جلوگیری شود.
وی تاکید کرد: با رعایت ایــن ملاحظات، فردی بــا وزن ۵۰ کیلوگرم 
تقریبا دارای ۳ هزار و ۷۵۰ میلی لیتر خون است و و اهدای ۴۰۵ تا ۴۹۵ 

میلی لیتر معادل ۱۰ تا ۱۳ درصد حجم خون اهداکننده است.
نوری با اشــاره به حجم مشــخص محلول های ضد انعقاد و نگهدارنده 
در کیســه های خون گفت: به دلیل بر هم خوردن این تناسب، دریافت 

میزان کمتر خون به جز در موارد خاص امکان پذیر نیست.
وی از علاقمندان به اهدای خون که به دلیــل وزن پایین امکان اهدای 
خون نداشــته اند درخواســت کرد تا با پیوســتن به جمع دوستداران 

اهدای خون، در خانواده بزرگ انتقال خون بمانند.
وی تاکید کرد: ایــن افراد می توانند با افزایش دانــش و آگاهی خود در 
زمینه اهدای خون و اهمیــت آن در محافل مختلف با نشــر اطلاعات 
صحیح دیگران را ترغیب به انجام این عمل انســان دوستانه کرده و در 

راه کمک به بیماران نیازمند نقش آفرینی کنند.

دیوار

چهل و یکمین دوره آزمون پذیرش دســتیار رشــته 
های فوق تخصصی بالینی پزشکی ۲۸ دی ماه ۱۴۰۲ 
برگزار می شــود و داوطلبان تا امروز ۳ دی ماه فرصت 

دارند در این آزمون ثبت نام کنند.
چهل و یکمین دوره آزمون پذیرش دستیار رشته های 
فوق تخصصی بالینی پزشکی ۲۸ دی ماه ۱۴۰۲ برگزار 
می شود. داوطلبان می توانند با مطالعه دقیق راهنمای 
ثبت نام به ســایت مرکز ســنجش آموزش پزشکی به 

آدرس :http://sanjeshp.ir مراجعه کنند.
آزمون کتبی چهــل و یکمین دوره آزمــون پذیرش 
دستیار فوق تخصصی در رشته های مصوب در ساعت 
۹ صبح روز پنجشنبه ۲۸ دی ۱۴۰۲ به صورت متمرکز 
در شهر تهران برگزار می شــود و کارت ورود به جلسه 
آزمون در روزهای ســه شنبه و چهارشــنبه ۲۶ و ۲۷ 
دی ماه ۱۴۰۲ از طریق ســایت مرکز سنجش آموزش 

پزشکی توزیع می شود.
آزمون شفاهی براساس جدول زمانبندی که در هنگام 

توزیع کارت ورود به جلســه ارائه می شــود، 
برگزار خواهد شد.

توجه ۱: متقاضیان می توانند مطابق با آئین 
نامه آموزش دوره های فوق تخصصی و مفاد 

راهنما ثبت نام کنند.
توجه ۲: در این دوره محدودیت سنی جهت 

شرکت در آزمون وجود ندارد.
مراحل ثبت نام پس از پرداخــت اینترنتی مبلغ ۶۳۰ 
هزار تومــان )۶ میلیون و ۳۰۰ هزار ریــال( و خدمات 
پیام کوتاه هزار و ۲۰۰ تومان )۱۲ هزار ریال( از طریق 
ســایت http://sanjeshp.ir و در یافت کد مجاز آغاز 

می شود. تبصره: وجه فوق قابل استرداد نیست.
کلیه مدارک اعلام شــده در راهنمای ثبت نام باید به 
صورت اسکن شــده با فرمت jpg و حجم ۳۰۰-۱۰۰ 

kb ارسال شود.
آزمون در دو مرحله کتبی و شفاهی برگزار می شود.

آزمون مرحله کتبــی: با تاکید بر منابــع آزمون اعلام 

http://sanjeshp. شده در سایت اینترنتی
ir جهت کلیه رشــته های فوق تخصصی که 
دارای رفرانس مشــابه هســتند )با توجه به 
رشــته پیش نیاز در هر گروه آموزشی( صرفاً 
یک دفترچه ســوال به تفکیــک گروه های 
آموزشــی تهیه و در اختیــار داوطلبان قرار 

خواهد گرفت.
آزمون شــفاهی: کلیه داوطلبانی کــه حدنصاب نمره 
کتبی تراز شده را کســب کنند با رعایت کلیه مصوبات 
و مقررات مجاز به شــرکت در آزمون شــفاهی همین 
دوره هستند. آزمون شــفاهی در کلیه رشته های فوق 
تخصصی به صورت منفــرد یا ترکیبــی از روش های 
PMP ،OSCE، مصاحبــه ســاختارمند یــا ســایر 
روش های نویــن ارزشــیابی و اختصاصــی مرتبط با 
رشته خود با رعایت ســایر مقررات در هر رشته برگزار 

می شود.
کلیه پذیرفته شــدگان ملزم به اجرای مفاد قانونی در 

زمینــه تعهدات محضــری مندرج در دســتورالعمل 
خواهند بود.

آزمــون دســتیاری رشــته های فــوق تخصصی در 
رشــته های روماتولوژی کودکان، ریه کودکان، مغز 
و اعصــاب کودکان، کلیــه کودکان، قلــب کودکان، 
گوارش کــودکان، خون و ســرطان کــودکان، طب 
نــوزادی و پیرامــون تولــد، عفونی کــودکان، غدد 
درون ریز و متابولیســم کــودکان، بیماری های ریه، 
بیماری های قلــب و عروق، خون و ســرطان بالغین، 
روماتولوژی، غــدد درون ریز و متابولیســم بالغین، 
گوارش و کبــد بالغین، نفرولــوژی، عفونی، جراحی 
کودکان، جراحی پلاســتیک، ترمیمی و سوختگی، 
جراحی قفســه صــدری، جراحــی قلــب و عروق، 
جراحی عروق و درمان های داخــل عروقی، آلرژی و 
ایمونولوژی بالینی، مراقبت های ویژه، روانپزشــکی 
کودک و نوجوان و طــب اورژانس کــودکان برگزار 

می شود.

آزمون

حبیب احســنی پور  پرداخــت مالیات 
در قبال درآمــد، یک امر قانونی اســت که 
جامعه پزشــکی نیز از آن مستثنی نیست؛ 
اما همــواره حرف و حدیث هایــی پیرامون 
فرار مالیاتی این حرفه مطرح می شــود که 

چندان با واقعیت ها همخوانی ندارد.
موضــوع پرداخت مالیات از ســوی جامعه 
پزشکی، یکی از چالش های اقتصاد سلامت 
است که همواره با حاشیه هایی همراه بوده 
است؛ به طوری که از این حرفه در پرداخت 
مالیات به خوبی نــام برده نمی شــود. اما، 
واقعیت آن چیزی نیســت که به زبان آورده 
می شــود، در حالی که مســؤولان سازمان 
امور مالیاتی بر این نکته اعتــراف کرده اند 
که جامعه پزشــکی از خوش حساب ترین 
مشــاغل در پرداخت مالیات است؛ هر چند 
نمی توان منکر فــرار مالیاتی معدود افرادی 
از جنس جامعه پزشکی شــد، درست مثل 
دیگر حِــرَف و اصنــاف و مشــاغل که فرار 

مالیاتی دارند.
از نظر ســازمان مالیاتــی، تمامی صاحبان 
مشــاغل از جمله پزشــکان که به فعالیتی 
اشــتغال دارند طبــق آیین نامــه اجرایی 
ماده ۹۵ قانــون مالیات های مســتقیم به 
سه گروه اول، دوم و ســوم مالیاتی تقسیم 
بندی می شوند که هرکدام تکالیف مالیاتی 

متفاوتی دارند.

گروه اول صاحبان مشاغل
صاحبان مشــاغلی در این گروه هستند که 
مبلغ فروش یا آخرین مالیات قطعی شــده 
آنها از مبلغی بالاتر باشد و باید تمام تکالیفی 
را انجــام دهند که شــرکت ها )اشــخاص 
حقوقــی( انجــام می دهند مانند ارســال 
اظهارنامه مالیاتی، ارسال معاملات فصلی، 
صدور صورتحساب، نگهداری دفاتر قانونی 
برای درج تمام معاملات مالی، ارایه اســناد 
و مدارک به مأمورین مالیاتی، ارسال لیست 

حقوق و دستمزد و…، است.

گروه دوم صاحبان مشاغل
این گــروه نیز بر اســاس میــزان فروش و 
مالیات قطعی شده خود که مبالغ آن کمتر 
از گروه اول می باشد باید اظهارنامه مالیاتی 
را مشابه گروه اول ارسال کنند و برای هر ماه 

گزارشی از کلیه درآمدها و هزینه های خود 
را ثبت کنند و یک گزارش ســالانه نیز تهیه 
کنند و به اداره امور مالیاتی مربوطه تحویل 

دهند.

گروه سوم صاحبان مشاغل
گروه ســوم صاحبان مشــاغلی هستند که 
در گروه اول و دوم قرار ندارند ولی ارســال 
اظهارنامــه مالیاتی و تهیه گزارش ســالانه 
درآمد و هزینه ها و ارایه آن از جمله وظایف 
آن ها می باشــند. نکته ای که جالب به نظر 
می آید این است در زمانی که کلیه صاحبان 
مشاغل مانند پزشکان پرونده مالیاتی خود 
را تشکیل دادند در گروه ۳ قرار می گیرند و 
تا ۲ ســال باید تکالیف این گروه که کمتر از 

گروه های دیگر است را انجام بدهند.

مالیات پزشکان استخدامی
 در مراکز درمانی

این پزشــکان اعــم از پزشــک عمومی یا 
متخصص که تحت استخدام مراکز درمانی 
و بیمارستان ها و…، مشــغول به فعالیتی 
هستند، تکالیف خاصی ندارند و صرفاً مراکز 
درمانی دولتی و یا خصوصــی باید قرارداد 
استخدامی با پزشکان منعقد کرده، حقوق و 

مزایای ماهیانه پرداخت کنند، بیمه کارکرد 
آنها را به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت 
کنند و مالیــات حقوق آن هــا را طبق ماده 
۸۴ قانــون مالیات های مســتقیم که مبلغ 
مربوطــه در قانون بودجه هر ســال تعیین 
می گردد، محاسبه و فیش آن را به اداره امور 

مالیاتی واریز کنند.

مالیات پزشکان دارای قرارداد 
با مرکز درمانی

یک سری از پزشــکان هســتند که تحت 
اســتخدام بیمارســتان ها و مراکز درمانی 
نیســتند ولی بــا آنهــا قــراردادی منعقد 
می کننــد که اصطلاحــاً به آنها پزشــکان 
قراردادی گفته می شــود که ایــن قرارداد 
می توانــد بــه صورت مشــارکتی یــا غیر 

مشارکتی باشد.

قرارداد مشارکتی
قرار داد مشارکتی که بین پزشکان و مراکز 
درمانی منعقد می گردد به این صورت است 
که پزشــک بابت علم و دانــش و تخصصی 
کــه دارد از یک طــرف و مراکــز درمانی و 
بیمارستان بابت لوازم و تجهیزات و خدمات 
نگهداری و مراقبتی که انجــام می دهند از 

طرف دیگر چه درصد و ســهمی از درآمدی 
که از بیمــار عاید مجموعه می کنــد را دارا 
می باشــند.بر این اســاس هم پزشــکان 
قراردادی و هــم مراکز درمانــی باید صرفاً 
درآمد مربوط بــه خود را ثبــت کنند و در 
ســامانه معاملات فصلی مــاده ۱۶۹ مکرر 
اعلام کنند کــه در صورت عــدم انجام این 
تکلیف تا یک ماه و نیم پس از پایان هر فصل 
مربوطه، مشمول جریمه به میزان ۱ درصد 
معاملاتی می شــوند که به ســازمان اعلام 

نشده است.
مراکز درمانی علاوه بــر اینکه باید معاملات 
مربوط به هر پزشــک را در سامانه معاملات 
فصلی ارســال کنند موظف هســتند طبق 
قانون بودجه بــه میــزان ۱۰ درصد از کل 
درآمد پزشــک حتی اگر وجــه آن به وی 
پرداخت نگردیده اســت را کسر و به حساب 
اداره امــور مالیاتی واریز کنــد و همچنین 
باید این مبلغ در ســامانه مالیــات تکلیفی 
پزشــکان که به منظور ساماندهی وضعیت 
پزشکان متخصص و عمومی توسط سازمان 

مالیاتی تعبیه شده است نیز درج گردد.

وضعیت مالیات پرداختی پزشکان
شاهین مستوفی مدیرکل دفتر حسابرسی 

ســازمان امور مالیاتــی، در خصوص اخذ 
مالیات از پزشــکان گفت: پزشــکان در هر 
مرکز درمانی که کار می کنند هر مبلغی که 
آن مرکز درمانی بابت حق الزحمه پرداخت 
می کنند ۱۰ درصد آن به عنوان مالیات اخذ 
می شــود و البته این مبالغ بــه عنوان علی 
الحساب مالیاتی آن پزشــک برای آن سال 
منظور می شود که این عدد در سال ۱۴۰۱ 

به عدد ۱.۸۰۰ میلیارد تومان رسید.
وی افزود: البته با توجه به اطلاعات و آماری 
که مــا داریم پزشــکان بیشــترین میزان 
مالیات را در بین مشــاغل به ســازمان امور 

مالیاتی پرداخت می کنند.
مســتوفی درباره میزان متوســط مالیات 
دریافتی از پزشــکان گفت: متوسط مالیات 
پرداختی پزشکان در سال ۱۴۰۱ بیشتر از 
سایر مشاغل و بالغ بر ۴۳ میلیون تومان بود 
که این عدد برای سایر مشاغل متوسط زیر 

۲۰ میلیون تومان است.
وی ادامه داد: متأســفانه در بین پزشــکان 
هم فــرار مالیاتی و دریافت وجــوه خارج از 
کارت خوان به صورت نقد یا دریافت ســکه 
و حتی رمز ارز هم وجــود دارد که اقدامات 
لازم بــرای جلوگیــری از ایــن موضوع از 
طریق دفتر مبارزه با پولشــویی ســازمان 
امور مالیاتی در حال انجام اســت.مدیرکل 
دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی تاکید 
کرد: به محــض آنکه اطلاعاتی از ســامانه 
سیستمی در اختیار ما قرار گیرد یا بازرسان 
ســازمان مالیات که به صورت نامحسوس 
در اجرای قانون بودجه به پزشکان مراجعه 
می کنند، شواهدی مبنی بر فرار مالیاتی به 
سازمان ارائه دهند، با این پزشکان برخورد 
خواهد شــد و مطالبه مالیات مطابق آنچه 
مســتند به اطلاعات در اختیار سازمان قرار 
می گیرد، اقدام خواهد شد.مستوفی درباره 
چگونگی محاســبه مالیات برای پزشکان 
گفت: پزشــکان نیز همانند ســایر مشاغل 
برای عملکرد ســال ۱۴۰۱ تا ۳۹ میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان معاف از مالیات هســتند و 
نسبت به مازاد آن تا ۲۰۰ میلیون تومان ۱۵ 
درصد، از ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون ۲۰ درصد و 
مازاد ۴۰۰ میلیون ۲۵ درصد شامل مالیات 
می شــود. البته ســود فعالیت پس از کسر 

هزینه ها مورد نظر است.

خریدار  عضو هیات علمی گروه تحقیقات 
تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
درباره اطمینان از ســلامت نان توضیحاتی 
داد و گفت: عوامل زیــادی در ویژگی های 

گندم سالم برای تولید آرد، تاثیر دارند.
 زهرا یــاری، با اشــاره به اینکه بر اســاس 
آمارها ســالانه میلیون ها نفر بر اثر مرگ و 
میر ناشــی از مواد غذایی ناسالم جان خود 
را از دســت می دهند، اظهار کــرد: تغذیه 
سالم ضامن ســلامت جامعه است و عاملی 
بسیار مهم در ســلامت جســمی و روانی 
افراد جامعه محســوب می شود.وی با اشاره 
به اینکه عوامل بهبود دهنده، افزودنی های 
مجاز خوراکی هســتند که به آرد یا خمیر 
افزوده می شــوند تــا کیفیت یــا عملکرد 
پخت نان بهتر شــود، ادامــه داد: ترکیبات 
بهبود دهنده که در صنایع پخت اســتفاده 
می شــوند، گســترده اند و بــه طــور کلی 
شــامل مواد اکســیدکننده و احیاکننده، 
آنزیم هــا، امولســیون کننده ها و ترکیبات 
اســیدی کننده هســتند.یاری گفت: مواد 
اکســیدکننده ترکیبات، اکسیداســیون 
گروه های گوگردی هســتند که در نتیجه 
حجم خمیر را زیــاد می کنند، معمول ترین 
ترکیب اکســیدکننده مورد اســتفاده ال-

اسید آســکوربیک و نمک کلسیم آن است. 

اســید آســکوربیک یکی از افزودنی های 
قابل قبول برای بهبود خمیر نان اســت که 
از زمانی که مصرف برمات پتاســیم ممنوع 
اعلام شــد، در واحدهای صنعتی و نانوایی 
که از مخلوط کن های دور ســریع استفاده 
می کننــد، مطرح شــد، از اثــرات افزودن 
اسید آســکوربیک به آرد می توان به تسریع 
در فرآیند رســیدن آرد، بهبود ویژگی های 
خمیر )افزایــش جــذب آب آرد و افزایش 
مقاومت خمیــر، کاهش یــا جلوگیری از 
سســت شــدن خمیر(، اصلاح و بهبود در 
نگهــداری گاز و افزایش حجــم محصول و 
بهبــود در ویژگی های مغــز و بافت داخلی 

محصول اشاره کرد.
وی با تاکید بر اینکه ســازمان غذا و داروی 
آمریــکا )FDA(، محدودیتی برای مصرف 
ترکیبات مذکــور در نان در نظــر نگرفته 
اســت، ادامه داد: معمولاً مقدار مصرف آن 

ppm ۲۰۰-۱۰ بر اساس وزن آرد است.
یاری با اشــاره به مواد احیا کننده به عنوان 
یکی دیگــر از افزودنی هایی کــه به گندم 
اضافه می شود، ادامه داد: عوامل احیاکننده 
با شکستن شبکه پروتئینی به تضعیف آرد 
کمک می کننــد و با شکســتن پیوندهای 
دی ســولفید، آن ها را به پیوند سولفیدریل 
تبدیل می کننــد، این ترکیبــات موجب 

رســیدن و عمــل آوری ســریع تر خمیر، 
کاهش زمــان مخلــوط کــردن و کاهش 
الاستیسیته خمیر می شوند، ال-سیستئین 
متداول تریــن ترکیب احیاکننده اســت 
که افزودن آن بــه آردهــای دارای گلوتن 
قوی موجب نرم شــدن خمیر شده، خمیر 
راحت تر شــکل گرفته و حجم محصول نیز 
افزایش می یابد.عضو هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی درباره افزودن 
آنزیم ها در نان نیــز توضیحاتی داد و گفت: 
آنزیم ها برای نگهداری گاز در خمیر و نرمی 
بافت مورد اســتفاده قرار می گیرند و مقدار 
افزوده شــده آنها در محصــولات نانوایی 
بسیار کم است و در بسیاری از کشورها، این 
ترکیبات به عنوان کمک فرآیند محســوب 
شــده و نیازی به درج آنها در روی برچسب 

محصول وجود ندارد.
وی افزود: بر اســاس اســتاندارد ملی ایران 
آنزیم های مجاز بــرای افزودن بــه نان ها، 
آلفا-آمیلاز، گلوکــز اکســیداز، پروتئاز و 
لیپاز هســتند که از نظر ایمنی، اســتفاده 
از این آنزیم، مشــکلی برای سلامت ایجاد 
نمی کند.عضو هیأت علمی گروه تحقیقات 
تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
ادامــه داد: آنزیم هــای پروتئولیتیک نیز 
به طور معمول در تولید نــان و محصولات 

تخمیر شــده، اســتفاده نمی شــوند ولی 
در شــیرینی ها، بیســکویت و کوکی مورد 
اســتفاده قرار می گیرند. ایــن آنزیم ها بر 
روی پروتئین هــای آرد گندم اثــر کرده و 
موجب کاهش الاستیسیته گلوتن و کاهش 
چروکیدگــی خمیر پــس از قالب گیری و 
 ،FDA پهن کردن می شــوند، طبق قوانین
آنزیم پروتئاز می تواند در مقادیر مناســب 
از نظر تکنولوژیک در آرد اســتفاده شود و 

محدودیتی از نظر ایمنی و سلامت ندارد.
یاری با اشــاره به کارکرد امولسیون کننده ها 
در تهیــه و تولیــد نــان، توضیــح داد: 
امولسیفایرها موجب کاهش واکنش سطحی 
بین فاز آب و چربی می شــوند و اســتفاده از 
آن ها موجب کم شــدن تورم نشاســته، زیاد 
شدن دمای ژلاتینه شدن، بهبود بافت، رنگ، 
حجم و تأخیر در بیاتی می شود.وی ادامه داد: 

متداول ترین امولسیفایرهای مورد استفاده 
در محصولات صنایع پخت شــامل لسیتین، 
مونو و دی گلیسیریدها، استرهای تارتاریک 
اسید مونوگلیسریدها، استئارویل، لاکتیلات 
و سوربیتان هســتند که انواع و مقادیر مجاز 
قابل اســتفاده در نان در استاندارد ملی ایران 

ذکر شده است.
عضو هیــأت علمی گــروه تحقیقات تغذیه 
دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی ادامه 
داد: پودر مالت در لیست GRAS قرار دارد 
و محدودیتی برای مقدار اســتفاده از آن در 
نظر گرفته نشده اســت، لازم به ذکر است 
به کارگیــری فرآیند تخمیــر در تولید نان 
به ویژه نان های ســنتی الزامی و مورد تاکید 
اســت و در صورت انجام فرآینــد تخمیر، 
اســتفاده از بهبــود دهنده در ایــن نان ها، 

ضرورتی ندارد.

اعلام جزییات ثبت نام؛آزمون دستیاری فوق تخصصی پزشکی ۲۸ دی برگزار می شود
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ضبط رئالیتی شوی کتاب قانون در موزه مجلس
 مجموعه رئالیتی شــو )نمایش واقعی( »کتاب قانون« در شــبکه اول 
سیما در حال ساخته شدن است.»کتاب قانون« در خصوص موضوعات 
روز کشور با تهیه کنندکی محمدحســین سعادتی و کارگردانی سعید 
ابوطالب در حال تولید اســت.این رئالیتی شو در موزه مجلس مشروطه 
ضبط می شــود و جز چنــد بازیگر ســینما و تلویزیون باقی شــرکت 

کنندگان در آن از افراد عادی جامعه انتخاب شده اند.
»کتاب قانون« اواسط دی ماه از شبکه یک سیما پخش می شود.

شب های مافیا، شــام ایرانی و ارتش سری از جمله برنامه هایی است که 
ابوطالب برای نمایش خانگی ساخته است.

ریتم تند پاپ در زمستان؛ نت ها کوک می شوند
 زمســتان آغاز شــد و موســیقی پاپ ایران می تواند طی ۳ ماهه آتی، 
هم راستا با دیگر ماه های امســال، آمار خیره کننده ای از خود در حوزه 

انتشار آهنگ و اجرای زنده را شاهد باشد.
 موسیقی پاپ کشور در شرایطی وارد فصل زمستان شده که یک ۹ ماه 
خوب را ســپری کرده اســت. آلبوم ها و تک تراک های بسیاری منتشر 
شده و بازار کنسرت هم حسابی داغ بوده است. این روند نشان می دهد 
که علاوه بر خواننــدگان، دفاتر پخــش و تهیه کنندگان موســیقی، 
شــاغلان این حوزه که شــامل نوازندگان، اســتودیوها، فعالان حوزه 
موزیک ویدئو، آهنگسازان و... می شــود نیز روزهای پرکاری را سپری 
کرده اند تا موســیقی پاپ، رونق روزهای ابتدایی امسال خود را برای ۹ 

ماه متوالی بعد خود نیز حفظ کند.
این عملکرد در شــرایطی رقم خورده که اگر ایــن وضعیت برای ۳ ماه 
پیش رو نیز تکرار شود، یک راندمان چشــمگیر در حوزه موسیقی پاپ 
کشــور رقم خواهد خورد که می تواند به عنوان یک نقشه راه، اتفاق های 

خوبی را برای موسیقی پاپ سال آینده کشور رقم بزند.
جامعیت اتفاق های امســال، از آن حیث اهمیت دارد که این رونق، تنها 
شامل خوانندگان و فعالان موســیقی پرمخاطب و امروزی نبوده است. 
طی ۹ ماه اخیر، برخی آهنگسازانی که طی سالیان اخیر، ظهور چندانی 
نداشــتند، دوباره شــروع به فعالیت جدی کرده اند و حتی خوانندگان 
دهه های ۷۰ و ۸۰ کــه در این ســال ها، کمتر بر روی صحنــه آفتابی 
می شــدند، تصمیم گرفتند تا هنر خود را در چند کنســرت به نمایش 
گذاشــته و حالا مصمم تر از هر زمان دیگری، مشغول اجرای برنامه های 
بعدی خود هســتند.با توجه به اینکه طی ۳ ماه آینده، خلل چندانی در 
مورد اجراهای زنده وجود ندارد، باید انتظار داشــت کــه آمار اجراهای 

زنده به ۵ هزار نوبت نزدیک شده و چه بسا که از این مرز نیز عبور کند

نگاهی به آهنگ هایی که امســال وارد بازار شــده اند نشان می دهد که 
تقریبا تمامی خوانندگان فعال در حوزه موسیقی پاپ، امسال کارهایی 
را اجرا کرده اند که این اتفاق می تواند نوید خوبی برای تحرک بدنه اصلی 
موسیقی پاپ کشــور که مخاطبان بیشتری به نســبت گونه های دیگر 
موسیقی دارد، محســوب شود.این جریان ســازی در شرایطی محقق 
شده که طی ۹ ماه اخیر، مناســبت هایی چون ماه رمضان، محرم، صفر 
و ایام فاطمیه پشت سر گذاشته شــده که این راندمان خوب، می تواند 
منادی این حقیقت باشــد که طی ۳ ماه آینده که تقریبا هیچ مناسبت 
عزاداری وجود ندارد، عملکرد موســیقی پاپ، بهتر از مدت زمان مشابه 
۳ فصل ابتدایی ســال باشــد. ضمن اینکه طی ۳ ماه انتهایی، جشنواره 
موسیقی فجر نیز برگزار می شود که این جشــنواره نیز می تواند به زعم 

خود، پذیرای مخاطبان قابل توجهی باشد.
همچنین طــی هفته های آتی، خوانندگان تــلاش می کنند تا قطعات 
جدیدی از خود منتشر کنند تا کنسرت های رو به نوروز آنها با غافلگیری 
همراه باشــد بنابراین باید منتظر اتفاق های خوبی در حوزه موســیقی 
پاپ کشور باشیم. علی الخصوص آن که وضعیت انتشار آهنگ با اجرای 
زنده، به یک تعامل معنادار رســیده که بازتاب های بسیاری در اجرای 
زنده دارد. آهنگی که با اقبال مواجه شود، سبب رونق بیشتر اجرای آن 
خواننده شده و برعکس. موسیقی پاپ کشور، مدت ها بود که به دلایلی 
چون ناترازی وضعیــت اجرای زنده، چنین ســاماندهی هدفمندی را 

شاهد نبوده است.
در طول ۹ ماه گذشــته، بالغ بر ۳ هزار نوبت کنســرت اجرا شده است 
که این عملکرد، باتوجه به مصادف شــدن با مناسبت های مذهبی، یک 
عملکرد قابل قبول به حســاب می آید. با توجه به اینکه طی ۳ ماه آینده، 
خلل چندانی در مــورد اجراهای زنده وجود ندارد، باید انتظار داشــت 
که این آمار به ۵ هزار نوبت نزدیک شــده و چه بســا کــه از این مرز نیز 
عبور کند. اتفاقی میمون در صنعت موسیقی پاپ کشور که بیش از هر 
نشــانه ای، رونق و تکاپویی معنادار در این زمینه را نوید می دهد. رونقی 
که می تواند بهترین پشــتوانه برای ورود موسیقی به سال ۱۴۰۳ و ثبت 

نتایجی درخشان تر باشد.

تولیدنسخهسینماییبراینوروزوفصلهفتمدر1۶قسمت
تکلیف پایتخت مشخص شد

 سرانجام تکلیف ســریال پایتخت مشخص شــد و بناست یک نسخه 
سینمایی برای پخش در نوروز ۱۴۰۳ ساخته شود.

 مدتی است که بحث سر ساخت یا عدم ســاخت فصل هفتم مجموعه 
تلویزیونی »پایتخت« مطرح بود و در نهایت پس از جلساتی که مدیران 
تلویزیون با سازندگان ســریال پایتخت داشــتند، تکلیف ساخت این 
سریال پرمخاطب مشــخص شــد.بنا بر این گزارش، طبق تصمیمات 
گرفته شده، نسخه ســینمایی این مجموعه تلویزیونی برای پخش در 

نوروز ۱۴۰۳ تولید خواهد شد.
تهیه کنندگی این نسخه سینمایی را به روال قبل الهام غفوری بر عهده 
خواهد داشت و سیروس مقدم آن را کارگردانی خواهد کرد. همچنین 
بازیگران اصلی در ترکیب حضور خواهند داشــت.مدت زمان این تک 
قسمتی ۱۰۰ دقیقه است و مشخص نیست زمان پخش آن چه روزی از 

نوروز خواهد بود.
همچنین بناست فصل هفتم ســریال »پایتخت« در ۱۶ قسمت تولید 

شده و در سال ۱۴۰۳ و یا نوروز ۱۴۰۴ به پخش برسد.

قاب

خریدار  قطعا چنین خبرهایی را دیده اید 
که یک ســلبریتی مشــهور بــا پرداخت 
هزینه ای بســیار بالا، عضوی از بدن خود را 
بیمه کرده است! شاید هم هر بار از شنیدن 
چنین اخباری تعجب کنید؛ اگرچه که بهتر 
است بدانید که کارهایی از این دست بیشتر 

یک شیرین کاری تبلیغاتی هستند!
چندی پیــش در اخبار منتشــر شــد که 
یک شــرکت بیمه حنجره مصطفی راغب 
)خواننده جوان پاپ( را بیمه کرده که البته 
این اقدام بــا پیشــنهاد و پیگیری صندوق 
اعتباری هنر انجام گرفته اســت؛ بر اساس 
این خبر قرار اســت در صــورت بیماری یا 
حادثــه ای که منجر به آســیب دیدگی یا از 
دست دادن صدای راغب شود،  بیمه نسبت 
به جبران خسارت تا سقف ۱۵ میلیارد ریال 

اقدام کند.
این اتفاق، جدید نیســت؛ چراکه چند سال 
پیش هــم یک شــرکت بیمــه در اقدامی 
نمادین حنجره ســالار عقیلی را بیمه کرد. 
این خبــر در آن زمــان بلافاصله بــه تیتر 
خبرگزاری هــا تبدیل شــد و بازخوردهای 

گوناگونی را به همراه داشت. 
عــده ای اعتقاد داشــتند در شــرایطی که 
بسیاری از موزیســین ها و حتی خواننده ها 
بیمه درمانی ندارند، چنین حرکتی یک  نوع 
دهن کجی به جامعه موسیقی است. عده ای 
هم به اعطای این بیمه به ســالار عقیلی نقد 
داشتند و تعدادی هم به بیانی طنزآمیز این 
بیمه را با بیمه یک خواننده مشهور خارجی 

قیاس کرده بودند. 
هرچند که خود سالار عقیلی درباره این امر 
گفته بود: »این بیمه مربوط به زمانی اســت 
که برای حنجره من مشکلی پیش بیاید و در 
آن صورت نتوانم فعالیت حرفه ای هنری ام 

را ادامه بدهم.«
بر اساس گفته های خود عقیلی در سال ۹۵، 
حنجره او در آن سال به مبلغ ۵۰۰ میلیون 
تومان بیمه شده بود و در ســال ۹۶ به یک 
میلیارد تومان می رســید. در همان زمان او 
درباره هزینــه بالای بیمــه حنجره اش در 
شــرایطی که بســیاری از موزیسین ها یک 
بیمه درمانی ساده هم ندارند و ضرورت این 
امر گفته بود که »بعد مالی این اتفاق خیلی 
مهم نیست؛ شــکل این اتفاق زیباست. فکر 
نمی کنم کســی در این میان به دنبال بعد 

مالی قصه باشد. 
چون وقتی هنر یک هنرمنــد را از او بگیرند 
دیگر اگر میلیاردها پول هم داشــته باشد، 
برای او ارزشــی ندارد. این اتفاق احســاس 
امنیت هنرمند را بالا می برد و از سوی دیگر 

کار زیبایی است که در تمام کشورهای دنیا 
وجود دارد. برای مثال صدای آقای پاواروتی 
در ایتالیا بیمه بود.«دومین خواننده ای که 
در ایــران حنجره خود را بیمه  کرد، کســی 
نبود جــز خواننده جوان پــاپ یعنی حامد 
همایون! در ســال ۱۳۹۶ یک شرکت بیمه 
ادعا کرد که بیمه نامه حنجره حامد همایون 
را به او اهدا کرده اســت. او کــه در آن زمان 
تنها یک ســال بــود به عرصــه خوانندگی 
حرفه ای پا گذاشــته بود، ترجیح داد با بیمه 
حنجره خــود آینده خواندنــش را تضمین 

کرده باشد!
همان طور کــه عقیلی گفته اســت، این 
اتفاق در غرب و حتی بالیــوود امری رایج 
به شــمار می رود و سلبریتی های مختلفی 
از خوانندگان گرفته تا ورزشکاران اعضای 
مختلف بدن خود را بیمــه کرده اند. به هر 
حال بیمــه اعضای بدن به صــورت مجزا 
ممکن اســت غیرعادی به نظر برســد اما 
کاملا قانونی محسوب می شــود و به طور 
پیوسته در حال افزایش اســت. به عنوان 
مثال راجینیکانت )تهیه کننده و هنرپیشه 
هندی(، لتا منگیشکر )خواننده هنری( و 
ماریا کری )خواننده( صدای خود را، سانیا 
میرزا )بازیکن تنیس هندی( دســت های 
خود را، جولیا رابرت لبخند خود را، دیوید 
بکهام و کریســتین رونالــدو پاهای خود 
را و دنیــل کریگ )بازیگر( بــدن خود را با 
هزینه های هنگفتی از یــک میلیون دلار 
گرفته تــا دو بیلیون دلار بیمــه کرده اند! 
اما نباید فراموش کنیم کــه همانطور که 

پیشــتر اشــاره کردیم، این نوع ماجراها 
بیشــتر جنبه تبلیغاتــی دارند!به عنوان 
نمونه چند ســال پیش وقتی کــه یکی از 
مدل های زن آمریکایی بخشــی از اعضای 
بدن خود را بــه قیمت یــک میلیون دلار 
بیمه کرده بــود، تیم خبــری او مطمئن 
شدند که بسیاری از رسانه ها روی این خبر 

کار کرده باشند. 
خود این مدل پیــش از بیمه عضو بدن خود 
گفته بود که اگر کوچکتریــن اتفاقی برای 
بدنش بیفتد، ظرف چنــد ماه از این صنعت 
کنار گذاشته خواهد شد و البته یک میلیون 

دلار درآمدش هم از او سلب می شود.
این گفتــه او در تئــوری منطقــی به نظر 
می رسد؛ چون به عنوان یک مدل کار او بر 
اساس بدن او است و کوچکترین آسیبی که 
به بدن او وارد شــود، روی کسب و کارش 
اثرگذار خواهد بود. اما حقیقت این اســت 
که یک میلیون دلار برای او یا هر سلبریتی 
دیگــری که بــا پرداخت این مقــدار پول 
اعضای بــدن خود را بیمــه می کنند، پول 
زیادی نیســت و در نتیجه حتی اگر بیمه 
این پول را هم در صورت آســیب دیدگی 
به آنها پرداخت کند، تفاوتی به حالشــان 
نخواهد داشــت کــه همین امر نشــان از 
بی اهمیت بــودن بیمه اعضــای بدن این 
افراد دارد. البته کــه بیمه کردن هر چیزی 
که در صورت مفقود شدن یا آسیب رسیدن 
به آن، زندگی فرد دچار ضرر مالی شــود، 
امکان پذیر اســت اما در مفهوم کلی هدف 
از بیمه، نجات مالی فــرد در صورت وقوع 

فاجعه است؛ به این معنا که اگر یک فاجعه 
مالی برای فرد رخ دهد، به معنای واقعی به 

خاک سیاه بنشیند.
امــا ایــن کار بــرای ســلبریتی ها واقعــا 
غیرضروری اســت؛ زیرا آنهــا معمولاً برای 
مبالغی که نمی توانند پوشــش دهند، بیمه 
نمی شوند. به هر جهت اگر بخواهیم دقیق تر 
به این مســئله نــگاه کنیم، بیمــه اعضای 
بدن برای ســلبریتی ها نوعی حاشیه سازی 
خبری اســت که موجب تبلیغات برای آنها 
و در نهایت پول ســازی می شــود. واقعیت 
این است که سلبریتی ها دست به هر کاری 
می زنند که در صــدر اخبار باقــی بمانند؛ 
چراکه این گونه می توانند شــهرت خود را 
حفظ کنند و البته پول بیشــتری به دست 

بیاورند.

اما بیمه اعضای بدن چیست؟
اگر بخواهیــم توضیــح دقیق تــری ارائه 
دهیم، بهتر اســت بگوییم که بیمه اعضای 
بدن نوعی بیمه اســت که بیشتر مربوط به 
ســلبریتی ها اســت اما محدود به آنها هم 
نیســت. در حقیقت نوعی بیمه است که در 
صورت تکیــه فرد بر بخش خاصــی از بدن 
خود برای کســب درآمد، می تواند پوشش 
مالی ارائه دهد و از معیشــت آنها محافظت 
کند. در صورت آسیب دیدگی، گم شدن یا 
تغییر شکل آن قسمت از بدن که بیمه شده، 
بیمه نامه تنها خســارتی که این اتفاق روی 
کار و درآمد آنها خواهد داشــت را پرداخت 

می کند.

چه قشرهایی از مردم بیمه اعضای 
بدن را انجام می دهند؟

بیمه اعضــای بدن بــرای هر کســی که با 
استفاده از بخش خاصی از اعضای بدن خود 
مانند حنجره برای خوانندگان امرار معاش 

می کند، ممکن است. 
ایــن امــر می توانــد شــامل مــواردی از 
جمله بازیگــران، مجریان، موزیســین ها، 
جراحــان،  هنرمنــدان،  خواننــدگان، 

ورزشکاران باشد.
ماجرای بیمه اعضای بــدن اولین بار زمانی 
در بیــن مــردم چرخید کــه مدل های مد 

شروع به بیمه اندام خود کردند. 
حرفه یک مدل عملا بر اساس ظاهر او است 
و در صورتی کــه نوعی ناتوانی، آســیب یا 
مشکلی در ظاهر او ایجاد شود، موفق به اخذ 
قراردادهای مدلینگ نخواهد شــد و درآمد 
قابــل توجهی را از دســت خواهــد داد. در 
نتیجه یک مدل ممکن است تصمیم بگیرد 
چندین قســمت مختلف بدن خود را از پاها 

گرفته تا لبخند، بیمه کند.
تنها چیــزی که بــرای دریافــت این نوع 
پوشــش بیمه ای باید نشــان داده شود این 
اســت که آیا می توان ثابت کرد که از دست 
دادن این عضو بدن منجر به از دســت دادن 
کار و درآمد می شــود یا خیر؟ بیمه اعضای 
بدن برای بیمــه کردن کل بــدن یک فرد 
خاص طراحی نشــده است؛ هدف این است 
که فقط قســمت های منتخب بدن را تحت 

پوشش خود قرار دهد.

آیا بیمه اعضای بدن برای همه 
در دسترس خواهد بود؟

اگر برای امرار معاش به عضو خاصی از بدن 
نیاز داریم، بیمه اعضای بدن برای ما هم در 
دسترس است؛ اگرچه این بیمه بسیار گران 
اســت و اغلب افراد مشــهور، ورزشکاران و 
جراحان برتر می تواننــد از پس هزینه های 

آن برآیند.

سلبریتی ها چگونه از پس مخارج این 
بیمه برمی آیند؟

بدیهی اســت که افراد مشهور و ورزشکاران 
درآمد زیــادی دارند کــه می توانند از پس 
هزینه های این نــوع بیمه بربیایند؛ البته که 
این نوع بیمه اغلب بــا در نظر گرفتن جنبه 
تبلیغاتی برای آن شــخص انجام می شود. 
اغلب افراد مشــهور یا ورزشــکاران توسط 
شــرکت های خاصی حمایت می شوند که 
برای یک بیمه نامه به این روش برای تبلیغ 

فرد و برند پرداخت می کنند.

۲ آلبوم موسیقی مشــتمل بر اجرای موسیقی برخی 
از مناطق اســتان مازندران با تنظیم، آهنگســازی و 
خوانندگــی تعــدادی از هنرمندان فعــال این حوزه 

فرهنگی از کشورمان پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
 ۲ آلبــوم »انارتتــی« و »روجین« عنــوان آثار جدید 
موســیقایی در بخش تولیــدات مرتبط با موســیقی 
نواحی کشورمان هستند که در قالب اجرای موسیقی 
بخش هایی از مناطــق مختلف اســتان مازندران در 
اختیار علاقه مندان موســیقی اقوام ایرانی قرار گرفته 

است.
»انارتتی« عنوان یکی از این آلبوم های جدید اســت 
که با تنظیم و موســیقی پرویز عبدالهی و خوانندگی 
محمدابراهیم عالمی، سیدپرویز سیاهدشتی، حسین 
زمانی، میثم یاری، ولی عبدالهی و اســماعیل عبدی 

منتشر شده است.
در توضیحات تکمیلی این آلبوم آمده اســت: آواهای 
بومی هر سرزمین آغشــته به غم و شادی آن سرزمین 
اســت. آلبوم موســیقی »انارتتی« رنگیــن کمانی از 

صداهاست که کوشش شــده تا با تنظیم نو 
و دوری از حاشــیه پــردازی در تصنیف ها، 

مخاطبان بیشتری را جذب کند.
یکی از اهداف تولید این آلبوم بازســازی آثار 
فولکلور و روایت گران شــاخص موســیقی 
مازندران و معرفی ســاز »کش دمبک« که 
یکی از ســازهای کوبه ای مازنــدران بوده، 

است.
 نیاز به یادآوری اســت کــه پیش نــوازی، برگرفته از 
قطعات ویژه سرنا است که با کمی تغییر، حذف میزان 
های اضافی، اجرای پیوسته و سرضرب قطعه ها و بدون 

مترونوم، تنظیم و انجام شد.
»پیش نوازی«، »ســرکوه وارش« با شــعر شــعبان 
نادری رجه و اســدالله عمــادی، »کتولــی« با روایت 
نورمحمد طالبــی، خوانندگی میثم یــاری، »طیبه 
جان« بــا خوانندگی اســماعیل عبــدی، »چکل« 
اســماعیل عبدی، »کتولی« با شعر شــعبان نادری 
رجه، »روجا« با شعر شــعبان نادری رجه و خوانندگی 

پرویز سیاهدشتی، »فاطمه غریبم« با روایت 
زبیده محمدی، شعر شــعبان نادری رجه و 
خوانندگــی ولــی عبداللهــی، »گلی جان 
– کتولی« با شــعر شــعبان نادری و اسدالله 
عمادی و خوانندگــی محمدابراهیم عالمی 
و روایت مــاری محمدی، »انارتتــی - آواز 
شوشتری« با خوانندگی پرویز سیاهدشتی 
و شــعر مبین اکبرنژاد و »تــه بلازه« بــا خوانندگی 
محمدابراهیم عالمی قطعاتی هستند که در این آلبوم 

گنجانده شده اند.
سامان نوروزیان نوازنده کمانچه و کمانچه آلتو، یحیی 
قدیــری نوازنده لَله وا، نبــی ذبیحی نوازنــده تمبک، 
ضرب محلــی و کش دمبک، ســعدی صادقی نوازنده 
لَله وا، جمشــید نیکوزاد نوازنده دســت دایره و دهل، 
فرزاد محمدنژاد نوازنده تار و عــود، حمیدرضا زمانی 
نوازنده دو تار، پرویز عبداللهی نوازنده ســرنا، هوراسا 
و آبد درخشــان هم خوانان، امیرارســلان عبداللهی 
نوازنده دوتار و گلدســته زارع نوازنده دسرکوتن گروه 

نوازندگان این آلبوم را تشکیل می دهند.
آلبوم »روجین« هم یکی دیگر از آثار منتشــر شده در 
حوزه موسیقی مازندران اســت که با تنظیم جمشید 
نیکــوزاد و خوانندگی اســماعیل عبــدی پیش روی 

شنوندگان قرار گرفته است.
»لاره لاره« با شعر سیفعلی درخشان، »وارش« با شعر 
رشید بابازاده، »کتولی« با شعر شــعبان نادری رجه، 
»برادر شهیدم« با شعر غلامرضا کبیری، »زین سوار« 
با شــعر رشــید بابازاده، »طیبه جان« با شعر شعبان 
نادری رجه، »لیلی جان ضربی«، »نجما«، »جان یار« با 
شعر سیفعلی درخشان، »ونوشه« با شعر شعبان نادری 
و »نوروزخوانی« با شعر رضا رحمانی قطعاتی هستند 

که در این آلبوم منتشر شده اند.
جمشــید نیکوزاد نوازنده ضرب، نقــاره و دهل، کریم 
کمالی فرد نوازنده کمانچه، ســعید زارع نوازنده دوتار، 
علیرضا زمانــی نوازنده عود، پرویــز عبداللهی نوازنده 
ســرنا، یحیی قدیری نوازنده لَله وا نیز گروه نوازندگان 

این آلبوم را تشکیل می دهند.

موسیقی

وزهای گذشته انجام شد؛ انتشار ۲ آلبوم از موسیقی مازندران طی ر

ناصر طهماسب؛ مردی که با صدایش تیپ می آفرید

خریدار  »ناصــر طهماســب« مصداق 
بارز هنرمندی با صــدای جادویی بود. یک 
روانشناس متبحر که کالبدشکافی عمیقی 
از نقش داشــت و قــادر بود تا متناســب با 
درونیات بازیگر، تیپ ســازی کــرده و آن 
پیچیدگی های رفتــاری را برای مخاطبش 

ساده کند.
 ناصر طهماســب هم رفت تا نســل طلایی 

دوبلــه ایــران، یکــی از برجســته ترین 
مهره هایش را از دست بدهد. مهره ای که از 
همان دهه ۶۰ و ۷۰، خیلی ها را با صدایش، 
عاشق سینما کرد. بازیگران تراز اول را به ما 
شناساند و سبب شــد تا خصایل شخصیت 
آن بازیگر، برای مخاطبان جدی ســینما، 

درونی شود.
طهماســب همان گونــه کــه همکارانش 

نیز اذعــان داشــتند، با صــدای جادویی 
خود، کنکاشــی روانشناســانه بــر نقش 
داشــت. قبل از اینکه دوبلور باشد، آشنا به 
مفاهیم روانشناســی بود. تیپ و شخصیت 
را می شــناخت و بر مبنای آن، به کسی که 
صدایش روی او می رفــت، وزن می داد. در 
تحلیل و تعاملی دوطرفه با بازیگر، روحیات 
او را می شکافت و با این کارش، فهم مخاطب 
از فیلم را آســان تر می کرد؛ مگر می شــود 
صدای جادویی او در مظنونین همیشــگی 
را از یــاد برد؟ اگــر آن صدا بــر روی کوین 
اسپیسی نمی نشست، آیا آن سال، شاهکار 
برایان ســینگر تا این اندازه برای ما جاودانه 

می ماند؟
مگــر می شــود چهره هایــی چــون جک 
نیکلســون، گری گرانــت، هنــری فاندا، 
گــری اولدمن، دنیــل دی لوئیــس، گری 
کوپر و کریســتوف والتز را بــدون صدای 
جادویی طهماســب به یاد آورد. یک نگاهی 
به این اســامی بیندازید. تمامــا بازیگران 
جریان ســازی که درونیاتی پیچیده دارند 
اما طهماســب به مدد خوانش روانشناختی 
خود از این روحیــات، این پیچیدگی را بر ما 

آسان کرد.
بــا  طهماســب  کــه  کاری  بنابرایــن 
شــخصیت هایش انجام مــی داد، تنها یک 
دوبله صرف نبود؛ جــان دادن به آن آدم ها 
در قالب داستان و نزدیک کردن آنها به فهم 
زمانه ما بــود. تلورانس صوتی طهماســب، 
هیچ گاه بر مدار تک بعدی نایستاد. هیچ گاه 
منحصــر به شــمایلی خاص از صــدا مثلا 
لحن حماســی نماند. صدایش این قابلیت 
را داشــت که متناســب با جهــان درونی 
کاراکتر، در سطوح مختلف انعطاف داشته 
باشد و درســت به همین دلیل است که وی 
توانست زبان گویای چندین بازیگر تراز اول 

و جریان ساز باشد.
یکــی از قدرت نمایی هــای او در ســریال 
هزاردســتان بود که طهماســب در این اثر 
درخشــان، ۸ صدای مختلف داشت و نقش 
ویژه ای در ماندگاری ایــن کار علی حاتمی 
ایفا کــرد. تبجر ویــژه ای در ارائه تیپ های 
کمدی، جدی با لهجه های مختلف داشــت 

که به قواره نقش می نشست.
یکــی از مصادیق جــدی عنــوان صدای 
جادویی که عمومــا برای فعــالان متبحر 

دوبله به کار می برند، ناصر طهماسب بود که 
عاشــقانه به کارش ادامه می داد و حتی این 
اواخر با وجود کســالت نیز، محکم و استوار 
در استودیو حاضر می شــد و به هنرنمایی 

می پرداخت.
طهماسب حقیقتا ازجمله دوبلورهایی بود 
که جانشینی ندارد. او به تنهایی سهم بزرگی 
در جذب بســیاری از علاقمندان به سینما 
داشــت و این هنر را برای آنهــا جذاب کرد. 
کاریزمای صدای طهماسب، نقش ویژه ای 
در ماندگار شدن کارهای او داشت و همین 
نکته برجسته، تفاوت او با بسیاری از فعالان 

عرصه دوبله بود.
ناصر طهماســب درحالی، در سکوت کامل 
خبری درگذشــت و به خاک ســپرده شد 
که آخرین ســکانس زندگی او نیز به مانند 
زندگی آرام و بدون حاشــیه او، گذشــت. 
هنرمندی که علیرغم شــهرت و محبوبیت 
فراوان، هیچ گاه وارد حاشیه نشد و تا آخرین 
روزهای عمرش، به دوبله و استعداد ذاتی که 
در وجود او نهادینه شــده بود، وفادار ماند و 
درحالی کــه خاطرات بســیاری بــرای ما 

جاودانه ساخت، سرافرازانه رفت.
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میدان

مجید روان ستان   فوتبال ورزش جذابی 
است و وقتی وارد آن می شــوید مانند وارد 
شــدن به یک اقیانوس است؛ هر لحظه یک 
پیام و یک اتفــاق جدید به همــراه دارد. ما 
ســرگرم قطره ای از این اقیانوس هستیم و 

پی به عمق آن نبرده ایم.
از وقتی پول وارد این فوتبال شده هر ساله و 
در زمان هایی خاص از فصل فوتبالی، مدام 
می شنویم که واسطه ها و دلال ها پول های 
زیادی می گیرند تا بازیکــن بی کیفیتی را 
قالب تیــم درجه یک لیگ برتــری کنند یا 
دلال معــروف با همکاری ســرمربی تیم یا 
مدیرعامل باشــگاه لیگ برتــری، کل تیم 
را بســته تا از بابت این همکاری، بار خود را 

ببندد.
این  موارد به دوران پیــش فصل و نیم فصل 
مربوط اســت امــا در طول فصــل ۹ ماهه 
فوتبال داخلی، دلال ها بیکار نیستند؛ حتی 
در طول فصل، از برخی منابع غیررســمی 
حرف هــای زیادی دربــاره ورود دلال ها به 
نتایج بازی ها شنیده شده، از جمله اینکه به 
داوری پیشنهاد شده نتیجه یک بازی مهم 
و در بالاترین ســطح فوتبال را به گونه ای که 
دلال ها می خواســتند تغییر دهد یا اینکه 
بازیکــن یــا بازیکن هایــی از دلالان پول 
گرفته اند تا علیه تیم خــود کاری کنند که 
مثلًا مربی تیم بعد از آن بازی، از سمت خود 
بر کنار شــود و همه چیز طوری تغییر کند 

که منافع درآمدی آن دلال ها تامین شود.

شنیده های تکراری
در کنار این شــنیده های تکــراری که هر 
سال و درباره رده های مختلف لیگ فوتبال 
کشور گفته می شــود، امروز می بینیم حتی 
شــرط بندی هم اضافه شــده و فــردی در 
جایگاه یکی از اعضــای تیم، به دلیل این که 
می تواند تلفــن همراهش با خود کنار زمین 
ببرد، آن را روشن می گذارد تا آن هایی که او 
را انتخاب کرده اند از تغییرات سرمربی تیم 

آگاه شوند)!(
متاســفانه در ایــن ســال ها همــه از این 
موضوع ها با خبر شــده اند اما به بهانه اینکه 
»ســند و مدرک بیاورید!« هیچ وقت کسی 
تبر را برنداشته تا ریشه فســاد را از ته بزند. 
باید یک عزم جدی باشد؛ باید دستگاه های 
نظارتی هر شــایعه ای که بارها تکرار شده و 
به واقعیت نزدیک اســت را پیگیری کنند 
اما ... به بهانه هــای مختلــف، راه مقابله را 
نمی دانیم یــا منتظریم نیرویــی خارج از 
فوتبال، شــروع کننده برخورد با ریشه های 

فساد باشد.
فوتبال پاک، عبارتی که سال هاســت بر سر 
زبان ها می چرخــد و مخاطبانش به گمان 
آن که فرصتی دیگر بــرای پرداختن به آن 
هست به سادگی از آن گذشــته اند. گویی 
خصلت آلودگی ها این اســت کــه با خود 
فراموشــی و بی مســئولیتی می آورند؛ به 
همین دلیل اســت که حــالا فوتبالی ها نیز 
یاد گرفته اند مانند مردمی که با وجود دیدن 
آسمان سیاه و غبار گرفته شهرشان، باز هم 
اتومبیل شخصی خود را اســتارت زده و به 
میان شهر آلوده خود شــیرجه می زنند، از 
کنار آلودگی های فوتبالی نیز ساده و بی سر 

و صدا بگذرند.
فوتبال ما وارد فضای آلوده ای شــده و با این 
روند، هیچ کس نمی تواند آن را درست کند. 
زمانی که مدیران ورزشی ما در برنامه زنده 
تلویزیونی به راحتی دروغ گفته و خود را به 

بیراهه می زنند، آب از آب تکان نمی خورد
فوتبال ما پاک است؟

فوتبال ما وارد فضای آلوده ای شــده و با این 
روند، هیچ کس نمی تواند آن را درست کند. 
زمانی که مدیران ورزشی ما در برنامه زنده 
تلویزیونی به راحتی دروغ گفته و خود را به 
بیراهه می زنند، آب از آب تکان نمی خورد؛ 
فردا میزشان پررنگ تر شده و گل های روی 
میزشــان رنگین تر؛ چرا بایــد بگوییم و یا 

بنویسیم فوتبال ما ناپاک است؟
فوتبال نســل جدید با فوتبال نســل قدیم 
قابل مقایســه نیســت؛ آن روزها بازیکن ها 
حتی از جیب شــان خرج می کردند اما حالا 
... دیگر فوتبال پاک و مدعیان آن چهره های 
ویژه ای که همه توجهــات را به خود جلب 
می کردند، نیســتند و آنقدر حریم ها در این 
فوتبال شکسته شــده که حتی بیان واضح و 
مشخص یک تبانی، دلالی و هزاران آلودگی 
دیگر، یک افشــاگری در فوتبال و ورزش به 
حســاب نمی آید. شــاید همین مسائل هم 
باعث شــد فوتبال پاک و مبارزه با دلالسیم، 
تبانی، دوپینگ و ... فقط در حد شعار بماند 

زیرا حرف زدن بهتر از عمل کردن است.
فوتبال ایــران سال هاســت درگیر واردات 
بی رویــه بازیکنــان بی کیفیــت خارجی 
و پرداخــت پول هــای هنگفــت در پــی 
قراردادهــای آماتــوری اســت. »کاظــم 
اولیایی« زمانی که مدیرعامل باشگاه پاس 
همدان بود اعتقاد داشــت برخی شرکت ها 
با اســتفاده از روابط ناســالم با واسطه ها، 
گروهی از بازیکنان بــه درد نخور خارجی را 
وارد فوتبال ایــران می کنند که این موضوع 
به نقطه ضعف و خطر فوتبال ما تبدیل شده 

است.

زخم های جبران ناپذیر با جذب 
بازیکنان بی کیفیت

بدون تردید هزینه هایی که دلال ها با آوردن 
برخی از بازیکن های خارجــی بی کیفیت 
به فوتبال ایران تحمیــل می کنند زخمی 
عمیــق و جبــران ناپذیر اســت و باید یک 
کارگــروه بزرگی تشــکیل داد تــا مانع از 
حضور این بازیکن های خارجی بی کیفیت 
در فوتبــال ما شــوند. »ســامبو چوجی« 
مهاجــم نیجریــه ای تیم پرســپولیس در 
فصل ۸۴-۱۳۸۳، »خــوزه آنتونی تورس« 
و »کارلوس ریــوه را« بازیکنــان پانامایی 
تیــم پرســپولیس در فصــل ۱۳۸۴-۸۵ 

نمونه های این بازیکنان بی کیفیت هستند 
که بــه فوتبال آمدند و رفتند.ســال ۱۳۸۵ 
پرسپولیس »رافائل« را جذب کرد اما بدون 
تست پزشــکی؛ بعدها معلوم شد او بیماری 
هپاتیت دارد و قراردادش یک طرفه فســخ 
شد؛ اما او شــکایت کرد و سبب شد ۶ امتیاز 
از پرســپولیس کسر شــود؛ اما پیامدهای 
جــذب رافائــل فقط کســر امتیــاز نبود؛ 
پرسپولیســی ها علاوه بر مبلغ قــرارداد او، 
۱۴۲ هزار یورو هم برای حق دادرسی فیفا و 

جریمه شان پرداخت کردند.
هنوز پس از گذشــت ســال ها وقتی اسم 
بازیکــن بی کیفیت خارجی می آید، اســم 
»دی کارمو« نخستین اســمی است که به 
ذهن همه می رسد. پرنده فروشی که به اسم 
فوتبالیست به پرســپولیس راه پیدا کرد. او 
آن قدر در پرســپولیس ضعیف کار کرد که 
۳۵ درصد قراردادش یعنــی ۷۰ هزار دلار 
را گرفت و به تیم کوثر لرستان رفت؛ جالب 
آنکه، در این تیم هم گل نــزد و پس از ترک 
ایران به کشــورش دوباره به شــغل اصلی 

خود،یعنی پرنده فروشی بازگشت)!(
آمار به جا مانــده از آن هــا در زمین بازی، 
فقط یــک صفر درج شــده اما پشــت رقم 
قراردهای شــان چند صفر وجــود دارد)!( 
فوتبالیست های خوبی نبودند اما دلال های 
خوبی داشــتند. کیفیت نداشــتند اما پول 
خوبی گرفتنــد. بعضی از آن هــا حتی در 
کشورهای خود شــغل دیگری داشتند و در 
ایران دلال ها آن ها را به عنوان فوتبالیست، 

به مدیران باشگاه ها غالب کردند.

نیمکت نشینان گردشگر
بازیکنان خارجی که بیشــتر آنها در کنترل 
یک توپ ســاده که به سمت شان می آید، با 
مشکل مواجه می شــوند و در نهایت پس از 
یک فصل نیمکت نشــینی و گردشــگری 
در ایــران، بــا چمدان هــای پر پــول و با 
پرونده های شــکایت در فیفا، به کشورشان 
می گردند. »شــرزود تمیــروف« از آخرین 
بی کیفیت های خارجی کــه حضورش در 
لیگ ایــران ادامه دار اســت؛ ایــن بازیکن 
ازبکســتانی قرار بود با قراردادی یک سال 
و نیمه، بیش از ۳۰۰ هــزار دلار دریافتی از 

باشگاه پرسپولیس داشته باشد.
»منوچهر صفــروف« دیگر بازیکن خارجی 
پرســپولیس در فصل گذشته بود. صفروف 
۲۱ ساله فصل گذشــته به همراه »وحدت 

هنانوف« از اســتقلال تاجیکســتان راهی 
پرســپولیس شــد و فقط در ۲ بازی برای 
پرسپولیس به  میدان رفت و یک کارت زرد 
گرفت و با ایــن آمار عجیــب و دریافت ۹۰ 

هزار دلار، از جمع این تیم جدا شد.
»آنتونی اســتوکس« را به خاطر بیاورید؛ او 
مصداق بارز از یک سوارخ ۲ بار گزیده شدن 
است. اســتوکس بازیکن بی کیفتی نبود اما 
به شــدت بی انضباط بود. این بازیکن ابتدا 
به تراکتور پیوســت و بعد از درخشــش در 
چند بازی، به یک باره ایــن تیم را ترک کرد 
و توانســت کل مبلغ قــراردادش به میزان 
۴۷۵ هزار دلار را از این تیم بگیرد. ســپس 
پرسپولیســی ها با وجود همه نگرانی هایی 
کــه درباره شــخصیت او وجود داشــت، با 
استوکس قرارداد بســتند اما باز هم مانند 
مدیران تراکتــور یک قــرارداد ضعیف با او 

امضا کردند.
این بازیکن پــس از مدتی حضــور در این 
تیم، به دبی رفت و دیگر به ایران بازنگشــت 
و با طرح شکایت در فیفا، خواستار دریافت 
باقی مانده قراردادش شــد؛ آن هم در حالی 
که »محمدحسن انصاری فرد« مدیرعامل 
وقت باشــگاه پرســپولیس ۱۶۰ هزار دلار 
پیش پرداخت داده بود. بــا این حال دادگاه 
فیفا پرســپولیس را محکوم کرد و آن ها به 
پرداخت ۸۶ هزار دلار دیگر محکوم شــدند 
و به عبارتی پرسپولیســی ها برای انجام ۱۹ 
دقیقه بازی در »شــهرآورد« و یک حضور 
مقابل الشارجه، این رقم گزاف را به مهاجم 

ایرلندی پرداخت کردند.
یکی از عجیب ترین پرونده های پرسپولیس 
در فیفا به »ماریو بودیمیر« مهاجم ســابق 
و کروات این تیم مربوط می شــود. بازیکنی 
که در ژانویــه ۲۰۱۹ )دی مــاه ۱۳۹۷( از 
قهرمان کرواســی یعنــی دیناموزاگرب به 
تیم برانکو ایوانکوویچ پیوست تا جای خالی 
مهدی طارمــی را پر کند امــا در طول پنج 
بازی با پیراهن ســرخ، فقــط دو گل به ثمر 
رســاند. او پس از دریافت ۲۵ هــزار یورو از 
مدیرعامل وقت )ایرج عرب( قراردادش را با 
این تیم فسخ کرد و به جمع شاکیان باشگاه 

پیوست.
قرارداد او با پرســپولیس ۵۰۰ هــزار یورو 
برای یک و نیــم فصل بود و بــرای دریافت 
بقیه پولش به فیفا شــکایت کرد. بودیمیر 
علاوه بر این کــه خواســتار دریافت ۱۱۵ 
هزار یورو از نیم فصــل ۲۰۱۸ بود، باتوجه 

به سهل انگاری مدیران باشگاه پرسپولیس، 
برای دریافت قرارداد ســال بعدی نیز اقدام 
کرد و موفق شــد حکم ۳۲۷ هــزار یورویی 
نیز بابت مطالبات فصلــی بگیرد که اصلًا در 

جمع این باشگاه حضور نداشت!

استقلال هم مثل پرسپولیس
»لیام ردی« دروازه بان استرالیایی در سال 
۱۳۹۱ به استقلال پیوست بدون یک دقیقه 
بازی حتی در بازی های دوستانه، استقلال 
را ترک کرد و هزینه زیادی روی دســت این 
تیم گذاشــت. این بازیکن با قراردادی ۲۰۰ 
هزار دلاری به اســتقلال پیوست که مانند 
دیگر موارد کار به شکایت و خطر کسر امتیاز 
کشید. به گفته یک سایت استرالیایی، مبلغ 
قرارداد لیــام ردی با اســتقلال، ۳ تا ۴ برابر 
بیشــتر از آن چیزی بود که از تیم ســیدنی 

دریافت می کرد.
»نیکــولای بــودوروف« مدافع ۳۳ ســاله 
و بلغاری در دوره نخســت حضــور فرهاد 
مجیــدی به عنوان ســرمربی روی نیمکت 
استقلال، از تیم زسکا صوفیه به این باشگاه 
پیوست و فقط در ســه دیدار برای استقلال 
به میدان رفت. پس از شــیوع کرونا او راهی 
کشــورش شــد و دیگر به ایران برنگشت. 
بودوروف پس از آن، بــه دلیل عدم دریافت 
مطالباتش از استقلال نزد فیفا شکایت برد 
که باشگاه به پرداخت ۱۴۰ هزار یورو به این 
بازیکن محکوم شدند. پنجره نقل وانتقالاتی 
استقلال برای مدتی بسته شد تا این بازیکن 

هم پول خود را بگیرد.
»بویان نایدنــوف« بازیکن اهل مقدونیه ای 
که در سال ۱۳۹۶ به اســتقلال پیوست، با 
شکایت هایش دردسرهای زیادی برای این 
تیم ایجاد کــرد. بویان که با نظــر »وینفرد 
شــفر« و با قــراردادی یک ســال و نیمه 
آبی پوش شد، چهار بازی برای تیم استقلال 
انجام داد که دستاورد خاصی نداشت. مبلغ 
قرارداد او ۴۰۰ هزار دلار بوده که ۳۰۰ هزار 
دلار آن در سال ۱۳۹۹ و پس از این که چند 

بار پنجره استقلال بسته شد، پرداخت شد.

شرط بندی  در فوتبال
هرچند بیشــتر مواردی که در این گزارش 
به آن اشاره شــد، به دلال ها و پشت پرده ها 
ارتباط دارد اما آنچه که در این ســال ها به 
ناپــاک بودن فوتبال بیشــتر دامــن زده و 
همچنــان می زنــد، رواج شــرط بندی در 
این عرصه اســت. یکی از بازیکنان یک تیم 
مطرح در یکــی از بازی ها،  بــه تیم حریف 
یک پنالتــی تقدیم می کنــد و فصل بعد به 
تیم رقیب می پیوندد)!( جالب آن که در تیم 
جدید هم این روند را با تیــم دیگری تکرار 
می کند تــا فضای ورود شــرط بندی با این 
پنالتی های مشکوک بیش از پیش به چشم 
بیاید.به گفته برخی از فعالان عرصه فوتبال، 
اکنون شــرط بندی ها به برخــی داوری ها 
هم رسیده و ســخن از گرفتن پنالتی های 
مشــکوک، گرفتــن و برگردانــدن پنالتی 
مشکوک و ... اســت؛  هرچند که وقتی این 
مسایل را از متولیان امر پیگیری می کنیم،  
فقط به این جمله بسنده می کنند؛ »مدرک 
و مســتندات خود را ارائه کنید تا پیگیری 
کنیم!« در واقع، موارد مطرح شــده را قابل 
بررسی هم نمی دانند در حالی که در فوتبال 
پیشرفته دنیا، کوچکترین مورد مشکوکی 
نیز بررسی می شــود تا دست فساد از عرصه 

ورزش بریده شود.

 سرپرســت مدیرعاملــی باشــگاه فولاد خوزســتان 
ابــراز امیدواری کرد کــه فولاد به مســیر افتخارآمیز 
خود بازگردد و تیمی شــود که شایســته مردم بزرگ 

خوزستان و هوادارانش است. 
بهرام رضائیان در جمع بازیکنــان و اعضای کادرفنی 
فولاد اظهار کرد: این افتخار نصیب بنده شــده که وارد 
باشگاه بزرگ و خوشنام فولاد خوزستان شوم. با علم به 
گذشته و افتخارات زیادی که باشگاه فولاد خوزستان 
داشته برای هر کســی باعث افتخار اســت که در این 
باشگاه خدمت کند. فولاد خوزســتان در مهد فوتبال 

ایران، در خوزستان همیشــه افتخار کسب 
کرده و همه عزیزان دوســت دارند که فولاد 
به جایگاه گذشــته و روزهای اوج بازگردد و 
به همین خاطــر همه ما دوســت داریم که 

قهرمان شویم.
وی در ادامــه بــه شــاگردان مارتینز گفت: 
ما خیلی خیلی به شــما امید داریم، شما در 

باشــگاه های دیگر هم فعالیت کرده ایــد و می دانید 
که باشگاه در حال حاضر یکسری مشــکلات دارد اما 
با توجه به اینکه فولاد ســاختار خوبی دارد می شــود 

اتفاقات خوبــی رقم زد. هیئــت مدیره و در 
راس آقــای دکتر رضایی و آقــای ابراهیمی 
مدیرعامل گروه فولاد امروز این دلگرمی را به 
بنده دادند که همه این چالش ها را رفع کنم. 
من هم از طرف باشــگاه و همه شما بازیکنان 
به این عزیزان قول دادم که باشگاه را به مسیر 
موفقیت برگردانم. باشــگاه دچار یکســری 
چالش ها شده ولی ما اطمینان داریم که با خودباوری 
میتوانیم به همراه آقای مارتینز سرمربی بادانش، شما 
بازیکنان و هــواداران خونگرم خودمــان نتایج خوبی 

کســب کنیم.بهرام رضائیــان در پایان عنــوان کرد: 
امیدوارم که ورود بنده به فــولاد بتواند حداقل کمکی 
به این مجموعه کند. البته کار اصلی و مهم بر دوش شما 
بازیکنان است که در زمین مســابقه بازی می کنید اما 
ما هم با تمام وجود به شــما کمک می کنیم تا تمامی 
مشکلات تیم را با کمک هئیت مدیره رفع کنیم. برای 
شما بهترین آرزوها را دارم. مردم خوزستان و هواداران 
با این تیم زندگی می کنند، با این تیم خوشــحال می 
شوند و ناراحت می شــوند و امیدوارم تیمی باشیم در 

حد لیاقت مردم بزرگ خوزستان و نام فولاد.

فولاد

رضاییان: تلاش می کنیم تیمی در خور نام فولاد و خوزستان درست کنیم

پیرجهان: ۱۰ میلیون گرفتم اما برخی چند صد میلیونی حمایت شدند
خریدار  رکــورددار دوی ۴۰۰ متر مانع 
ایران می گوید در دوران سرپرستی افشین 
داوری بــه دلیل ســلیقه ای عمــل کردن، 

آسیب دیده است.
  مهدی پیرجهان رکــورددار دوی ۴۰۰ متر 
مانع ایران اســت که اگر شــرایط مناسبی 
داشــته باشــد و حمایت شــود، می تواند 
عملکرد قابل قبولی از خود به جای بگذارد. 
این ورزشــکار در حال حاضر توانســته از 
طریــق رنکینگ ســهمیه المپیک پاریس 
را کسب کند اما این ســهیمه قطعی نیست 
و باید تا مرداد ماه ســال آینده که رنکینگ 
نهایی اعلام می شــود، جایگاه خود را حفظ 

کند.

پیرجهان در مورد شرایط آماده سازی خود 
برای حضــور در المپیک پاریس به ایســنا 
گفت: نزدیک به دو ماه اســت کــه در تبریز 
تمرین می کنم و از هفته بعــد هم به تهران 
می روم تا آنجــا تمریناتــم را ادامه بدهم. 
شــرایط تمرینی خوبی دارم و با یک مربی 

صربستانی کار می کنم.
او با بیــان اینکــه در حال حاضر ســهمیه 
المپیک را کســب کــرده ام اما بایــد در دو 
مسابقه خوب شــرکت کنم تا ضمن تثبیت 
جایگاه، ســهمیه خود را قطعی کنم،  تاکید 
کرد: هنوز برنامه ای از طرف فدراسیون برای 
مسابقات مشخص نشده است و هزینه مربی 
را هم از جیب خودم پرداخــت می کنم. به 

صورت کلی با فدراســیون صحبت نکرده ام 
و هفته بعد که به تهران بروم این کار را انجام 
خواهم داد.پیرجهان در مــورد برنامه خود 
برای حضور در اردوی بــرون مرزی گفت: 
برنامه ام این اســت کــه از ۱۲ فروردین به 
صربستان بروم و تا سه ماه مانده به المپیک 
زیر نظر مربی کار کنــم. تنها تمرین کردن 
برایم سخت اســت و صبر می کنم تا این روز 
برســد و به صربســتان بروم. البته هنوز در 
این مورد با فدراســیون صحبت نکرده ام و 
نمی دانم نظرشان چیســت. امیدوارم کنار 
بیایند. اگر فدراسیون هم هزینه را پرداخت 
نکند خــودم باید بــا وام گرفتن یا شــکل 

دیگری این پول را تهیه کنم و بروم.

رکورددار دوی ۴۰۰ متر مانع ایران در مورد 
تعیین حقوق ۱۵ میلیــون تومانی از طرف 
فدراســیون گفت: این مبلــغ صرفا کفاف 
مکمل ما را می دهد. به نظرم کم اســت اما 
آقای مبینی مدیر مثبتی اســت و با آمدنش 
این موضوع محقق شــده است. سرپرست 
قبلــی )افشــین داوری( ســلیقه ای عمل 
می کرد و آسیب های زیادی به من زد. آقای 
مبینی چند روزی اســت که سر کار آمده و 
شرایط را مثبت می بینم. امیدوارم بهتر هم 
بشــود.او در پاسخ به این ســوال که افشین 
داوری چه آســیبی به شــما زد، بیان کرد: 
کاملا سلیقه ای عمل می کرد. یکسری ها را 
کاملا حمایت می کرد امــا برای من اینگونه 

نبود. سال گذشــته کلا ۱۰ میلیون تومان 
از فدراســیون حقوق گرفتــم، در حالی که 
برای برخی هــا چند صــد میلیونی هزینه 
می کردند.پیرجهان ادامه داد: در بازی های 
آسیایی هم مربی نداشتم. سرباز بودم و تنها 

۶ ماه تمرین کردم. 

ومیت غبیشاوی لغو شد دستور موقت محر
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال دستور موقت محرومیت مربی تیم 
فولاد خوزســتان را لغو کرد. با اعلام کمیته انضباطی محرومیت ناشی 
از دستور موقت نادر غبیشــاوی مربی تیم فولاد خوزســتان لغو و وی 

می تواند در بازی آتی تیم خود را همراهی کند.
این مربی در بازی فولاد خوزستان - استقلال با مهدی هاشمی نسب در 

فولاد و دستیار فعلی نکونام در استقلال درگیر شده بود.

از سرمربی تیم ملی والیبال چه خبر؟
سرپرســت فدراســیون والیبال با تکذیب رایزنی با گزینه هایی چون 
بلنجینی و هینــن برای هدایت تیــم ملی عنوان کرد کــه گزینه های 

فدراسیون چها نفری هستند که پیش از این اعلام شدند.
وحید مرادی سرپرست فدراسیون والیبال چندی پیش از چهار گزینه 
نهایی هدایت تیم ملی والیبال ایران پرده برداشــت و اعلام کرد توماس 
توتولو،  ولادیمیر آلکنو، روبرتو پیاتزا و ســعید معروف گزینه های اصلی 

فدراسیون هستند که به استفاده ترکیبی از آنها فکر می کنند.
با این حال به تازگی شنیده شده فدراسیون با چند گزینه مثل بلنجینی 
و هینن که پیش از این برای هدایت تیم ملی مطرح شده بودند، رایزنی 

کرده است اما  سرپرست فدراسیون این موضوع را تکذیب کرد.
مرادی در مورد مطرح شــدن اســامی دیگــر برای هدایــت تیم ملی 
والیبال گفت: به صحبت هایی که در فضای مجازی یا برخی رســانه ها 
می شود، کاری ندارم. فدراسیون والیبال اخبار رسمی را می دهد و بقیه 
گمانه زنی دوستان در رسانه های مختلف است. همان مواردی که قبلا 

عرض کردم سر جای خودش است.
او ادامه داد: چند گزینه مطرح است و هیچ گزینه ای قطعی نشده است. 
فکر می کنم تا قبــل از دهم دی ماه در کمیته فنــی به یک جمع بندی 
برســیم.مرادی در واکنش به اینکه گزینه خارجی به سرمربیگری تیم 
ملی نزدیک تر اســت یا ایرانی، بیان کرد: خارجی و داخلی ندارد. همه 
در شرایط مساوی هســتند تا کمیته فنی به صورت دقیق همه چیز را 

بررسی و اعلام نظر کند.
او در پاسخ به این ســوال که با ســعید معروف در مورد اینکه به عنوان 
بازیکن – مربی به تیم ملی کمک کند، صحبتی داشته اید، بیان کرد: با 
آقای معروف صحبتی در این زمینه ها نداشته ایم. کمیته فنی با کمتر از 
نصف ۲۳، ۲۴ نفری که پیش از این در کمیته بودند، تشکیل خواهد شد 

و تمام موارد را بررسی می کند.
سرپرست فدراسیون والیبال در واکنش به انتقاد محمد موسوی مبنی 
بر اینکه تصمیم ســازمان لیگ برای طولانی تر شدن مسابقات در سال 
منتهی به المپیک درست نیســت، بیان کرد: برنامه لیگ همان چیزی 
اســت که قبلا ســازمان لیگ در نشســت با مدیر عاملان باشگاه های 

مختلف به توافق رسیده  و قرار نیست تعییر کند.

مجیدی در بین اخراجی ها نیست!
فرهاد مجیدی جزو ۶ مربی اســت که از ابتدای فصل در نیمکت تیمش 

حضور دارد و توانسته رضایت باشگاه را به دست آورد.
 اتحاد کلباء در فصل جاری با هدایت فرهاد مجیدی توانسته از ۱۲ بازی 

خود ۱۲ امتیاز کسب کند.
۶ شکست، ۳ تساوی و ۳ پیروزی باعث شده است تا تیم مجیدی در رده 
دهم جدول رده بندی قرار گیرد که این جایگاه خوبی برای اتحاد کلباء 

است که هدف اصلی تیم سقوط نکردن به دسته پایین تر است.
باوجود آن که اتحاد کلباء نســبت به فصل قبل ضعیف تر ظاهر شــده 
است با این حال روزنامه الخلیج به ستایش از فرهاد مجیدی پرداخت و 
نوشت: از ۱۴ ســرمربی که در  ابتدای فصل در لیگ امارات شروع به کار 

کردند تنها ۶ مربی اخراج نشده اند که فرهاد مجیدی یکی از آن هاست.
این روزنامه اماراتی در ادامه نوشت: اتحاد کلباء با مجیدی به ثبات لازم 
دست پیدا کرده اســت. مجیدی تاکنون با اتحاد کلباء خوب ظاهر شده 
اســت. او تلاش می کند تا تیم را به منطقه امنی برساند و خطر سقوط 
آن ها را تهدید نکند. تیم مجیدی تــلاش می کند تا در بازی های بعدی 

امتیازات بیش تری جمع کند تا خود را از قعرنشینان کاملا جدا کند.

فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1629063  م الف: 1914

گلاويژ بايزيد نژاد و حیدر ابوالقاسمی مالک ششدانگ پلاک 20۶ فرعی از 
2703 اصلی بخش 3 سنندج با تقديم يکبرگ استشهاديه که به تايید دفتر 
اسناد رسمی سنندج رسیده، مدعی است سند مالکیت ششدانگ پلاک مرقوم 
را با شماره سريال 198544 که به نام نصراله بايزيدی صادر گرديده و برابر 
سند انتقال 819۶5 مورخ 1402/03/21 دفترخانه استندج به گلاويژ بايزيد 
نژاد و حیدر ابوالقاسمی به نسبت دودانگ و چهاردانگ مشاع، مفقود نموده و 
از اين اداره تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را دارد ، لذا مراتب در اجرای 
ماده 120 - آيین نامه اصلاحی قانون ثبت مصوب 1380 در يک نوبت آگهی 
می گردد تا هر کس مدعی انجام معامله و يا وجود سند فوق نزد خود است 
از تاريخ انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز به اين اداره مراجعه و با ارايه اصل 
سند يا خلاصه معامله نسبت به اعتراض به صدور سند المثنی اقدام نمايد. در 

غیر اينصورت سند مالکیت المثنى طبق مقررات صادر و تسلیم خواهد شد .
قباد، رئيس ثبت اسناد منطقه 1 سنندج 
از طرف لطف اله فلاحی، معاون

مفقودی
سند کمپانی سواری پژو پارس رنگ نقره ای مدل 1385به 
شماره موتور 12485153824وشاسی1937۶1۶9وشهربانی 
ايران 54_139ب۶۶به نام ابولقاسم خواجه منصوری مفقود 

واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

اگهی فقدان مدرک تحصیلی
مدرک فارغ التحصیلی اينجانب مهديه فرخی فرزند محمد به شماره شناسنامه 25 
صادره از دشتستان درمقطع کارشناسی رشته معماری صادره از واحد دانشگاهی بوشهر 
شماره 2- ۶/3۶41- 15-01 مفقود گرديده است و فاقد اعتبار می باشد ازيابنده تقاضا 
می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد بوشهر ارسال نمايد.نشانی : بوشهر 

خیابان امام خمینی )ره( نرسیده به چهارراه دادگستری روبروی دانشگاه علوم پزشکی
تاريخ انتشارنوبت اول: 402/10/4 

تاريخ انتشارنوبت دوم : 402/10/18 
تاريخ انتشارنوبت سوم: 402/11/2



استان

بازرگانــی،  اتــاق  رئیــس  نقــدی    قزوین-مریــم 
صنایع، معــادن و کشــاورزی اســتان قزوین گفــت:  راه 
انــدازی صرافــی و شــعبه بانک توســعه صــادرات برای 
صادرکننــدگان در اتــاق بازرگانــی قزویــن در دســت 

اجراست.  
رئیــس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی 
مشــکلات  رفــع  و  پیگیــری  گفــت:  قزویــن  اســتان 
واحدهــای صنعتــی مهمتریــن اولویــت اتــاق بازرگانی 

قزوین است.
  مهنــدس مهــدی عبدیــان طی جلســه ایــی در جمع 
اصحــاب رســانه اســتان قروین  که در ســالن جلســات 
اتــاق بازرگانــی قزویــن برگزار شــد، اظهــار کــرد: فعالیت 
خودرا در همــان روزهای اولیه در اتــاق بازرگانی  با قول  
شــفافیت  آغــاز کردیــم و در همیــن راســتا بــرای اینکــه 
اموراجرایی و نظارت ها بدرســتی انجام گیــرد  برای هر 
کدام از اعضای هیئت رئیســه اتاق بازرگانی مسئولیتی 

پیش بینی شد .
کنون برای یک هــزار و ۷۶۵ نفر   وی افزود: از ســال ۸۱ تا
در اســتان قزوین کارت بازرگانی صادر شــده  و در حال 
حاضر  ۷۶۰ کارت فعال میباشــد و در مدت حضورخود 
در اتاق تا کنــون  ۲۲۰ کارت بازرگانی جدید صادر شــده 

است. 
عبدیــان  کمک بــه حل مشــکلات واحدهــای صنعتی 
را مهم تریــن وظیفــه اتــاق بازرگانــی دانســت  و گفــت: 
گــر واحد های بــزرگ تولیــدی و صنعتی که در اســتان  ا
مســتقر هســتند دفاتر و گردش مالی خود را به اســتان 
انتقــال دهنــد مــی تواننــد از خدمــات اتــاق بخوبــی 
اســتفاده کنند در غیر این صــورت در ارایــه خدمت به 

آنها در استان تجدید نظر خواهیم کرد.

وی اظهار کرد: ســالانه حــدود یک  تــا دو هــزار میلیارد 
تومــان ارزش افــزوده واحد هــای مســتقر در قزویــن 
در اســتان های دیگــر پرداخــت می شــود در حالــی که 
می توانستیم از این منابع مالی در توسعه استان بهره 

مند شویم.
عبدیان افــزود:  تهیه اطلــس کالاها و تولیدات اســتان 
در دســتور کار اتاق  قــرار دارد و  با همکاری اســتانداری 
قصد داریم اطلاعات جامع واحدهای صنعتی استان 

را احصا کنیم.
رئیــس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی 
کــرد: در حــال حاضــر شــش  اســتان قزویــن تصریــح 
کمیسیون کشاورزی، قضایی، صنعت و معدن، گمرک 
و تجــارت، مشــتقات نفتی و دانــش بنیــان و دو کمیته 

گردشــگری و ســاختمان را در اتاق بازرگانی  فعال کرده 
ایم.

عبدیــان اظهارداشــت: از رســانه هــا انتظــار داریــم در 
حوزه گردشــگری  و میراث فرهنگی بیشــتر تلاش کنند 

تا قزوین بدرستی معرفی شود.
رئیس اتاق بازرگانی اســتان قزوین بیان کرد: مدیریت 
ارشــد اســتان تعامل و همــکاری بســیار خوبی بــا اتاق 
بازرگانی اســتان دارند و ایــن همکاری به پیشــبرد امور 

کمک کرده است.
عبدیان با اشــاره بــه برگــزاری جلســات شــورای گفتگو 
در اســتان افزود: پنج جلســه شــورای گفتگو در استان 
تشــکیل شــده و بــا توجه بــه اینکــه شــورای ملــی برگزار 
نمی شود مصوبات انجام نشده تا قابلیت اجرا داشته 

باشــد.  وی اظهار کرد: با توجه به برنامــه ریزی و فراهم 
شــدن زیر ســاخت ها در حــال حاضــر در صــورت ارایه 
کارت  مــدارک و مســتندات در عــرض چنــد ســاعت 

بازرگانی متقاضیان صادر می شود. 
عبدیان گفت :  برای تکمیل ســاختمان اتــاق بازرگانی 
و افتتــاح آن در دهه مبــارک فجر هفت میلیــارد تومان 

بودجه دریافت کرده ایم.
عبدیان افــزود: در زمــان تحویل اتــاق بازرگانــی  بالغ  بر 
۱۴ میلیــارد کســری بودجــه و ۷ تــا ۸ میلیــارد بدهی به 
اشــخاص و اتــاق ایــران داشــتیم کــه درحــال تســویه 

میباشد.
وی ادامــه داد: شــرکت هایــی نیــز بدهــی هــای چنــد 
ســاله داشــتند که وصول کردیم و تعدادی نیز در حال 

وصول است.
وی گفــت: جشــنواره چنــد رســانه ای اســتان قزوین را 
با حمایت اتاق ایــران برگــزار کردیم و در این راســتا ۵۰۰ 

میلیون تومان جذب شد. 
عبدیــان اظهارداشــت:   بیش از ۷۰۰ جلســه رســمی در 
اســتان با دســتگاه های مختلف اجرایی در شــش ماه  

گذشته برگزار کردیم .
وی بیان کرد:  برای برگــزاری دوره آموزشــی باهمکاری 
خانه مطبوعــات  در هر فصل در اتــاق بازرگانی آمادگی 

کامل را  داریم .
رییــس  اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی 
قزوین بــه بیــان گزارشــی در حــوزه صــادرات پرداخت 
و اظهارداشــت :  ۵۰ درصــد صــادرات اســتان قزویــن 
بــه عــراق شــامل  محصولاتــی چون کاشــی ســرامیک، 
فــولاد شــوینده هــا  محصــولات پلیمــری و محصــولات 

خودرویی میباشد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       4 دی 1402    شماره 1488

لان اقتصادی کشور: رئیس بسیج اصناف، بازاریان و فعا

وزی در جنگ اقتصادی   پیر
نیازمند تفکر بسیجی است

اصفهــان - مریــم مومنــی   در دوران هشــت ســال دفــاع مقــدس، 
بســیج در خــط مقــدم نبــرد بــود و بازاریــان و صنعتگــران به عنــوان 

پشتیبان فعالیت می کردند.
 غلامرضا حســن پور رئیس بســیج اصناف، بازاریان و فعالان اقتصادی 
کشــور در این جلســه گفت: امــروز در جنــگ اقتصادی ایــن جایگاه ها 
عــوض شــده و فعــالان اقتصــادی در خــط مقــدم جنــگ می جنگنــد 
و وظیفه بســیج و ســپاه پشــتیبانی از افســران جنگ اقتصادی کشــور 
اســت. یکی از وظایف بســیج مین زدایــی و هموار کردن مســیر فعالان 
اقتصادی اســت. هر کســی کــه دغدغه پیشــرفت کشــور و منافــع ملی 
را دارد یــک بســیجی محســوب می شــود و مــا بایــد صــدای فعــالان 

کمیت برسانیم و بلندگوی آنها باشیم. اقتصادی را به گوش حا
حســن پور در ادامه افــزود: راه اندازی بســیج تجار و فعــالان اقتصادی 
می تواند باعث اتحاد و یکپارچه ســازی فعالیت ها شود و نتایج خوبی 
در پی داشــته باشــد. به همیــن خاطر باید برای بســیج تجــار و فعالان 
اقتصادی چشــم انداز تعریــف کنیــم و یکی از اهــداف اصلی این شــورا 
می توانــد مطالبه گــری باشــد. بســیج همیشــه در مطالبه گــری جدی 
بوده اســت و هیچ تعارف و رودربایســتی با هیچ نهاد و مسئولی ندارد و 
گر تشــخیص دهد که اقدامی به نفع کشور اســت به صراحت حمایت  ا

می کند.
 امیر کشــانی رئیس اتــاق بازرگانی اصفهــان نیز گفت: اســتان اصفهان 
از جنبه هــای مختلف شــرایط ســختی را ســپری می کنــد؛ ولی مــا باید 
امیدمــان را حفــظ کنیــم و از فرصت هــای موجــود نهایــت اســتفاده را 
ببریم. یکــی از ایــن فرصت ها جهــش صادرات اســت که اتــاق بازرگانی 
اصفهــان نــگاه ویــژه ای بــه موضــوع دارد و فراهــم آوردن فرصت هــای 

صادراتی در دستور کار خود قرار داده است.
کشانی در ادامه افزود: اتاق به وظایف اجتماعی اش نسبت به جامعه 
حســاس اســت و تلاش کرده ایــم کــه شــفافیت فعالیت هــا را به منظور 
پاســخگویی به اعضا و جامعــه ســرلوحه فعالیتهای خود قــرار دهیم و 
در همین راســتا در ایــن دوره از اتاق جلســات هیئت نماینــدگان اتاق 
بازرگانــی بــرای اولین بــار در کشــور به صــورت زنــده پخــش می شــود. 
گزارش های ســه ماهه مالی اتــاق برای اعضای اتاق ارســال می شــود تا 

همه اعضا در جریان فعالیت ها قرار بگیرند و مشارکت داشته باشند.
 وی تصریــح کــرد: در حــال حاضــر ۱۲ کمیســیون در اتــاق اصفهــان 
اقتصــاد  کمیســیون  بــه  آن می تــوان  از جملــه  کــه  تشــکیل شــده 
دانش بنیــان اشــاره کــرد کــه بــرای نخســتین بار شــکل گرفته اســت و 
همــه اعضــای هیئــت نماینــدگان و اعضای اتــاق دست به دســت هم 
داده اند تــا از این شــرایط ســخت عبور کنیــم و بتوانیــم امیــد را دوباره 
به این اســتان برگردانیــم. در اتــاق بازرگانی اصفهان رشــد و پیشــرفت 
را یــک موضــوع قومــی و محلــی در نظــر نمی گیریــم؛ بلکــه ایــن یــک 
موضوعی ملی و کشوری است و تاریخ نشان داده هر زمان اصفهان در 
موضوعی پیش قدم بوده ســایر نقاط کشــور نیز با آن همراه شــده اند. 
همیشــه تلاش کرده ایم که تجربه های اتاق اصفهان را در اختیار سایر 

اتاق های ایران قرار دهیم.

وی برق   دیدار مدیرعامل شرکت توزیع نیر
استان کرمانشاه با رییس کل دادگستری استان

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده     رییــس هیئــت مدیــره و مدیــر عامل 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان به همــراه مدیران این شــرکت با دکتر 

کریمی رییس کل دادگستری استان کرمانشاه دیدار و گفتگو کرد.
 مهندس مرادی در این دیدار به خاطر برخورد با متخلفین و سارقین 
تجهیزات شــبکه های توزیع و انرژی برق و همکاری خوب از دســتگاه 

قضایی استان تقدیر و تشکر نمود.
وی گزارشــی از اقدامات این شرکت طی ۹ ماهه ســال جاری ارائه داد و 
بیان کرد:  طی مدت اخیر نسبت به مدت مشابه سال گذشته سرقت 
تجهیــزات و شــبکه های بــرق کاهــش یافت کــه این کاهش چشــمگیر 
بیانگــر همــکاری مناســب دســتگاه قضایــی و نیروهــای امنیتــی و 

انتظامی استان می باشد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در ادامه به بیان 
اقدامات صنعت برق در استان برای گذر از پیک تابستان سال جاری 
پرداخــت و ابراز امیــدواری کــرد که با تــلاش هــای وزارت نیرو و شــرکت 
توانیر تمهیدات مناســبی برای گذر از پیک تابســتان سال ۱۴۰۳ پیش 

بینی شده است.
وی افزود: با پیگری های مناســب دســتگاه قضایی و انتظامی استان 
طی ۹ ماهــه اخیــر تعــداد ۵۶۰ دســتگاه ماینــر در اســتان شناســایی و 
ضبــط گردیــد و همچنیــن برخــورد بــا اســتفاده کننــدگان  غیــر مجــاز 

رمزارزها همچنان در دستور کار قرار دارد.
در پایان دکتر کرمی ریس کل دادگســتری اســتان کرمانشــاه  نیز  اظهار 
داشت: دســتگاه قضایی استان با ســارقین تجهیزات شبکه های برق 
که باعث اختلال در زندگی و کســب کار همشــهریان می شــوند برخورد 
قاطــع مــی کنــد و در خصــوص رمزارزهــای غیرمجــاز نیــز برخــورد لازم 
را انجــام می دهــد و آمادگی خــود را برای همــکاری با این شــرکت طبق 

قوانین و مقررات اعلام می کنیم.

معاون سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی:

وستاهای کشور   تمام ر
تا پایان امسال به اینترنت  متصل می شوند

ســنندج-فاطمه ملایــی   روحانــی نــژاد از اتصــال همه روســتا های 
کشــور به شــبکه ملی اطلاعات تا پایان ســال خبر داد و گفــت: در حال 

حاضر  بیش از ۹۴ درصد روستا ها متصل به اینترنت شده اند.
معــاون راهبردی و توســعه بــازار ســازمان تنظیــم مقــررات و ارتباطات 
رادیویــی عصــر امــروز در جلســه کارگــروه توســعه دولــت الکترونیــک 
کردســتان در ســنندج اظهار کــرد: فیبرنوری نیــاز جدی جامعــه امروز 
اســت و دولت ســیزدهم با جدیت این طرح را در نقاط مختلف کشــور 

دنبال می کند.
مهدی روحانی نژاد  با بیان اینکه کردستان بیست و هشتمین استان 
کشــور برای اجــرای نهضــت فیبرکشــی اســت، افــزود: تجهیز شــهر ها و 
منازل و کســب. کار ها بــه فیبرنوری، ضمــن افزایش ســرعت ارتباطات 

سیار به توسعه اشتغالزایی نیز کمک قابل توجهی می کند.
وی خاطر نشــان کرد: شــرکت مبین نــت ۳۴۰ هــزار خانــوار و مخابرات 

ایران ۲۳۵ هزار خانوار را به فیبرنوری متصل خواهند کرد.
معــاون راهبردی و توســعه بــازار ســازمان تنظیــم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی با اشــاره به پیش بینی هشــت هزار میلیارد ریــال برای اجرای 
این طــرح، ادامــه داد: وزارت ارتباطات چهار هــزار و ۳۰۰ میلیــارد ریال 
یارانه و مشــوق برای کمک بــه اپراتور هــای مجری طــرح در نظر گرفته 

است.
روحانی نژاد از اتصال همه روستا های کشور به شبکه ملی اطلاعات تا 
پایان ســال خبر داد و گفت: در حال حاضر  بیش از ۹۴ درصد روستا ها 

متصل به اینترنت شده اند.
در ایــن جلســه، تفاهــم نامــه شــهرداری ســنندج و شــرکت ارتباطــات 

مبین نت در راستای هوشمندسازی شهر سنندج به امضا رسید.

بوشــهر  -رضا حیــدری   معــاون برنامه ریــزی، توســعه مدیریــت و منابع 
به عنــوان نماینــده اداره کل بنــادر و دریانوردی اســتان بوشــهر گفت: این 
اداره کل به عنوان دســتگاه برتر حامی فنــاوری و  نوآوری معرفی و از ســوی 
، رئیس دانشــگاه خلیج فارس و رئیس پارک علم و فناوری خلیج  اســتاندار

فارس استان بوشهر مورد تجلیل قرار گرفت.
مهــران راویــان در این بــاره اظهــار کــرد: در حــال حاضــر ۲۷ شــرکت دانش 
بنیــان در حــوزه دریایــی بــا ایــن اداره کل بــرای رفــع نیازهــای تجهیزاتــی و 

همچنین ارائه خدمات شایسته به مشتریان بندر همکاری دارند.
وی بیــان کــرد: همچنیــن بهره گیــری از ظرفیت دانــش بنیان منجر شــده 
تا بوشــهر در بین بنادر کشــور از بیشــترین نــرم تخلیــه و بارگیــری برخوردار 

باشد.
راویــان ادامــه داد: اداره کل بنــادر و دریانــوردی اســتان بوشــهر بــا هــدف 
افزایــش راندمان و بهره وری و پیشــبرد اهداف عالیه خود حســاب ویژه ای 

روی فعالیت های پژوهشی و تحقیقاتی باز کرده است.
وی افزود: در ایــن زمینه همچنین با تشــکیل کارگروهی نیازهــای فناورانه 

اداره کل شناسایی و به شرکت های دانش بنیان استانی ارائه شده است.

راویان عنــوان کرد: ایــن اقدام گامــی مهم برای اســتفاده از تــوان و ظرفیت 
متخصصــان داخلی اســت که بــدون تردیــد به افزایــش ســطح خودکفایی 

کشور در شرایط تحریمی نیز کمک شایانی می کند.
وی افــزود: بــا این رویکــرد تمــام نیازهــای فناورانــه بنادر اســتان بوشــهر بر 
اساس اولویت بندی تعیین شده به شرکت های دانش بنیان و واحدهای 

فناور فعال در استان ارائه خواهد شد.
گفتنی است پیشــگامی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در حوزه 
حمایــت از فعالیــت هــای تحقیــق و پژوهــش و بکارگیــری ظرفیــت دانــش 
بنیان هــا منجر شــده تا رئیــس دانشــگاه خلیــج فــارس از ایــن اداره کل به 

عنوان الگویی برای سایر دستگاه های اجرایی یاد کند.
شــایان ذکر است در نشســت قرارگاه توســعه اقتصاد دانش بنیان بوشهر با 
حضور اســتاندار بوشــهر با اهداء لوح از اداره کل بنادر و دریانوردی استان 

بوشهر به عنوان دستگاه حامی فناوری و نوآوری تجلیل شد.

شهر بو

اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر دستگاه برتر حامی فناوری و  نوآوری شد

اردبیل آذربایجانغربی
 استاندارآذربایجانغربی:

جاده های ایمن و پایانه های قدرتمند زیرساخت  توسعه استان های مرزی است

اســتاندار  جباردخــت    ارومیه-رحیــم 
و  ایمــن  جاده هــای  گفــت:  آذربایجان غربــی 
توســعه  زیرســاخت های  از  قدرتمنــد  پایانه هــای 

استان های مرزی است.
راهــداران،  جلســه  در  آذربایجان غربــی  اســتاندار 
انجمــن و صنــوف حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
گفت: ۲۵ درصد از پایانه های مرزی کشــور مربوط به 
این اســتان اســت که با همــت ویژه دولت ســیزدهم 
و اولویــت قرارگرفتــن توســعه ایــن پایانــه هــا، زمینــه 
برای ارتقای شــاخص های خدماتــی در آن ها و ارائه 

خدمات بهتر مهیا شده است.
محمدصــادق معتمدیــان  آذربایجــان غربــی اظهار 
کــرد: یکــی از زیرســاخت های توســعه اســتان های 
پایانه هــای  و  ایمــن  جاده هــای  داشــتن  مــرزی 
قدرتمنــد اســت کــه دولــت ســیزدهم نیــز در صــدد 
توســعه کمــی و کیفــی ایــن پایانه هــا بــوده و برنامــه 

ریزی خوبی نیز در این خصوص داشته است.
وی بــا اشــاره بــه ماموریت هــای مجموعــه راهداری 
اضافه کــرد: طولــی بــودن اســتان و وجود بیــش از ۲ 
هزار روســتا موجب ســختی قابل توجــه کار در حوزه 
راهــداری در آذربایجــان غربی اســت که البتــه با این 
وجــود اقدامات خوبــی در این راســتا صــورت گرفته 

است.
مقــام ارشــد اجرایی اســتان با اشــاره بــه لــزوم ایجاد 
توازن در توســعه و پیشــرفت آذربایجان غربی ادامه 

داد: نقشــه راه دولــت ســیزدهم بــرای ایــن اســتان 
حذف نقــاط حادثه خیــز و ایجــاد راه هــای ایمن در 
محور هــای مختلف اســت تــا زمینه توســعه مناطق 

گون فراهم شود. گونا
اســتاندار آذربایجــان غربی بــا بیان اینکــه ۲۵ درصد 
از پایانه هــای مــرزی کشــوری در این اســتان اســت، 
افــزود: بــر اســاس موقعیــت جغرافیایــی اســتان بــه 
دنبــال توســعه پایانه هــا بــرای تســهیل تــردد مرزی 

هستیم.
معتمدیــان بــا اشــاره بــه اقدامــات انجــام شــده در 
گفــت:  تمرچیــن  مــرزی  پایانــه  توســعه  راســتای 
امیدواریــم تــا پایــان ســال آینــده، مســیر ایــن پایانه 
مــرزی را بــه جــاده چهــار بانــده تبدیــل کنیــم کــه 
می توانــد در توســعه مــراودات این مــرز بســیار موثر 

باشد.

رشد ۷ درصدی مصرف گاز در اردبیل
اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرعامل شرکت گاز 
اســتان اردبیل گفت: در هشــت ماهه امســال رشــد 
هفــت درصــدی را در مصــرف گاز در ســطح اســتان 

اردبیل شاهد هستیم.
میر ســعید ســید متین گفت: همزمان بــا آغاز فصل 
ســرد ســال، ما در روزهای اخیر با افزایش مصرف گاز 
و ناتــرازی در ایــن حــوزه روبــه رو هســتیم کــه مجبور 
ســمت  بــه  را  صنعتــی  واحدهــای  برخــی  شــدیم 

استفاده از سوخت دوم و جایگزین سوق دهیم.
گاز اســتان اردبیــل افــزود: در  مدیرعامــل شــرکت 
اســتان اردبیل ۵۵۰ هزار مشــترک گاز وجود دارد که 
۹۰ درصــد آن در بخــش خانگــی بــوده و مصــرف آنها 

سال به سال در حال افزایش است.
گــر  بــه گفتــه او، بــا توجــه بــه افزایــش ســرمای هــوا ا
نکننــد،  صرفه جویــی  گاز  مصــرف  در  هموطنــان 
امکان افــت فشــار گاز وجــود دارد که ضروری اســت 
همــه مشــترکان با کاهــش یک تــا ۲ درصــدی دمای 
هوای منازل خــود به بهینــه مصرف کــردن و ثبات و 

پایداری گاز مصرفی در فصل سرما کمک کنند.
ســید متین افــزود: در ایام پیــک، مصرف اســتان به 
۱۳ میلیون متر مکعب رســیده و امســال پیش بینی 
می کنیــم در اوج ســرمای زمســتانی ایــن مصــرف به 
۱۴ میلیــون متــر مکعــب افزایــش یابد کــه در صورت 
پایــداری  بــه  صرفه جویــی خانواده هــا می توانیــم 

تأمین گاز کمک کنیم.

او در ادامــه تصریــح کرد: عمــده واحدهــای صنعتی 
اســتان بــه ســوخت دوم و جایگزین مجهز شــدند و 
تلاش بر ایــن بوده تــا همچنــان مصــرف گاز طبیعی 
کاهــش یافتــه و بــه جــای آن از ذخایر ســوخت دوم 

استفاده شود.
ســید متین افــزود: صــد درصــد شــهرهای اســتان و 
بیــش از ۹۵ درصــد روســتاها از نعمــت گاز بهره منــد 
هســتند و مــا عمــده صنایــع اســتان را بــه گاز مجهــز 
کردیم کــه در فصول ســرد به دلیــل ناتــرازی مصرف، 
مجبور هســتیم آنهــا را به مصرف ســوخت جایگزین 

هدایت کنیم.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اردبیــل از هموطنان 
خانگــی  گاز  مصــرف  در  حداقــل  تــا  خواســت 
صرفه جویــی را مــورد توجه قــرار دهنــد تا ما شــرایط 

سختی را در فصل زمستان پیش رو نداشته باشیم.

مازندران

ســاری-امیری فر   با حضور نوبخت فرماندار شهرســتان ساری، اسماعیلی 
مشــاور اســتاندار مازنــدران در امــور افــراد دارای معلولیــت، قبــادی شــهردار 
ساری و موسوی مدیر بهزیستی شهرستان ســاری، مراسم شب یلدا در خانه 

طلوع مهر پسران در شهرستان ساری برگزار شد.
 محمد علــی نوبخت فرمانــدار مرکــز اســتان در بازدیــد از این مرکــز و در جمع 
فرزندان بهزیستی، آنان را امید آینده ی جامعه دانست و اظهار داشت: هیچ 

چیز نباید جوانان را از تلاش در جهت پیشرفت و رشد اجتماعی بازدارد. 
وی هدف از اینگونه نشســت ها را ایجاد انگیزه در فرزندان بهزیستی دانست 

و افــزود: جوانــان ســرمایه نظــام هســتند و در حفــظ این ســرمایه هیــج کدام 
تفاوتی ندارند. 

کید بر اهمیت تعامل بیشتر بهزیستی و شهرداری  قبادی شهردار ســاری با تا
گفــت: جامعه ی هدف بهزیســتی ســاری شــهروندان همین شــهر هســتند و 

همگی ما در قبال آنان مسئولیم. 
وی افزود: این آمادگی در شــهرداری ساری جهت بررســی مشکلات فرزندان 

بهزیستی در جهت توانمندسازی وجود دارد .
حامد اســمعیلی مشــاور اســتاندار در امــور افــراد دارای معلولیت با شایســته 

کید کــرد: آنچــه مــی توانــد اینگونــه بازدیدها را  دانســتن چنیــن اقداماتــی، تا
بســتری جهــت اعتمــاد اجتماعی بیشــتر نماید کمرنگ شــدن شــکاف های 

اجتماعی فی مابین این فرزندان و سایر اقشار جامعه است.
ســید مرتضی موســوی مدیر بهزیستی شهرســتان ســاری، حضور همگرایانه 
دکتــر نوبخــت فرمانــدار و مهنــدس قبادی شــهردار ســاری را بــرای ایــن مرکز 
اثربخــش دانســت و تصریــح کــرد: بی شــک ایــن گونــه بازدیدها ضمــن امری 
معنــوی و قابل ســتایش، بارقــه ی امیــد در دل فرزنــدان بهزیســتی در جهت 

مطالبه گری خواست و نیازشان روشن خواهد کرد. 

ع مهر پسران در شهرستان ساری   برگزاری آیین کهن یلدا در خانه طلو

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان  خبرداد:  

وین راه اندازی واحد صرافی در اتاق بازرگانی قز
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ح عدم تخصیص   صفر تا صد طر
وهای فاقد بیمه نامه  سهمیه سوخت به خودر

شخص ثالث
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور درباره 
جزئیات طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت خودروهای فاقد بیمه نامه 
شــخص ثالث گفت: طی ماه جاری این طرح برای تاکســی ها اجرایی 
می شــود و بعد از آن نوبت به خودروهای خاص همچــون وانت بارها، 

تاکسی های اینترنتی و... خواهد رسید.
سیدکاظم عزیزی، با اشــاره به قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده 
به شــخص ثالث، اظهار کرد: مجلس شورای اســلامی در سال ۱۳۹۵ 
مصوب کرد که همه خودروها ملزم به دریافت بیمه نامه شــخص ثالث 

می باشند.
وی تاکید کرد: طبق ماده ۴۵ این قانون ارائه هرگونه خدمات به وسایل 
نقلیه فاقد بیمه نامه و رفع توقیف از آن ها توســط راهنمایی و رانندگی، 
دفاتر اسناد رسمی و ســازمان ها و نهادهای مرتبط با امر حمل و نقل از 
قبیل تعویض پلاک وسایل نقلیه، تنظیم اسناد رسمی معاملات وسایل 
مذکور ممنوع است و عدم انجام تکلیف فوق حسب مورد تخلف اداری و 

یا انتظامی محسوب می شود.
معاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و ســوخت کشور با 
بیان اینکه عدم دارابودن بیمه نامه تخلف اســت، گفت: حتی اگر ماده 
۴۸ قانون نیز وجود نداشت ماده ۴۵ قانون بیمه شخص ثالث نیز گویای 
این امر بود که نباید به این خودروها ســوخت داده شود ولیکن به دلیل 
اهمیت خاص موضوع سوخت، قانونگذار ماده جداگانه ای را به این امر 

اختصاص داد.
عزیزی با اشــاره به جزئیات ماده ۴۸ این قانون، گفت: ستاد مدیریت 
حمل ونقل و سوخت مکلف است از صدور هرگونه کارت و تخصیص 
اولیه ســهمیه یا ادامه آن برای وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص 
ثالث جلوگیری به عمل آورد، در تبصره این ماده نیز آمده اســت که 
بیمه مرکزی و فراجا مکلفند اطلاعات مربوط به وسائل نقلیه مذکور 
را به صورت برخط در اختیار ستاد مدیریت حمل ونقل سوخت قرار 

دهند.

شناسایی ۵0 هزار خودرو گازوئیل سوز فاقد بیمه نامه
وی با تاکید بر اینکه در راســتای اجــرای این ماده قانونی، جلســات 
متعددی در قالب کارگروه هماهنگی و پیگیری مــاده ۴۸ قانون بیمه 
شــخص ثالث و کمیته های فنی و تخصصی برگزار شــد، نمایندگان 
دســتگاه های مربوطه همچون بیمــه مرکزی، شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، صندوق تامین خسارات بدنی و پلیس راهور فراجا 

در این جلسات حضور داشتند.
معاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و ســوخت کشور با 
بیان اینکه فاز اول اجرای این طرح را با خودروهای گازوئیل ســوز و به 
صورت پایلوت آغاز کردیم، اظهار کرد: کل ناوگان گازوئیل ســوز ۹۰۰ 
هزار خودرو اســت و با اقداماتی که صورت گرفت توانستیم ارتباط بین 
خودرو، بیمه نامه و کارت ســوخت برقرار کنیم تا دقیقا کارت سوخت 

خودروی هدف مورد اعمال قانون قرار گیرد.
عزیزی با بیان اینکــه با شناســایی و احصاء دقیق اطلاعــات در آغاز 
اجرایی شــدن طرح، بیش از ۵۰ هزار خودرو فاقد بیمه نامه شــخص 
ثالث شناسایی شــد گفت: این طرح در ســه گام تعریف شد، در تیرماه 
خودروهایی که بیش از یک سال از انقضای بیمه نامه آن ها گذشته بود 
مشمول این طرح شدند و وارد لیست هشدار شــدند، در این گام بیش 
از ۲۰ هزار خــودرو مورد اعمال ماده ۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث قرار 

گرفتند.

وی با بیان اینکه یک ماه بــه این خودروها فرصت داده شــد و زمانی 
که کارت ســوخت را وارد نازل می کردند علامت هشــدار بیمه برای 
آن ها نمایان می شد، افزود: شــرایط را به گونه ای فراهم کردیم که اگر 
شخص فرآیند اخذ بیمه نامه شــخص ثالث را انجام داد کارت سوخت 
از لیست خاکستری خارج و تخصیص سوخت برای آن به روال عادی 

برگردد.
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور گفت: 
در گام دوم که شهریورماه اجرا شد برای حدود ۲۰ هزار خودرو که بیش 
از پنج ماه از انقضای بیمه نامه آن ها گذاشــته بود اجرا شد و در آبان ماه 
نیز مابقی خودروهای گازوئیل ســوز بدون بیمه وارد لیســت هشدار و 
سپس وارد لیست خاکستری شدند، منظور از لیست خاکستری همان 
غیرفعال شدن موقت کارت ســوخت و عدم تخصیص سهمیه سوخت 

است.

20 هزار خودرو اقدام به دریافت بیمه نامه شخص ثالث کردند
عزیــزی با بیان اینکــه این طرح موجب شــد که بیــش از ۲۰ هزار 
خودرو اقدام به مراجعه جهت دریافت بیمه نامه شــخص ثالث کنند، 
گفت: همچنان ۳۰ هزار خودرو اقدام بــه اخذ بیمه نامه نکرده اند که 
به دنبال آن روزانه دو میلیون لیتر در مصــرف نفت گاز صرفه جویی 
شــد، گفت: اگر یک دلار را به عنوان قیمت واقعــی نفت گاز درنظر 
بگیریم معادل دو میلیون دلار در روز می شــود که رقم قابل توجهی 

است.
وی با بیان اینکه ارتقاء ســطح انضباط و امنیت در حــوزه حمل و نقل 
ســنگین از دیگر منافع اجرای این طرح بوده است، گفت: پس از اجرای 
موفق ماده ۴۸ قانون بیمه شخص ثالث در بخش ناوگان گازوئیل سوز، 
برنامه ریزی برای اجرای این قانون در بخش خودروهای بنزین سوز، از 
حدود یک ماه پیش آغاز شده و قرار شــده است این طرح ابتدا در حوزه 

خودروهای عمومی بنزینی اجرایی شود.

خودروهای بنزین سوز نیز وارد طرح شدند
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور افزود: 
بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته که ابتدا ناوگان تاکسیرانی 
کشور و سپس وانت بارها، تاکســی های اینترنتی و.. مورد اعمال قانون 
قرار خواهند گرفت و در ادامه خودروهای شــخصی و موتورسیکلت ها 

نیز مشمول اجرای این طرح خواهند شد.
به گفته عزیزی قرار اســت طی ماه جاری این طرح برای تاکسی ها وارد 
فاز عملیاتی شود البته در مرحله اول اطلاع رسانی به صورت پیامکی از 
سوی دســتگاههای متولی ازجمله اتحادیه تاکسیرانی صورت خواهد 
پذیرفت و در صورت عدم تمدید بیمه نامه، خودروی مربوطه، مشمول 

قطع سهمیه سوخت خواهد شد.

4هزارو21۳جایگاهعملیاتیشدند
اتصال نزدیک به ۱۰۰ درصد جایگاه ها به سامانه 

هوشمند سوخت
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به اینکه 
نزدیک به ۱۰۰ درصد جایگاه های عرضه ســوخت به سامانه هوشمند 
ســوخت متصل شــده اند، گفت که از چهار هزار و ۳۰۵ جایگاه عرضه 
ســوخت فعال در کشــور، تعداد چهار هزار و ۲۱۳ جایــگاه عملیاتی 

شده اند.
به گزارش وزارت نفت، »جعفر سالاری نسب« درباره اتصال جایگاه های 
سوخت به ســامانه ســوخت افزود: ممکن اســت هنوز در معدودی از 
جایگاه ها در سطح کشــور به دلیل تعمیرات نرم افزاری یا سخت افزاری 
و دیگر موارد مربوط به خود جایگاه ها، مشکلاتی وجود داشته باشد، اما 
عملیات اتصال جایگاه های عرضه سوخت به سامانه هوشمند سوخت 

تکمیل شده است.
وی گفت: این نواقص احتمالی نیز بخشــی از فرآیند تکمیلی و طبیعی 
عملیات رفع اختلال است که به زودی رفع خواهد شد، اما هم اکنون در 
جایگاه های سوخت سراسر کشــور امکان عرضه سوخت سهمیه ای از 

طریق سامانه هوشمند سوخت وجود دارد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران تاکید کرد: در 
نخستین ساعت های پس از به وجود آمدن این اختلال در روز دوشنبه 
)۲۷ آذر( به ســرعت کمیته بحران را تشــکیل دادیم و نخستین اقدام 
عملیات بای پس همه جایگاه های ســوخت بود که بتوانند ســوخت را 
عرضه کنند که این هدف تا ساعت ۹ شــب همان روز به سرعت در همه 

جایگاه ها رفع شد.
وی ادامــه داد: گام دوم، اتصال جایگاه ها به ســامانه برای عرضه بنزین 
سهمیه ای بود که به سرعت در دستور کار قرار گرفت و با حضور بیش از 
۸۰۰ تیم عملیاتی تا پایان روز سه شنبه )۲۸ آذر( نزدیک به ۹۰ درصد 
جایگاه ها به ســامانه متصل شــدند و این آمار هم اکنون به بیش از ۹۶ 

درصد رسیده است.
این مقام مســوول بیان داشــت: در منطقه تهران ۳۳۰ جایگاه عرضه 
سوخت فعال است که از این تعداد بیش از ۹۷ درصد جایگاه ها )معادل 
۳۱۷ جایگاه( در مدار سوخت رسانی از طریق سامانه هوشمند سوخت 

قرار گرفته است.
سالاری نسب همچنین با اشاره به شارژ سهمیه بنزین دی ماه خودروها 
و موتورسیکلت های شخصی و سهمیه گازوئیل بخش حمل ونقل طبق 
روال ماه های گذشــته، گفت: بخشی از شــلوغی جایگاه ها در روزهای 
گذشته مربوط به استفاده از ســهمیه ماه جدید است، اما هموطنان در 
روزهای آینده فرصت دارند تــا در نوبت های متعدد برای اســتفاده از 

سهمیه خود اقدام کنند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اظهار داشت: به هر 
حال ممکن است برخی از جایگاه ها به دلیل ســرویس های عملیاتی، 
تعمیرات و دیگر موارد وارد سرویس نشده باشند، اما هیچ جایگاهی به 

علت اختلال سامانه هوشمند سوخت از سرویس خارج نیست.

وی افزود: اکنون رضایت مردم فراهم شده است، عملیات سوختگیری 
طبق روال عادی در جایگاه های مناطق ســی وهفت گانه سراسر کشور 

در حال انجام است و ازدحام و شلوغی در جایگاه ها وجود ندارد.

جزئیات شانزدهمین کمیسیون مشترک 
همکاری های ایران و تاجیکستان اعلام شد

 دبیر ایرانی کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی، بازرگانی، 
فنی، علمی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان، 
جزئیــات برنامه های اجرایی شــانزدهمین کمیســیون مشــترک 
همکاری های ایران و تاجیکســتان را که از پنجم دی ماه جاری در شهر 

دوشنبه آغاز به کار می کند، اعلام کرد.
به گزارش وزارت نیرو، »مجتبی اکبری« درباره آغاز به کار شانزدهمین 
اجلاس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی، بازرگانی، فنی، 
علمی و فرهنگی جمهوری اســلامی ایران و جمهوری تاجیکســتان 
در اواســط هفته جاری، گفت: این اجلاس قرار اســت از روز سه شنبه 
گشــایش یابد و تا پنجشــنبه به میزبانی وزارت انــرژی و ذخایر آبی 

تاجیکستان در شهر دوشنبه ادامه یابد.
وی افزود: این اجلاس توســط دبیران کمیسیون مشــترک دو کشور 
افتتاح خواهد شــد و آیین اختتامیه که شــامل امضا و مبادله ســند 
همکاری است، با حضور روسای کمیسیون مشترک )وزیر نیروی ایران 

و وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان( برگزار می شود.
اکبری ادامــه داد: از جملــه رویدادهای جانبی ایــن اجلاس می توان 
به برنامه ریزی بــرای برگزاری جلســه چهارجانبه با وزیــران ایران، 
تاجیکستان، ازبکستان و ترکمنستان با موضوع اتصال شبکه های برق 

کشورها به یکدیگر اشاره کرد.

دبیر ایرانی کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی، بازرگانی، 
فنــی، علمــی و فرهنگی جمهــوری اســلامی ایــران و جمهوری 
تاجیکستان گفت: همچنین قرار است یادداشت تفاهمی بین موسسه 
تحقیقات آب )وزارت نیــرو(، مرکز منطقه ای مدیریت آب شــهری 
)تحت پوشش یونسکو( و شرکت دولتی موسسه تحقیقات مهندسی 
آب و بهبود )وزارت انرژی و ذخایر آبی جمهوری تاجیکستان( با هدف 
تاســیس یک چارچوب برای همکاری ها بین شــرکت کنندگان در 
زمینه تحقیق و مطالعه در مــورد جنبه های مختلف آب امضا و مبادله 

شود.
وی اضافه کرد: از دیگر برنامه های این کمیســیون مشــترک می توان 
به دیــدار »علی اکبر محرابیــان« وزیر نیــرو با »امامقلــی رحمان« 
رئیس جمهور جمهوری تاجیکســتان اشــاره کرد. در ایــن دیدار در 
راستای گســترش روابط تجاری و اقتصادی دو کشور مذاکراتی انجام 

خواهد شد.
رئیس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو خاطرنشــان کرد: در پایان این 
اجلاس قرار است وزیر نیرو از نیروگاه »راغون« که به همت پیمانکاران 

توانمند ایرانی در تاجیکستان ساخته شده است، بازدید کند.
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کدام تحولات باشد؟

ابوالفضل خدایی  عملکــرد آینده اقتصاد چین 
منوط به فضای سیاســی آن اســت که اکنون به 
نظر می رســد تحت تاثیر سیستم سیاسی سفت 
و سخت آن قرار گرفته است. به نظر می رسد پکن 
در ســال جدید میلادی با عدم قطعیت و چالش 

های مهمی روبرو باشد.
 شــورای روابط خارجــی در مقاله ای بــا عنوان 
»چین: بررســی ســال ۲۰۲۳« نوشــت: »ون 
جیابائو« نخست وزیر ســابق چین، زمانی اظهار 
داشت: »هر مشــکل کوچکی که در ۱.۳ میلیارد 
ضرب شود، مشکل بسیار بزرگی را ایجاد می کند 
و یک مجموع بسیار بزرگ تقسیم بر ۱.۳ میلیارد 
به یک رقم بسیار ناچیز می رسد.« این مشاهدات 
به درســتی نتیجه واکنش چین به کووید ـ ۱۹ را 
توصیف می کند. رهبران چین با داشتن کمترین 
میزان مرگ و میر ناشی از کووید، واکنش خود به 
این بیماری را به عنوان یک پیروزی تعیین کننده 

بزرگ و معجزه در تاریخ بشریت تحسین کردند.
با این حال، پس از کنار گذاشــتن سیاست کووید 
صفر، ســونامی اومیکرون منجر بــه بیش از یک 
میلیارد عفونت و مرگ و میر در دو ماه نســبت به 
ایالات متحده در بیش از سه ســال گذشته شد. 
»مینکســین پی« محقــق و مدرس دانشــگاه 
کالیفرنیا اظهار داشــت که افزایــش مرگ و میر 
ناشی از کووید، کشنده ترین رویداد در زمان صلح 
چین از زمان قحطی ۱۹۶۱-۱۹۵۹ است که پس 

از »جهش بزرگ« رخ داد.
جالب اینجاســت که هنگامی که موج ویروســی 
کووید ـ ۱۹ در ماه فوریه فروکش کرد، رسانه های 
چینی به ســختی به این همه گیری اشاره کردند، 

گویی هرگز رخ نداده است. 
با این حال، ســایه همه گیری هنوز باقی مانده 
اســت. این تنها به دلیل گسترش مداوم کووید 
ـ ۱۹ در چیــن نیســت، بلکه به دلیل شــکاف 
ایمنی بین کووید و ســایر بیماری های عفونی 
زمینه ای اســت. از ماه می، چین شاهد موجی 
از بیماری های تنفسی ناشی از عوامل بیماری زا 
از جمله آنفولانزا، ویروس سنسیشیال تنفسی 
)RSV( و پنومونی  مایکوپلاسمایی  )پنومونی  
غیرمعمول ( بود. ســازمان بهداشت جهانی که 
نگران وجود خوشــه های پنومونی تشــخیص 
داده نشــده در کودکان در شــمال چین است، 
به طور عمومی اطلاعات بیشــتری از این کشور 

درخواست کرد.
گزارش هــای اخیــر از معرفی مجدد کد ســبز 
ســلامت و آزمایش های اجباری پی ســی آر در 
بیمارستان ها نگرانی ها را از بابت بازگشت دوباره 

سیاست کووید صفر افزایش داده است.
کووید-۱۹ ســایه ای طولانی بــر اقتصاد چین 
انداخته اســت. حذف سیاســت کوویــد صفر 
امیدها را برای بازگشــت ســریع اقتصادی ایجاد 
کرد. اقتصاد در ســه ماهه اول قوی شروع به کار 
کرد، اما خیلی زود نشــانه هایی از تزلزل را نشان 
داد که با تقاضای داخلی ضعیف مداوم )که منجر 
به افزایش فشــار تورمی می شود(مشــهود بود. 
بحران در بخش املاک و مستغلات )با دستگیری 

ســرمایه دار میلیــاردر غول امــلاک اورگراند( 
و همچنیــن کاهش ســرمایه گذاری مســتقیم 
خارجی، کاهش تجارت بین المللی و نرخ بیکاری 

بی سابقه جوانان.
اقتصاد بی ثبات این پرســش را مطرح کرد که آیا 
چین به اوج دوران بد خود رســیده است یا خیر. 
چین در راســتای تقویت اقتصاد خود ۱ تریلیون 
یــوان )۱۳۷ میلیــارد دلار( اوراق قرضه دولتی 
منتشــر کرد و به دولت های محلی اجازه داد تا از 
بخشی از سهمیه اوراق قرضه ۲۰۲۴ خود استفاده 
 )IMF( کنند. در نوامبر، صندوق بین المللی پول
پیش بینی رشــد تولید ناخالص داخلی چین در 

سال ۲۰۲۳ را از ۵ درصد به ۵.۴ درصد ارتقا داد.
فاجعه کووید همچنین مدیریت کشور را سخت تر 
کرده است. دولت های محلی که تحت فشار بیش 
از حد بر روی »بدهی های پنهان« عظیم و کاهش 
درآمدها قرار دارند، برای ارائــه کالاها و خدمات 
عمومی تلاش مــی کنند. در مــاه فوریه، صدها 
کارگر بازنشســته در ووهان و دالیــان به کاهش 
کمک هزینه های پزشکی شخصی توسط دولت 

اعتراض کردند. 
طرح های بیمه درمانــی یارانه ای دولتی چین که 
تا حدی به دلیل افزایش حق بیمه و پرداخت های 
مشارکتی هدایت می شد، ۱۷ میلیون مشترک را 

در سال ۲۰۲۳ از دست داد.
 البته ایــن چالش هــا انتقال قــدرت در چین را 
مختــل نکرد. در مــاه مارس، شــی جین پینگ 
سومین دوره پنج ساله ریاســت جمهوری چین 
را به دست آورد و با انتصاب متحدان و افراد تحت 
حمایت در پست های کلیدی در شورای دولتی، از 
جمله نخســت وزیر لی چیانگ، وزیر امور خارجه 
چین گانگ و وزیر دفاع لی شــانگ فو، نفوذ خود 

را تقویت کرد.
 هم چین گانگ و هم لی شــانگفو پــس از ماه ها 
ناپدید شــدن به طور کلی از کار کنار گذاشــته 
شدند. پاک سازی بی دلیل دو فرد نزدیک به شی، 
همراه با ناپدید شــدن مرموز فرماندهان ارشــد 
نیروی موشکی، نشــان دهنده بی ثباتی بالقوه در 
حکومت بود. همچنین نشــانه هایی وجود دارد 
که مدل تحســین شــده چینی در حال از دست 
دادن جذابیت خود اســت. همچنین انتظار می 
رود چین امســال شــاهد بزرگ ترین مهاجرت 

میلیونرهای جهان باشد.
در جبهه سیاست خارجی، رکود اقتصادی چین 
مانع بلندپروازی های جهانی این کشــور نشــده 
اســت. در ماه ژوئن، چین یک قرارداد صلح بین 
عربستان ســعودی و ایران منعقد کرد. همچنین 
خود را به عنوان میانجی در درگیری های روسیه 
- اوکراین و اســرائیل - حماس مطــرح می کند. 
نفوذ آن در کشــورهای با درآمد پایین و متوسط 
همچنان قوی است. ســومین همایش کمربند و 
جاده بیش از بیســت تن از سران کشورها و دولت 
ها را به چین کشاند که بیشتر آن ها از بازارهای در 

حال توسعه بودند.
 با این حال، پکــن در طرح قدرت نــرم در جهان 
توســعه یافته با شکست آشــکاری مواجه شد. 

رقابت ایــالات متحده و چین، کــه در طول همه 
گیری جهانی تشدید شد، تا ســال ۲۰۲۳ ادامه 
یافت. تشکیل کمیته منتخب مجلس نمایندگان 
در مورد چین در ژانویه و ورود بالون جاسوســی 
چین به حریــم هوایی ایالات متحــده در فوریه 
روابط را بیشــتر تیره کرد. تصورات منفی از چین 
در ایالات متحــده به بالاترین حد خود رســیده 
اســت، به طوری کــه ۸۳ درصد از بزرگســالان 
دیدگاه هــای نامطلوبی نســبت به این کشــور 
دارند. به دلیل بدتر شــدن روابط آمریکا و چین، 
دانشــجویان آمریکایی که در دانشگاه های چین 
تحصیل می کنند به پایین ترین ســطح در چند 
دهه اخیر رســیده اند و تعداد هفتگی پروازهای 
رفت و برگشــت مجاز به فعالیت بین دو کشــور 
تنها حدود ۲۰ درصد از سطح پیش از همه گیری 

است. 
در ماه اکتبر، دولت بایدن جنگ تراشه های خود 
را بــا محدودیت های جدید بر روی تراشــه های 

کامپیوتری پیشرفته تشدید کرد.
در ناامیدی بسی امید اســت: پس از حادثه بالون، 
دولت بایدن تمرکــز خود را بر حفــظ ارتباطات 
راهبردی و عدم ریســک با چین معطوف کرد. از 
زمان سفر بلینکن وزیر امور خارجه ایالات متحده 
به چین در ماه ژوئن، یک سری تبادلات در سطح 
بالا از ســر گرفته شده اســت که در ماه نوامبر در 
نشســت بایدن و شــی در سانفرانسیسکو به اوج 

خود رسید. 
این مبادلات پویایی مثبتــی را به روابط دوجانبه 
تزریق کرده اســت که منجر بــه توافقاتی برای 
عملیاتــی کردن ســازوکارهای کارگــروه برای 
مســائل اقتصادی و مالی، مقابله بــا مواد مخدر، 
تقویت اقدامات اقلیمی و رســیدگی به مســائل 

منطقه ای و دریایی شده است.
با نگاهی به ســال ۲۰۲۴، چین با چالش ها و عدم 
قطعیت های متعــددی مواجه اســت. در حالی 
»کنفرانس مرکزی کار اقتصادی« چین خواستار 
ترویج دیدگاه مثبت نســبت به اقتصاد شــده که 
صندوق بین المللــی پول و بانک جهانی رشــد 
اقتصادی کندتری را در سال ۲۰۲۴ را پیش بینی 

می کنند. 
این چشم انداز اقتصادی نه چندان مطلوب برای 
رهبران چین، مهم و نگران کننده محســوب می 
شود. عملکرد آینده اقتصاد چین منوط به فضای 
سیاسی آن است که اکنون به نظر می رسد تحت 
تاثیر سیســتم سیاسی سفت و ســخت آن قرار 

گرفته است. 
علاوه بر ایــن، تحولات خارجی ماننــد انتخابات 
ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ تایوان و آمریکا مسیر 
روابــط بین چین و تایــوان و آمریــکا و چین را و 

همچنین گذار داخلی چین را شکل خواهد داد.
با نزدیک شــدن به ســال ۲۰۲۴، تأثیر متقابل 
سیاســت داخلی و فشــارهای خارجی می تواند 
فضای سیاســی جدیدی را برای چین ایجاد کند 
یا محدودیت های موجود را بیشتر کند و زمینه را 
برای یک سال تعیین کننده در تاریخ چین فراهم 

کند.

مسکن

طبــق اعــلام بانــک مرکزی، 
متوســط قیمت یک متــر مربع 
بنای واحد مسکونی معامله شده 
در شــهر تهران در آذرماه امسال 
۷۴ میلیون و ۹۰۰ هــزار تومان 
بوده که نســبت به ماه قبل ۲.۲ 
درصد کاهش را نشــان می دهد 
و وضعیت بازار مســکن می تواند 
نشــانگر بروز افت های شدیدتر 

قیمت در ماه های آتی باشد.

بانک مرکزی اعلام کرد 
که این رشــد منفی در 
آذر ماه در تــداوم روند 
نزولــی ایــن مولفه از 
تیرماه سال جاری بوده 
است که این امر حاکی 
از برقــراری آرامــش 

نســبی در بازار معاملات مسکن 
شــهر تهران به دنبــال برقراری 
ثبات در بازار ارز و سایر دارایی ها 

در طی مــاه های اخیر 
و نیز به واســطه برنامه 
هــای در حــال انجام 
درخصــوص  دولــت 
ساخت و عرضه مسکن 

در سطح کشور است.
همچنیــن در آذر ماه، 
حجم معاملات مســکن در شهر 
تهران نســبت به ماه قبل معادل 
۱.۲ درصــد کاهش نشــان می 

دهد و از مجموع ۲۲ منطقه شهر 
تهران، ۱۴ منطقه رشــد قیمتی 
ماهانه منفی را تجربــه کرده اند 
که این وضعیت می تواند نشانگر 
بــروز افت های شــدیدتر قیمت 

مسکن در ماه های آتی باشد.
گفتنی است؛ این آمار و اطلاعات 
از ســامانه ثبت معاملات املاک 
و مســتغلات کشــور اتخاذ شده 

است.

بانک مرکزی اعلام کرد؛ کاهش قیمت مسکن در تهران

انرژیبیمه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


